
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 11297 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 7ο Γυµνάσιο Κατερίνης, το Αναξαγόρειο Γενικό
Λύκειο Νέας Ερυθραίας,  το Δηµοτικό Σχολείο Διεθνής Μη-
τροπολιτική Εκπαίδευση, το 1ο Δηµοτικό σχολείο Θρακοµα-
κεδόνων, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Βαγίων Βοιωτίας και από
το Ζάννειο Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης,
σελ. 11305, 11310, 11312, 11314, 11320 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 11297, 11298, 11299,
11301, 11302, 11303, 11304, 11306, 11307, 11308, 11310,
11311, 11312, 11313, 11314, 11315, 11316, 11317, 11318,
11319, 11320, 11321, 11322 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 4 Μαρτίου 2024, σελ. 11297 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το φράγµα Ενιπέα στη

Σκοπιά Φαρσάλων;», σελ. 11298 
ii. µε θέµα: « Άρχισαν οι καθυστερήσεις και οι αποζηµιώσεις

για την κατασκευή του έργου της Αναβάθµισης της Ανατολι-
κής Εσωτερικής Περιφερειακής Θεσσαλονίκης (Flyover)»,
σελ. 11299 

iii. µε θέµα: «Σε εγκατάλειψη και υποβάθµιση ολόκληρες
περιοχές λόγω της καθυστέρησης των έργων στο τµήµα της
Γραµµής Αιγίου-Ρίου και αδιαλλαξία της κυβέρνησης στο
θέµα της υπογειοποίησης της γραµµής Ρίου-Ακτής Δυµαίων»,
σελ. 11302 

β) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης:
i. µε θέµα: «Απώλεια της ασφαλιστικής ικανότητας για εκα-

τοντάδες χιλιάδες µη µισθωτούς (ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, αυτοαπασχολούµενους και αγρότες) από 1.3.2024» ,
σελ. 11305 

ii. µε θέµα: «Κίνδυνος για χιλιάδες δανειολήπτες του τέως
Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας (ΟΕΚ) µε οφειλές εκτός
ρύθµισης», σελ. 11309 

iii. µε θέµα: «Γιατί απείχε η Ελλάδα από την ψηφοφορία της
16ης Φεβρουαρίου 2024 µπλοκάροντας την ευρωπαϊκή συµ-
φωνία η οποία θα παραχωρούσε δικαιώµατα σε εκατοµµύρια
εργαζοµένους σε ψηφιακές πλατφόρµες;», σελ. 11311 

iv. µε θέµα: «Αναγκαία η επίσπευση άµεσης παραλαβής
οριστικών παραχωρητηρίων σε εκατό είκοσι οκτώ διαµερί-
σµατα στον οικισµό των εργατικών κατοικιών Ανδρέα Γ. Πα-
πανδρέου», σελ. 11313 

γ) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα:
«Για τους µετανάστες εργαζόµενους σε τηλεφωνικά κέντρα»,
σελ. 11307 

δ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας:

i. µε θέµα: «Καθυστερήσεις στην πίστωση αρωγής, καθώς
και της στεγαστικής συνδροµής µετά τις πληµµύρες του Σε-
πτεµβρίου 2023», σελ. 11315 

ii. µε θέµα: «Καθυστέρηση στην επιχορήγηση των πληγέ-
ντων από την πληµµύρα της 4ης Ιανουαρίου 2021 σε περιο-
χές της Π.Ε. Σερρών της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδο-
νίας», σελ. 11318 

ε) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα:
«Δυσχέρειες στην κτηµατογράφηση της Κέρκυρας από την
καθυστέρηση ψηφιοποίησης ή µεταφοράς των αρχείων των
Υποθηκοφυλακείων Νοµού Κέρκυρας στο Κτηµατολογικό
Γραφείο Ιονίων Νήσων», σελ. 11320 
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ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 11297 - 11322
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Αθήνα, σήµερα την 1η Μαρτίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καλησπέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 29-2-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΘ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 29
Φεβρουαρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Όροι αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας στις
παραθαλάσσιες περιοχές και άλλες διατάξεις»)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Προτού προχωρήσουµε στη συζήτηση των σηµερινών επικαί-
ρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το δελ-
τίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 4 Μαρτίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 742/20-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΝΕΑ ΔΗ-
ΜΟΚΡΑΤΙΑ» κ. Άννας Ευθυµίου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέ-
µα: «Η υγεία των γυναικών στην Ελλάδα».

2. Η µε αριθµό 752/23-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Τα νησιά των Κυκλάδων πλήττονται εντονότερα
λόγω της νησιωτικότητας από την κατάρρευση του ΕΣΥ που
απεργάζεται η Kυβέρνηση».

3. Η µε αριθµό 758/25-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Αναξιοποίητα χιλιάδες δη-
µόσια ακίνητα της Δωδεκανήσου - Απαραίτητη η αποκέντρωση
αρµοδιοτήτων της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου (ΕΤΑΔ Α.Ε.)
προς τα περιφερειακά κλιµάκιά της».

4. Η µε αριθµό 761/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Για την ασφαλή και απρόσκοπτη λειτουργία του Γενικού
Νοσοκοµείου Χανίων, του Κέντρου Ψυχικής Υγείας και του ΕΚΑΒ
της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Χανίων».

5. Η µε αριθµό 754/23-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωργίου Ρού-
ντα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
θέµα: «Ανάγκη Υποστήριξης της Μελισσοκοµίας στην Ελλάδα».

6. Η µε αριθµό 772/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Περιβαλλο-
ντική επιβάρυνση στην περιοχή των Μεσογείων Αττικής λόγω της
λειτουργίας του αεροδροµίου «Ελευθέριος Βενιζέλος».

7. Η µε αριθµό 765/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Συνέπειες του έργου Flyover στην
υγεία των πολιτών του πολεοδοµικού συγκροτήµατος της Θεσ-
σαλονίκης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 751/23-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Γεώργιου Κοτρωνιά προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Προ-
βλήµατα Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας».

2. Η µε αριθµό 753/23-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Άµεση ανάγκη χρηµατοδότησης των έργων για
το παλιό Νοσοκοµείο Αγρινίου».

3. Η µε αριθµό 759/25-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας µε θέµα: «Υπεράκτια αιολικά πάρκα και
ηλεκτρικός χώρος».

4. Η µε αριθµό 770/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας « Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Για τη µείωση της
επιδότησης κόστους µεταφοράς αγροτικών προϊόντων και την
απόδοση των οφειλών στους αγρότες της Κρήτης».

5. Η µε αριθµό 766/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Κοµνηνού Δελ-
βερούδη προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Το ντοκιµα-
ντέρ «Αδέσποτα Κορµιά», το οποίο συµµετέχει στο 26ο Φεστιβάλ
Ντοκιµαντέρ Θεσσαλονίκης, χρησιµοποιεί αφίσα που βλασφηµεί
ιερά σύµβολα και πρόσωπα της Ορθοδόξου Χριστιανικής πί-
στεως».

6. Η µε αριθµό 771/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Συµµαχία» κ. Διονύσιου - Χαράλαµπου Καλαµατιανού προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Σχεδιάζετε την κατάργηση - ενο-
ποίηση πρωτοδικείων στην Ηλεία»;

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2738/22-1-2024 ερώτηση του Βουλευτή Αιτω-
λοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς την Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Σε απόγνωση παιδιά, γονείς και εργαζό-
µενοι στα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών (ΚΔΑΠ)
και στα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών (ΚΔΑΠ)
ΑΜΕΑ».

2. Η µε αριθµό 2637/17-1-2024 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα:
«Θα επανεξετάσει η Κυβέρνηση την αναβληθείσα προεκλογική
εξαγγελία της για µείωση των ασφαλιστικών εισφορών;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά τη συζήτηση του
σηµερινού δελτίου επικαίρων ερωτήσεων θα ήθελα να σας ανα-
κοινώσω ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από τον
ίδιο Υπουργό ή Υφυπουργό θα συζητηθούν η µία µετά την άλλη.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός - Ιωάννης Γ. Κουτνατζής ενηµε-
ρώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητηθούν οι εξής επίκαιρες
ερωτήσεις:

Οι υπ’ αρ. 745/21-2-2024, 746/22-2-2024 και 748/22-2-2024 επί-
καιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Χρήστο Σταϊκούρα.

Η υπ’ αρ. 767/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Δηµήτριο Καιρίδη.

Οι υπ’ αρ. 743/21-2-2024, 760/26-2-2024 και 769/26-2-2024 επί-
καιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Βασίλειο - Πέτρο Σπανάκη.

Η υπ’ αρ. 2714/22-1-2024 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παράγρα-
φος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτη Τσακ-
λόγλου.

Η υπ’ αρ. 747/22-2-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από
τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κωνσταντίνο Κυρα-
νάκη.

Οι υπ’ αρ. 744/21-2-2024 και 763/26-2-2024 επίκαιρες ερωτή-
σεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας κ. Χρήστο Τριαντόπουλο.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 745/21-2-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς
τον Υπουργό Μεταφορών µε θέµα: «Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το
φράγµα Ενιπέα στη Σκοπιά Φαρσάλων;».

Κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα και καλό µήνα.
Κύριε Υπουργέ, το φράγµα Ενιπέα στη Σκοπιά Φαρσάλων θα

µπορούσε κάποιος να πει ότι είναι η επιτοµή των παθογενειών
του ελληνικού κράτους, καθώς µελετάται από τις αρχές της δε-
καετίας του ’70, δηλαδή ουσιαστικά περισσότερα χρόνια και από
τα πενήντα χρόνια που φέτος εορτάζουµε της Μεταπολίτευσης.
Ξεκίνησε να µελετάται αρχικά ως έργο άρδευσης και ύδρευσης
και επήλθε η µεγάλη καταστροφή του «Ιανού» πριν από τρία χρό-
νια για να συνειδητοποιήσουµε όλοι ότι το έργο αυτό πρωτίστως
θα µπορούσε να λειτουργήσει ως αντιπληµµυρική ασπίδα για την
επαρχία των Φαρσάλων και ευρύτερα για τη Θεσσαλία. 

Την 1η Φεβρουαρίου του 2021, µετά από τις καταστροφές από
τον «Ιανό», είχα συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη στο Μέγαρο Μαξίµου και του έθεσα την επιτακτική ανά-
γκη της δηµιουργίας του φράγµατος στον Ενιπέα στην τοπο-
θεσία Παλιοδερλί στη Σκοπιά Φαρσάλων το οποίο, όπως είπα, θα
λειτουργούσε ως αντιπληµµυρική προστασία για την επαρχία
Φαρσάλων, θα έλυνε το ζήτηµα άρδευσης πλέον των εκατό χι-
λιάδων στρεµµάτων στα Φάρσαλα και ευρύτερα και στην περιοχή
σας το νερό θα έφτανε για την άρδευση ακόµα και περιοχής του

Δοµοκού στη Φθιώτιδα, κύριε Υπουργέ, θα έλυνε το οξύ πρό-
βληµα ύδρευσης της πόλεως των Φαρσάλων και δεκάδων οικι-
σµών και βεβαίως, µεσοµακροπρόθεσµα, κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσε να συµβάλει περαιτέρω και στην τουριστική ανάπτυξη
της περιοχής, αν δούµε τα παραδείγµατα άλλων περιοχών που
δηµιουργήθηκαν τεχνητοί ταµιευτήρες, τεχνητές λίµνες, µε πιο
χαρακτηριστικό παράδειγµα τη λίµνη Πλαστήρα.

Ο Πρωθυπουργός έδωσε άµεσα εντολή στην τότε ηγεσία του
Υπουργείου Υποδοµών, στον τότε γενικό γραµµατέα και µετέ-
πειτα Υφυπουργό κ. Καραγιάννη, προκειµένου το έργο να δρο-
µολογηθεί τάχιστα ως σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα,
ως ΣΔΙΤ και την εξαγγελία αυτή την επανέλαβε ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός, επισκεπτόµενος τον Σεπτέµβριο του 2021 την πόλη των
Φαρσάλων. 

Έκτοτε, επειδή κοντεύουν τρία χρόνια πια, υπάρχουν ερωτη-
µατικά για την πορεία του έργου, ερωτηµατικά τα οποία φούντω-
σαν µετά από τις δηλώσεις του νέου αιρετού Περιφερειάρχη
Θεσσαλίας, του κ. Κουρέτα, στις 10 Φεβρουαρίου του προηγού-
µενου µήνα στο Περιφερειακό Προσυνέδριο Θεσσαλίας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι το έργο του φράγµατος της Σκοπιάς βγήκε από τα έργα
του Ταµείου Ανάκαµψης για το 2024 και στη θέση του µπήκε ένα
mall στη Βουλιαγµένη αξίας 500 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Γι’ αυτό σας κάλεσα, κύριε Υπουργέ, σήµερα να έρθετε στη
Βουλή, προκειµένου να δώσετε απαντήσεις όσον αφορά στο χρο-
νοδιάγραµµα υλοποίησης αυτού του εµβληµατικού έργου για την
επαρχία των Φαρσάλων και ευρύτερα για τη Θεσσαλία, ένα έργο
µε µεγάλη αναπτυξιακή πια διάσταση για τον τόπο µας και να
ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία για το ακριβές χρονο-
διάγραµµα υλοποίησης αυτού του έργου, το οποίο εξ όσων γνω-
ρίζουµε βρίσκεται στη φάση της δηµοπράτησης. Θα χρειαστούν
τέσσερα χρόνια για την κατασκευή του έργου, κύριε Πρόεδρε
και για τα υπόλοιπα είκοσι έξι ο ανάδοχος του έργου θα αναλάβει
και τη διαχείριση του έργου, δίνοντας νερό για άρδευση χωρίς
να υπάρχουν τέλη άρδευσης. Αν κάνω λάθος, διαψεύστε µε.

Ποιο, λοιπόν, το χρονοδιάγραµµα του έργου και από πού θα
υπάρχει η χρηµατοδότηση αυτού του έργου, κύριε Υπουργέ;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Αφού ευχηθώ και εγώ καλό µήνα, θα δώσω τον λόγο στον

Υπουργό να απαντήσει στην ερώτησή σας, κύριε Χαρακόπουλε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Καληµέρα και καλό µήνα.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, για την επίκαιρη

ερώτησή σας. Θα µου επιτρέψετε, επειδή ξεκινήσατε από το
2021, να πιάσω το νήµα από το 2021 για να δώσουµε συγκεκρι-
µένες ηµεροµηνίες, αν και το ιστορικό -όπως πολύ σωστά είπατε-
έρχεται πολλές δεκαετίες πριν. Νοµίζω ότι το πρόσφατο ιστορικό
του έργου καταδεικνύει και την ξεκάθαρη προσέγγιση της Κυ-
βέρνησης να υλοποιήσει το έργο. Πράγµατι, όπως πολύ σωστά
είπατε, το έργο της κατασκευής φράγµατος στον ποταµό Ενιπέα
Φαρσάλων, χαρακτηρίστηκε το 2021 µε απόφαση του τότε
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών «εθνικού επιπέδου», «ει-
δικό» και «σηµαντικό». Το τότε αρχικό έργο περιλαµβάνει την κα-
τασκευή των εξής υπό έργων: Το φράγµα στον ποταµό Ενιπέα
σε θέση περίπου πέντε χιλιοµέτρων ανατολικά της κοινότητας
Σκοπιάς, έργα προσαγωγής του νερού ταµιευτήρα για την άρ-
δευση των πεδινών περιοχών, οι οποίες ανήκουν στους ΤΟΕΒ
Φαρσάλων, Θεσσαλιώτιδας και Τιτανίου και έργα για την ύδρευ-
ση της πόλης των Φαρσάλων και τριάντα έναν οικισµών της πε-
ριοχής. Πράγµατι δυνητικά το έργο µπορεί να καλύψει και άλλες
όµορες γεωγραφικές περιοχές που έχουν ανάγκη αυτών των
υδάτων.

Το συνολικό έργο εντάχθηκε στον προγραµµατισµό και στον
προγραµµατικό σχεδιασµό -είναι δύο διακριτές έννοιες- της Γε-
νικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών. Τον Ιούνιο του ’22 αποφασίστηκε το έργο αυτό να
υλοποιηθεί µε τη µορφή ΣΔΙΤ συµβατικής διάρκειας τριάντα
ετών. Πράγµατι αυτός πάει -όπως πολύ σωστά είπατε- τέσσερα
έτη περίοδος κατασκευής και είκοσι έξι έτη περίοδος λειτουρ-
γίας.

Τον Αύγουστο του ’22 µε απόφαση Υφυπουργού Ανάπτυξης
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και Επενδύσεων -εδώ απαντάω συνεπώς στο ένα σας ερώτηµα-
εγκρίθηκε η ένταξη στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µε
προϋπολογισµό περίπου 230 εκατοµµυρίων ευρώ. Τον ίδιο µήνα
µε απόφαση Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών εγκρίθηκε η
διενέργεια διεθνούς διαγωνισµού µε τη διαδικασία ανταγωνιστι-
κού διαλόγου για την ανάθεση σύµβασης, σύµπραξης δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα. Τον Απρίλιο του ’23, δηλαδή λιγότερο από
ένα έτος πριν, µε απόφαση Υφυπουργού Υποδοµών εγκρίθηκε
το πρακτικό για την πρώτη φάση του διαγωνισµού και η προεπι-
λογή τριών υποψηφίων για τη συµµετοχή τους στη β’ φάση του
διαγωνισµού.

Στη δευτερολογία µου θα µιλήσω για το χρονοδιάγραµµα, να
καλύψω και την επόµενη ερώτησή σας το από εδώ και πέρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-

λογία σας.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κρατώ από την πρωτολογία σας, κύριε Υπουργέ, τη σαφή βού-

ληση της Κυβέρνησης να ολοκληρωθεί αυτό το έργο. Γιατί, κύριε
Πρόεδρε και εσείς είστε έµπειρος Κοινοβουλευτικός, ξέρετε ότι
στην Ελλάδα µελετούµε για πολλά χρόνια και πολλές φορές οι
µελέτες καταλήγουν στα συρτάρια και επειδή στον θεσσαλικό
κάµπο έχουµε καεί στον χυλό, φυσάµε και το γιαούρτι.

Έχουµε ένα επίσης σηµαντικό έργο στην περιοχή µας που το
µελετούµε χρόνια, τον δρόµο Λάρισα-Φάρσαλα, κύριε Υπουργέ,
για τον οποίο δρόµο υπήρχε και δέσµευση του Πρωθυπουργού
τον Φεβρουάριο του ’23 στο Περιφερειακό Συνέδριο Θεσσαλίας
για την υλοποίηση αυτού του έργου. Μένει να βρεθεί χρηµατο-
δότηση για την υλοποίηση και αυτού του έργου. Οι µελέτες ολο-
κληρώνονται από την περιφέρεια, αν δεν έχουν ολοκληρωθεί από
την Περιφέρεια Θεσσαλίας. 

Αναµένουµε στη δευτερολογία σας, λοιπόν, να ακούσουµε και
οι κάτοικοι των Φαρσάλων και της Θεσσαλίας γενικότερα πότε
θα ολοκληρωθούν οι µελέτες και πότε κυρίως θα µπουν µπουλ-
ντόζες για να ξεκινήσει να πραγµατοποιείται αυτό το σηµαντικό
εµβληµατικό έργο.

Με την ευκαιρία, όµως, του λίγου χρόνου που έχω επιτρέψτε
µου να πω και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ. Το έργο αυτό θα είναι
ελλειµµατικό, εάν µείνει έτσι όπως είναι. Μιλάµε για ένα πολύ µε-
γάλο έργο το οποίο έχει τη δυνατότητα, εάν υπάρξει µια µονάδα
παραγωγής ηλεκτρικού ρεύµατος, να προσφέρει φτηνή πράσινη,
φιλική προς το περιβάλλον, ενέργεια. Είµαστε σε µια εποχή που
όλοι µιλούµε για την πράσινη µετάβαση. Υπάρχει ένας πράσινος
ζήλος ιδιαίτερα στα κέντρα λήψης των αποφάσεων στις Βρυξέλ-
λες που έχει και επιπτώσεις και στο αγροτικό εισόδηµα. Οι αγρό-
τες σε όλη την Ευρώπη είναι στους δρόµους. Ο κάµπος της
Θεσσαλίας έχει γεµίσει από φωτοβολταϊκά. Ακόµα και σε γη υψη-
λής παραγωγικότητας, όπως ξέρετε, τοποθετούνται φωτοβολ-
ταϊκά. Τι πιο φιλική προς το περιβάλλον ενέργεια από την υδ-
ροηλεκτρική ενέργεια που δεν έχει κανένα περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι η µελέτη που εκπονείται από τις υπηρε-
σίες του Υπουργείου σας θα πρέπει να επεκταθεί, συµπεριλαµ-
βάνοντας και τη δυνατότητα δηµιουργίας µονάδας παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας.

Κύριε Πρόεδρε, µε τα χρήµατα που έχουν δοθεί από την ελλη-
νική πολιτεία τα τελευταία τρία χρόνια για αποζηµιώσεις από τον
«Ιανό», από τον «Ντάνιελ», από τον «Διοµήδη», από τον «Ελίας»
στον Θεσσαλικό Κάµπο, όχι ένα, αλλά δύο φράγµατα σαν αυτό
της Σκοπιάς θα µπορούσαν να είχαν γίνει, θωρακίζοντας την πε-
ριοχή, αποτρέποντας στο µέλλον τέτοιες καταστροφές και δίνο-
ντας τεράστια ώθηση ανάπτυξης στην περιοχή. Είναι ένα έργο
το οποίο το περιµένουµε εναγωνίως και ευελπιστούµε ότι στη
διάρκεια της διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη θα γίνει
πράξη αυτή η δέσµευση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Χαρακόπουλε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Επειδή ανοίξατε και δύο άλλα πολύ ενδιαφέροντα κεφάλαια,
µου δίνετε την ευκαιρία να τοποθετηθώ και επί αυτών.

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο οι ευρωπαϊκοί πόροι δεν πρέπει να κα-
τευθύνονται µόνο για την πράσινη µετάβαση, αλλά και για την
αντιµετώπιση των επιπτώσεων σήµερα της πράσινης µετάβασης.
Άρα θα πρέπει να έχουµε και το «adaptation» και το «mitigation».
Θα πρέπει η Ευρώπη συνεπώς να βρίσκει και να κατανείµει µε
ορθολογικό τρόπο πόρους για την αντιµετώπιση όπως κάνει της
πράσινης µετάβασης, αλλά όταν έχουµε φυσικές καταστροφές
θα πρέπει να υπάρχουν άµεσα οι πόροι για την κάλυψη αυτών.

Έτσι µε οδηγεί η σκέψη µου στη δεύτερη παρατήρηση, γιατί
µιλήσατε για έργα που είχαµε δεσµευτεί και πριν από τις εκλογές.
Θέλω να είµαι ειλικρινής, αντιλαµβάνεστε ότι το κόστος της αντι-
µετώπισης της φυσικής καταστροφής στην ευρύτερη περιοχή
της Θεσσαλίας θα υπερβεί τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, αρκετά
πάνω από τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μόνο στο Υπουργείο Υπο-
δοµών και Μεταφορών το κόστος σήµερα υπολογίζεται στο 1,4
δισεκατοµµύριι ευρώ. Περίπου 450 εκατοµµύρια ευρώ θα στοι-
χίσει η µόνιµη αποκατάσταση σιδηροδροµικού δικτύου και όπως
γνωρίζετε -το έχουµε συζητήσει, σας έχω δώσει και συγκεκρι-
µένα στοιχεία- περίπου 900 εκατοµµύρια ευρώ η µόνιµη, µε υψη-
λότερη ανθεκτικότητα, αποκατάσταση δρόµων και γεφυρών,
πέρα από τα σχολεία που είναι χρηµατοδότηση από τον ιδιωτικό
τοµέα, από τους εφοπλιστές.

Αντιλαµβάνεστε ότι από την Ευρώπη αυτή τη στιγµή οι διαθέ-
σιµοι πόροι είναι 600 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανεκτικότητας. Θα πρέπει, συνεπώς, να βρούµε τους
πόρους για την κάλυψη αυτών των πράγµατι αναγκαίων παρεµ-
βάσεων στην περιοχή της Θεσσαλίας. Αυτό σηµαίνει ότι κάποιες
άλλες επιλογές, κάποιες άλλες πρωτοβουλίες δεν µπορούµε να
τις υλοποιήσουµε, γιατί είχαµε ένα έκτακτο γεγονός το οποίο
χρειάζεται την απόδοση συγκεκριµένων πόρων.

Το έργο, συνεπώς, στο οποίο αναφέρεστε, από τον Απρίλιο του
’23 -συνεχίζω όπως είχα την πρωτολογία µου- υλοποιούνται οι
ενέργειες για την ωρίµανση του. Μέχρι σήµερα έχουν συναφθεί
τρεις συµβάσεις παροχής τεχνικών υπηρεσιών για την υποβοή-
θηση της αρµόδιας διεύθυνσης του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών και συγκεκριµένα τεχνικού συµβούλου, νοµικού συµ-
βούλου και χρηµατοοικονοµικού συµβούλου. Για τη φάση του
ανταγωνιστικού διαλόγου, που είναι η β φάση του διαγωνισµού,
απαιτείται η πρόσληψη και άλλων τεχνικών συµβούλων, παράδει-
γµα για τις υδραυλικές µελέτες είναι η τοπογραφική αποτύπωση
και κυρίως πρωτίστως για τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων. Είναι απαραίτητη η περαιτέρω ωρίµανση του έργου µε την
εκπόνηση όλων αυτών των µελετητικών στοιχείων, προκειµένου
να εκδοθεί κάτι που δεν υπάρχει, η απόφαση έγκρισης περιβαλ-
λοντικών όρων -η ΑΕΠΟ δηλαδή- του έργου, η οποία είναι προ-
ϋπόθεση για την υποβολή των δεσµευτικών προσφορών των
συµµετεχόντων.

Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δροµολογεί άµεσα,
κύριε συνάδελφε, την έκδοση προσκλήσεων για το σύνολο των
απαραίτητων συµβούλων για την προκήρυξη του έργου.

Και, ναι, στην παρούσα φάση συντάσσονται επίσης τα τεύχη
της προκήρυξης για τη διεξαγωγή της B1 φάσης του διαγωνιστι-
κού διαλόγου. Θεωρώ, συνεπώς, ότι σ’ ένα τρίµηνο από σήµερα
θα µπορούσε να τεθεί µια αντίστοιχη ερώτηση έτσι ώστε να
δούµε την πρόοδο υλοποίησης του συγκεκριµένου έργου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Προχωρούµε στη δεύτερη, µε αριθµό 746/22-2-2024, επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών µε θέµα: «Άρχισαν οι καθυστερήσεις και οι αποζηµιώ-
σεις για την κατασκευή του έργου της αναβάθµισης της Ανα-
τολικής Εσωτερικής Περιφερειακής Θεσσαλονίκης (Flyover)».

Κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
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Πρόεδρε, και καλό µήνα.
Κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία έχει µια παράδοση διαχρο-

νικά στα έργα υποδοµών στη Θεσσαλονίκη. Ξεκινάτε έργα χωρίς
µελέτες, χωρίς σχέδιο για την αντιµετώπιση των προβληµάτων
και άρα, προφανώς, χωρίς αξιόπιστο χρονοδιάγραµµα. Δηλαδή
η παράδοσή σας είναι να ξεκινάτε διαγωνισµούς για έργα υπο-
δοµών για τα οποία όλοι γνωρίζουν εκ των προτέρων πως οι ανά-
δοχοι θα λάβουν περισσότερα χρήµατα για τις αποζηµιώσεις,
παρά για την εκτέλεση του ίδιου του έργου.

Βέβαια, εκεί που το είχατε τερµατίσει ήταν στην υποθαλάσσια
Θεσσαλονίκης. Θυµάστε εκατοντάδες εκατοµµύρια αποζηµιώ-
σεων χωρίς να έχετε βάλει ούτε σκαλιστήρι, τα ίδια και µε το
µετρό της Θεσσαλονίκης.

Τώρα µε τον Flyover αποδεικνύεται πως η υψηλή τεχνογνωσία
αποζηµιώσεων υπέρ των εργολάβων που διαθέτει η παράταξή
σας έχει περάσει πραγµατικά σε άλλο επίπεδο.

Κύριε Σταϊκούρα, τον Δεκέµβριο του 2022 υπογράφεται η σύµ-
βαση σύµπραξης για ένα πραγµατικά τόσο καλά σχεδιασµένο
έργο που εσείς ο ίδιος δύο χρόνια µετά ανακοινώνετε µελέτες
και παρεµβάσεις για την άµβλυνση των επιπτώσεων. Σωστά; Ένα-
δυο πραγµατάκια: Έλλειπε κυκλοφοριακή µελέτη για τη διαχεί-
ριση επιπτώσεων για την κατασκευή του έργου. Έλειπαν πρω-
τόκολλα για την αντιµετώπιση εκτάκτων καταστάσεων. Καλά, και
περιβαλλοντική µελέτη έλειπε. Λείπει control room για τη διαχεί-
ριση κυκλοφορίας σε πραγµατικό χρόνο. Ξεκινήσατε ένα έργο
χωρίς να υπάρχει ο εξωτερικός δακτύλιος της περιφερειακής,
ενώ ο Flyover ήταν συνοδό έργο, σύµφωνα µε το master plan του
2010. Το ξεκινήσατε χωρίς µετρό, χωρίς ΟΑΣΘ, χωρίς καν βοη-
θητικές οδούς διοχέτευσης της κυκλοφορίας για την άµβλυνση
της κυκλοφοριακής συµφόρησης.

Κύριε Σταϊκούρα, όλα έλειπαν. Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, µπο-
ρεί να έχει µηδενική τεχνοκρατική επάρκεια στον σχεδιασµό και
στην υλοποίηση των έργων, αλλά πραγµατικά είναι αξιοθαύµαστη
η τεχνοκρατική σας επάρκεια στην καταβολή αποζηµιώσεων
υπέρ των εργολάβων.

Πώς έχετε καταφέρει πριν καλά-καλά ξεκινήσει, επί της ουσίας,
η κατασκευή του ίδιου του έργου να φροντίσετε να υπάρχουν
αποζηµιώσεις στους εργολάβους, είναι παγκόσµια πρωτοτυπία.
Τι να πω! Πραγµατικά σας δίνουµε συγχαρητήρια.

Και το λέω αυτό, κύριε Σταϊκούρα, διότι υπογράψατε µια σύµ-
βαση µε έναρξη εργασιών τον Ιούνιο του 2023 και πέντε µήνες
µετά, τον Οκτώβριο του 2023, το Υπουργείο σας ζητά µελέτες
διασφάλισης κυκλοφορίας και νέο χρονοδιάγραµµα -εσείς το ζη-
τήσατε, εδώ είναι η απόφαση-, αποζηµίωση σε εργολάβο και µε-
τάθεση ηµεροµηνίας του έργου.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, σας ζητώ να µας απαντήσετε τώρα:
Πόσα χρήµατα σκοπεύετε να καταβάλλετε ως αποζηµιώσεις

στον εργολάβο µέχρι το πέρας του έργου; Με τίνος υπαιτιότητα;
Γιατί εδώ και έξι µήνες δεν έχει σταλεί ούτε µια παρατήρηση, δεν
έχει γίνει τίποτα επί της ουσίας; Και κυρίως τι σκοπεύετε να κά-
νετε για να µη θρηνήσουµε θύµατα στη Θεσσαλονίκη και για να
σταµατήσει ο εφιάλτης που ζουν οι συµπολίτες µου;

Καταθέτω και τα έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, τα ερωτήµατα που µου θέσατε είναι άσχετα

από το ερώτηµα το οποίο µου έχετε κάνει στην επίκαιρη ερώ-
τηση. Στην επίκαιρη ερώτηση µε ρωτάτε αν υπάρχει σχέδιο για
τις επιπτώσεις του έργου και εδώ µε ρωτάτε για άλλα πράγµατα.
Παρά ταύτα, θα απαντήσω και σε αυτά.

Μπλέξατε την υποθαλάσσια Θεσσαλονίκης, µπλέξατε και το
µετρό. Αν δεν µε απατά η µνήµη µου, αυτά τα έργα ήταν πριν από
την περίοδο 2015 - 2019. Νοµίζω ότι κάποιος κυβέρνησε την πε-
ρίοδο 2015 - 2019. Για την υποθαλάσσια τι κάνατε δηλαδή; Γιατί

πράγµατι ήρθε αυτή η Κυβέρνηση φέτος και πληρώνει ένα έργο
το οποίο όπως σχεδιάστηκε και δεν υλοποιήθηκε στη Θεσσαλο-
νίκη επί πολλές δεκαετίες δηµιούργησε σηµαντικά προβλήµατα.
Άρα, µου αναδεικνύετε προβλήµατα, ενώ κυβερνήσατε στο µε-
σοδιάστηµα.

Η σηµερινή πολιτική ηγεσία, συνεπώς, του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών πράγµατι βρίσκεται αντιµέτωπη, από την
ανάληψη των καθηκόντων της, µε τα ίδια προβλήµατα στη Θεσ-
σαλονίκη: Το γεγονός ότι στην πόλη επί δεκαετίες καρκινοβατού-
σαν εµβληµατικά έργα υποδοµών –και ήσασταν κυβέρνηση-, την
υπολειτουργία των δηµόσιων συγκοινωνιών, τον ΟΑΣΘ να είναι
σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης από το 2017 -ποιος κυβερ-
νούσε το 2017 - 2018 και για ένα διάστηµα του 2019;- και την εύ-
λογη καχυποψία της τοπικής κοινωνίας ως προς την αξιοπιστία
των διαδοχικών κυβερνήσεων.

Σήµερα προσπαθούµε µε σχέδιο, επιµονή και µεθοδικότητα
γνωρίζοντας ότι δεν υπάρχουν µαγικές συνταγές, σαν αυτές που
σταθερά µέσα από αυταπάτες υποστηρίζετε, να αντιµετωπίσουµε
αυτές τις προκλήσεις και να βελτιώσουµε την ποιότητα ζωής των
πολιτών στη Θεσσαλονίκη.

Πρώτον, ο Flyover είναι χρήσιµο και αναγκαίο έργο; Ο Flyover
είναι ένα χρήσιµο και αναγκαίο έργο. Αυτό πλέον το υποστηρίζει
σχεδόν το σύνολο των φορέων της πόλης. Δηµοσκόπηση που
έγινε στη Θεσσαλονίκη -και το ξέρετε πάρα πολύ καλά- υποστη-
ρίζει το ίδιο. Και, ναι, είναι χρήσιµο γιατί θα µπορούν να διέρχο-
νται δέκα χιλιάδες οχήµατα την ώρα όταν σήµερα διέρχονται από
τον ίδιο άξονα πέντε χιλιάδες οχήµατα µε αυξηµένο επίπεδο οδι-
κής ασφάλειας και µείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος.

Ναι, το έργο δηµοπρατήθηκε, όπως πολύ σωστά είπατε, µε τη
µορφή ΣΔΙΤ και η σχετική σύµβαση υπεγράφη στις 19 Δεκεµ-
βρίου του 2022 µε σκοπό τη µελέτη, τη χρηµατοδότηση και την
κατασκευή του έργου. Αν δεν µε απατά η µνήµη µου, τον Δεκέµ-
βριο του 2022 χαιρετίστηκε η υλοποίηση του συγκεκριµένου
έργου.

Σύµφωνα, συνεπώς, µε τα οριζόµενα στη σχετική σύµβαση, ο
ιδιωτικός φορέας σύµπραξης υποχρεούται να εκπονήσει τις απα-
ραίτητες µελέτες σε δύο στάδια. Στο συγκεκριµένο έργο, σύµ-
φωνα µε τη σύµβαση ΣΔΙΤ, δεν απαιτείται το σύνολο των ορι-
στικών µελετών του έργου να υποβληθεί πριν την έναρξη της κα-
τασκευής του, όπως απαιτείται στις συµβάσεις δηµοσίων έργων,
αλλά η υποβολή των µελετών γίνεται πριν την έναρξη των εργα-
σιών του κάθε αντικειµένου, σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα ερ-
γασιών για τον έλεγχο και τον σχολιασµό τους. Οι συµβατικές
υποχρεώσεις του έργου ξεκινούν από την ηµεροµηνία υπογρα-
φής της σύµβασης του έργου -που υπενθυµίζω ήταν ο Δεκέµ-
βριος του 2022- και αφορούν περίοδο τριάντα ετών.

Συνεπώς, κάποιοι υποστηρίζετε: «Μα, γιατί πάτε πίσω το έργο»,
αλλά ταυτόχρονα υποστηρίζετε: «Πηγαίνετε πίσω το έργο µέχρι
να λειτουργήσει το µετρό». Αυτά είναι αντιφατικά µεταξύ τους.

Η παράδοση του έργου τοποθετείται στις 14 Μαΐου του 2027.
Και πάω στον πυρήνα του ερωτήµατός σας, το οποίο ουσια-

στικά θα απαντήσω στη δευτερολογία µου. Πράγµατι όµως, η
υλοποίηση µεγάλων δηµοσίων έργων επιφέρει παροδικά ταλαι-
πωρία στην καθηµερινότητα των πολιτών.

Και, ναι, κυρία συνάδελφε, όπως µε εγκαλείτε στην ερώτησή
σας, πράγµατι είπα ότι το φαινόµενο είναι δυναµικό ως προς τις
επιπτώσεις των έργων στην καθηµερινότητα των πολιτών. Και το
ότι είναι δυναµικό το φαινόµενο δεν το λέω µόνο εγώ, το λένε οι
ίδιοι οι επιστήµονες στη Θεσσαλονίκη. Η κ. Υφαντοπούλου, Επι-
κεφαλής του Ελληνικού Ινστιτούτου Μεταφορών του Εθνικού Κέ-
ντρου Έρευνας, Τεχνολογίας και Ανάπτυξης, σε χθεσινή επιστο-
λή της µου λέει: «Η εξέλιξη του φαινοµένου της κυκλοφορίας έχει
δυναµικό χαρακτήρα…», κυρία Νοτοπούλου, «…και παρακολου-
θείται συστηµατικά». Σε άλλο σηµείο αναφέρει: «Δεδο- Ζµένου
του δυναµικού χαρακτήρα µεταβολής των κυκλοφοριακών συν-
θηκών…». Δηλαδή αυτό για το οποίο µε κατηγορείτε ότι δήλωσα
στη Θεσσαλονίκη, ότι το έργο αυτό έχει δυναµικό φαινόµενο, µε
επιβεβαιώνουν και οι ίδιοι οι επιστήµονες. 

Παρεµπιπτόντως, στο κέντρο της Θεσσαλονίκης, επί των οδών
Καραµανλή και Εγνατία, ο χρόνος έχει µειωθεί κατά 30% για την
περίοδο της απογευµατινής αιχµής και επί των οδών Όλγας και
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Τσιµισκή σε επίπεδο 18%. Ναι, υπάρχει επιβάρυνση στην περιφε-
ρειακή και γι’ αυτό στη δευτερολογία µου θα πω τα συγκεκριµένα
µέτρα τα οποία έχουµε πάρει µε βάση το ερώτηµα το οποίο µου
έχετε θέσει.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Νοτοπούλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προσπαθήσατε, διαστρεβλώνοντας κάποια

από αυτά που είπα, να απαντήσετε σε επιχειρήµατα της συλλο-
γιστικής µου πορείας, αλλά δεν απαντήσατε σε κανένα από τα
ερωτήµατα.

Είπατε για την υποθαλάσσια. Να θυµίσω ότι σταµατήσαµε, λοι-
πόν, τις αποζηµιώσεις. Να θυµίσω ότι σταµατήσαµε το πάρτι του
παρακράτους του ΟΑΣΘ. Να θυµίσω ότι σήµερα η Θεσσαλονίκη
θα έπρεπε να έχει και µετρό και αρχαία, εάν δεν ήταν η δική σας
Κυβέρνηση και να θυµίσω ότι θα έπρεπε να είχε και τριακόσια
καινούργια λεωφορεία τουλάχιστον.

Τώρα, από αυτά που είπατε, απάντηση στο ερώτηµα πόσα χρή-
µατα θα δώσετε αποζηµιώσεις µέχρι το τέλος του έργου και τι
θα κάνετε για να βελτιώσετε τη ζωή των Θεσσαλονικέων, δεν πή-
ραµε. Τι µας είπατε; Μας είπατε για τις υπόγειες διαδροµές σας
και τις υπέργειες αποζηµιώσεις που θα δώσετε ωσάν να είναι λο-
γικό, επειδή ένα έργο έχει δυναµική εξέλιξη. Έξι µήνες, κύριε
Υπουργέ, δεν στείλατε ούτε µια παρατήρηση. Ηµεροµηνία έναρ-
ξης του έργου απ’ τα δικά σας χαρτιά ήταν 16-6-2023. Η Κυβέρ-
νησή σας υπέγραψε µία σύµβαση χωρίς να έχει κάνει οποια-
δήποτε προετοιµασία για το έργο και για τις επιπτώσεις του στην
πόλη. 

Είναι ένα έργο -σας θυµίζω, κύριε Σταϊκούρα- που το ανακοί-
νωσε ο κ. Μητσοτάκης το 2019 στη ΔΕΘ, µάλλον το ξεχάσατε,
ένα έργο που το ανακοίνωσε χωρίς να έχει περιβαλλοντική και
την συγκοινωνιακή µελέτη, χωρίς να είναι το κύριο έργο, ήταν συ-
νοδό έργο. Γνωρίζετε ότι ήταν συµπληρωµατικό του εξωτερικού
περιφερειακού δακτυλίου στο master plan του 2010, όπως ξανά
είπα. Πού είναι αυτό το έργο; Δεν το βάλατε ποτέ σε διαβού-
λευση για να συµφωνήσουν ή να διαφωνήσουν οι φορείς, δεν πα-
ρουσιάσατε ποτέ αξιόπιστο χρονοδιάγραµµα και ακόµα και
σήµερα, πέντε χρόνια µετά την εξαγγελία του, δεν διαθέτετε. 

Εγώ, λοιπόν, θα φέρω για άλλη µια φορά τη φωνή των συµπο-
λιτών µου, των Θεσσαλονικέων, στο Κοινοβούλιο. Γιατί, κύριε
Υπουργέ, οι Θεσσαλονικείς, σε αντίθεση µε όσα ισχυρίζεστε, τα-
λαιπωρούνται πάρα πολύ, κάνουν ώρες να πάνε στη δουλειά
τους και ώρες να γυρίζουν, ώρες να πάρουν τα παιδιά τους από
το σχολείο. Κάποιοι αναγκάζονται να αναζητήσουν κατοικία σε
άλλες περιοχές. Οι καταστηµατάρχες φωνάζουν ότι κλείνουν τα
καταστήµατά τους. 

Την Αστυνοµία την έχετε στείλει όλη στην τροχαία, µεταφέρο-
ντας ανθρώπους µέχρι και από την αντιτροµοκρατική και την κα-
ταπολέµηση του εγκλήµατος. Ορίστε, εδώ είναι οι ανακοινώσεις
τους. Έχουν αντιδράσει οι φορείς της πόλης. Το ΕΚΑΒ και η Πυ-
ροσβεστική δεν µπορούν να φτάσουν έγκαιρα στον προορισµό
τους. Και το ίδιο συµβαίνει και µε τους συµπολίτες µας που δεν
µπορούν να φτάσουν έγκαιρα σε κρίσιµες υποδοµές, όπως νο-
σοκοµεία. Ακόµα και τα σχολικά αντιµετωπίζουν το ίδιο πρό-
βληµα, ειδικά σε ώρες αιχµής. 

Οι φορείς αντέδρασαν, οι δήµαρχοι αντέδρασαν. Ξέρετε τι
έκανε η Κυβέρνησή σας και οι εκπρόσωποί της; Εδώ, ο κ. Ταχι-
άος, καµαρώστε τον. Ο κ. Ταχιάος, λοιπόν, απάντησε, στους κα-
τοίκους που διαµαρτύρονται, ότι είναι παλαιοχριστιανοί. Αυτό
απάντησε και είπε και ψέµατα. Είπε ψέµατα, λίγες µέρες πριν τη
δικιά σας υπογραφή για τη µετάθεση της ηµεροµηνίας παράδο-
σης του έργου και για τις αποζηµιώσεις, ότι το Flyover θα τελει-
ώσει στην ώρα του. Εδώ είναι, καµαρώστε τον! 

Γνωρίζατε ότι στις 26 Ιανουαρίου έλεγε ότι το έργο θα τελει-
ώσει στον χρόνο του, και εσείς πόσες µέρες µετά την καθυστέ-
ρηση υπογράψατε; Το µόνο που κάνετε, λοιπόν, ως Κυβέρνηση
είναι να λέτε ψέµατα στους Θεσσαλονικείς. Ξέρετε τι σας απα-
ντούν; Ευτυχώς που δεν υπάρχει ακόµα κάποιο θύµα. Θα τα κα-
ταθέσω όλα στα Πρακτικά.

Συµπληρώνω. Το ακόµα χειρότερο, είναι ο λόγος για τον οποίο
έχουµε φτάσει σε αυτή την κατάσταση. Είναι η αγωνία της δικής
σας Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, να αποζηµιώσει
τους εργολάβους µε αποζηµιώσεις για έργα που δεν έχουν γίνει,
διότι το κέρδος δεν το βγάζουν από έργα που παραδίδουν στην
πόλη, αλλά στην πλάτη των Θεσσαλονικέων, µε καθυστερήσεις
και αναβολές και η ζωή των συµπολιτών µου γίνεται κόλαση. 

Ελπίζω στη δευτερολογία σας να απαντήσετε στα ερωτήµατα. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ. Νο-
τοπούλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα απαντήσω σε όλα τα ερωτήµατα, τα οποία θέσατε, τα
οποία δεν είναι στην επίκαιρη ερώτηση σας, γιατί µου ανοίξατε
και θέµατα ΟΑΣΘ. Έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον να δούµε την
κατάστασή του ΟΑΣΘ. Θα καταθέσω έναν πίνακα. 

Λοιπόν, η ερώτηση έχει έρθει για την αντιµετώπιση των συνε-
πειών που προκαλούνται από την εκτέλεση του έργου και τη χρο-
νική διάρκεια αυτού, για να θυµόµαστε τι έχετε ρωτήσει, εκτός
και αν δεν θυµάστε τι έχετε ρωτήσει.

Πάµε συνεπώς να σας απαντήσω. Πρώτα απ’ όλα η κυκλοφο-
ριακή µελέτη υπήρχε. Για τις επιπτώσεις αναφέρεστε. Έχετε
µπερδέψει και την ορολογία. Πάµε τώρα να δούµε για τις επιπτώ-
σεις.

Το καλοκαίρι του ’23 δηµόσια εγώ ο ίδιος δύο φορές στη Θεσ-
σαλονίκη και προχθές είπα ότι αυτές τις συναντήσεις έπρεπε να
τις ξεκινήσουµε νωρίτερα από το καλοκαίρι του ’23. Πριν ξεκινή-
σει το έργο καθίσαµε και κάναµε συντονιστική επιτροπή στο
Υπουργείο Μακεδονίας και Θράκης µε εκπροσώπους από την πε-
ριφέρεια, τον δήµο, τα Υπουργεία και έχουν υιοθετηθεί µια σειρά
από ενέργειες για την επιτόπια παρακολούθηση της κίνησης και
τη δροµολόγηση παρεµβάσεων. 

Να ξεκαθαρίσω εκ προοιµίου το σύνολο των ευθυνών των κυ-
κλοφοριακών παρεµβάσεων δεν είναι στην πολιτεία. Το γνωρίζετε
αυτό; Επειδή παρακολούθησα όλη τη συνεδρίαση του δηµοτικού
συµβουλίου εξ αποστάσεως, που ορθώς τοποθετήθηκε ο κ. Τα-
χιάος επί του έργου, η φορτοεκφόρτωση, η νυχτερινή αποκοµιδή
των απορριµµάτων δεν είναι ευθύνη της πολιτείας µε την έννοια
της κυβέρνησης, είναι της αυτοδιοίκησης. Άρα, καθόµαστε όλοι
µαζί να βρούµε τις βέλτιστες εφικτές λύσεις για ένα δυναµικό
φαινόµενο που µας λέει η επιστήµη και που εσείς λέτε ότι ήταν
άστοχη η έκφραση µου.

Πρώτη παρατήρηση και πρώτη παρέµβαση, υπό τον συντονι-
σµό της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, αυτή έχει την ευ-
θύνη, που διαθέτει τις επιχειρησιακές µονάδες, οι οποίες παρέ-
χουν άµεση πληροφόρηση για τις κυκλοφοριακές συνθήκες στην
περιφερειακή δροµολογείται η εκπόνηση µελετών εφαρµογής
για την άµβλυνση των επιπτώσεων στην πόλη. Θα υπάρχουν προ-
τάσεις που θα προκύπτουν και από το Ινστιτούτο µε το οποίο θα
βοηθήσουµε εµείς ως Υπουργείο χρηµατοδοτικά, οι οποίες θα
κατατίθενται στο συντονιστικό όργανο που είναι υπό τον Υφυ-
πουργό Εξωτερικών αρµόδιο για θέµατα Μακεδονίας και Θρά-
κης.

Και τι άλλο θα κάνουµε εµείς µε τη Γενική Διεύθυνση Συγκοι-
νωνιακών Υποδοµών; Θα εγκρίνουµε µελέτες που θα προέρχο-
νται από αυτόν το µηχανισµό. Άρα, θα έρχονται οι φορείς που
είναι αρµόδιοι για το κυκλοφοριακό και τη συγκοινωνία να κάνουν
προτάσεις για να κάνουµε εµείς παρεµβάσεις το ταχύτερο δυ-
νατό. 

Δεύτερον, υπεγράφη στις 14 Φεβρουαρίου, γιατί αναφερθή-
κατε σ’ αυτό, η σύµβαση για την εκµίσθωση τµήµατος του πρώην
στρατοπέδου Καρατάσου µε το Ταµείο Εθνικής Άµυνας για την
εξασφάλιση διαδρόµου για τα ασθενοφόρα προς τα Νοσοκοµεία
«424» και «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ». Θα ακολουθήσει η κατασκευή της
οδού από τον ιδιωτικό φορέα σύµπραξης.

Τρίτον, υπεγράφη στις 16 Φεβρουαρίου υπουργική απόφαση
για την ανάθεση αρµοδιοτήτων στην Εγνατία Οδό για τη λειτουρ-
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γία της εσωτερικής περιφερειακής οδού Θεσσαλονίκης από τον
κόµβο Κ5 έως τον κόµβο 12 κατά τη διάρκεια κατασκευής του
έργου. Πρακτικά, αυτό σηµαίνει ότι θα υπάρχουν γερανοφόρα
οχήµατα, ώστε αν χρειαστεί να αποµακρυνθεί ένα αυτοκίνητο
που κλείνει τον δρόµο στον περιφερειακό, ενώ θα υπάρχουν και
οχήµατα που θα παρακολουθούν τον δρόµο, ούτως ώστε να µην
παρακωλύεται η κυκλοφορία, καθώς επίσης θα υφίσταται και
οδική βοήθεια σε εικοσιτετράωρη βάση. 

Τέταρτη παρατήρηση και τέταρτη παρέµβαση, σε συνεργασία
µε τον Δήµο Θεσσαλονίκης έχουν γίνει, σε ότι αφορά τους φο-
ρείς του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, µε τη «ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ» και την «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» συναντήσεις για να παρα-
χωρηθούν χώροι στον δήµο, να αποδοθούν καλύτερα προσω-
ρινά, έτσι ώστε να κατασκευαστούν υπαίθριοι χώροι στάθµευσης. 

Πέµπτον, θα υπάρχει περιοδική και συστηµατική ενηµέρωση
των φορέων σχετικά µε την εξέλιξη του έργου στο πλαίσιο του
συντονιστικού οργάνου. Άρα, θα ενηµερώνεστε σε τακτά χρονικά
διαστήµατα για την πορεία υλοποίησης του έργου.

Και εδώ έχω την παρουσίαση που έχουµε κάνει έχοντας ενσω-
µατώσει όλες τις παρατηρήσεις του δήµου, όλες τις παρατηρή-
σεις της περιφέρειας για να δούµε ποιος ευθύνεται γιατί και να
κάνουµε παρεµβάσεις. Και αυτές έχουν παρουσιαστεί και στον
δήµο και στη περιφέρεια. 

Και τέλος, έκτο σηµείο, εξαιρετικά ενδιαφέρον, η περαιτέρω
ενίσχυση του ΟΑΣΘ µε λεωφορεία και προσωπικό. Κάνατε το µε-
γάλο λάθος, κατά τη δική µου εκτίµηση, να µιλήσετε εσείς για
τον ΟΑΣΘ; Καταθέτω στα Πρακτικά τη διαχρονική εξέλιξη δαπα-
νών εσόδων και ανάκτησης κόστους στον ΟΑΣΘ από το 2003 και
µετά. Η χειρότερη χρονιά του ΟΑΣΘ µε ποσοστό ανάκτησης
0,19% ήταν το 2017. Ποιος κυβερνούσε το 2017; Το 2018 ήταν η
δεύτερη χειρότερη χρονιά. Ήταν διαλυµένη η κατάσταση στα λε-
ωφορεία στη Θεσσαλονίκη το ’17 και το ’18. Το καταθέτω στα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Σήµερα, η κατάσταση δεν είναι ειδυλλιακή.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σήµερα ποια είναι

η κατάσταση;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν σας διέκοψα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία

Νοτοπούλου.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σήµερα η κατάσταση δεν είναι ειδυλλιακή, αλλά όλοι ανα-
γνωρίζουν -ξέρετε πολύ καλά ότι κάθε εβδοµάδα είµαι στη Θεσ-
σαλονίκη-, και πρωτίστως οι εργαζόµενοι του ΟΑΣΘ, ότι έχουν
γίνει ουσιαστικές παρεµβάσεις. 

Πρώτον, αύριο, ίσως και σήµερα το απόγευµα, έρχονται στη
Θεσσαλονίκη εκατό δέκα ηλεκτρικά λεωφορεία. Πότε επί ηµερών
σας έγινε διαγωνισµός για λεωφορεία; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τι εννοείτε; Τρια-
κόσια λεωφορεία και το σταµατήσατε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Επειδή µε ρώτη-

σε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ο διαγωνισµός έγινε το 2021. Και ναι, το δεύτερο τρίµηνο
του 2024 θα υπάρχουν εκατόν δέκα πρόσθετα λεωφορεία στη
Θεσσαλονίκη, καινούργια ηλεκτρικά λεωφορεία. Καταφθάνουν
στη Θεσσαλονίκη σήµερα ή αύριο. Και ήδη ο εργολάβος έχει µπει
και φτιάχνει τους σταθµούς φόρτισης, αφού είχε µπει ο ΔΕΔΔΗΕ
και είχε κάνει τις αναγκαίες παρεµβάσεις για την ενίσχυση της
ισχύος. 

Δεύτερον, προχωρά ο διαγωνισµός για ανάθεση λεωφορει-
ακών γραµµών, όχηµα - οδηγός - συντήρηση, δέκα ετών ή και νε-
ότερα, για τα επόµενα δέκα συν ένα έτη στη Θεσσαλονίκη. 

Τρίτον, βρισκόµαστε στη φάση δεύτερου διαγωνισµού επτα-
κοσίων πενήντα λεωφορείων αντιρρυπαντικής προστασίας και τε-
χνολογίας, εκ των οποίων εκτιµούµε ότι διακόσια είκοσι πέντε
λεωφορεία θα πάνε στη Θεσσαλονίκη. 

Τέταρτον, ολοκληρώσαµε τη διαδικασία για εκατό πενήντα
πρόσθετες προσλήψεις συµβασιούχων οδηγών στον ΟΑΣΘ στη
Θεσσαλονίκη. Και, σε συνεννόηση µε την Υπουργό Εσωτερικών,
διερευνάται η δυνατότητα επέκτασης του χρόνου συµβάσεων
αυτών, αλλά και πρόσθετα σαράντα προσλήψεων από τον υφι-
στάµενο διαγωνισµό ως το τέλος του 2024, όταν και θα έχει ξε-
κινήσει η λειτουργία του µετρό στη Θεσσαλονίκη. 

Συνεπώς, χθες –κυριολεκτώ- στη Θεσσαλονίκη κυκλοφορού-
σαν από τον ΟΑΣΘ µόνο διακόσια ενενήντα έξι λεωφορεία, όταν
κυκλοφορούσαν διακόσια σαράντα πέντε στο τέλος του 2023.
Και το 2023 έγιναν 9,6 εκατοµµύρια επικυρώσεις, 69% περισσό-
τερες από το 2022. 

Συµπέρασµα. Δεν παρουσιάζω µια ειδυλλιακή εικόνα για τον
ΟΑΣΘ, αλλά σίγουρα µία πολύ καλύτερη εικόνα από ό,τι στο πα-
ρελθόν. 

Και όπως γνωρίζετε, γιατί είµαι απολύτως βέβαιος ότι παρα-
κολουθείτε τις παρεµβάσεις µου στη Θεσσαλονίκη, µέσα σε αυτή
την εβδοµάδα κάναµε ευρύτατη σύσκεψη και µε ΟΣΕΘ και µε
ΟΑΣΘ για να αντιµετωπίσουµε το µείζον θέµα το οποίο αφήσατε
από το 2017, την εκκαθάριση του ΟΑΣΘ, έτσι ώστε να έχουµε
έναν καλό ΟΑΣΘ από εδώ και πέρα, αλλά και καλές υπηρεσίες
συγκοινωνίας προς τους πολίτες της Θεσσαλονίκης, που το αξί-
ζουν. 

Συµπερασµατικά, έξι πρόσθετες παρεµβάσεις για τη Θεσσα-
λονίκη. Και σε κάθε περίπτωση, είµαστε διατεθειµένοι, ανάλογα
µε τη δυναµική του φαινοµένου, κυρία συνάδελφε, που µας λένε
οι επιστήµονες, να προχωρήσουµε και σε πρόσθετες παρεµβά-
σεις το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξεφύγατε πολύ στον

χρόνο, κύριε Υπουργέ. Δεν υπάρχει θέµα τριτολογίας. 
Παράκληση θερµή, να τηρούνται οι χρόνοι τόσο από τους συ-

ναδέλφους, µε µια µικρή ανοχή, όσο και από τους Υπουργούς. 
Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 748/22-2-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ανδρέα
Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Σε εγκατάλειψη και υποβάθµιση ολόκληρες πε-
ριοχές λόγω της καθυστέρησης των έργων στο τµήµα της
γραµµής Αιγίου - Ρίου και αδιαλλαξία της Κυβέρνησης στο θέµα
της υπογειοποίησης της γραµµής Ρίου - ακτής Δυµαίων». 

Κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα και καλό µήνα σε όλους. 
Το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, που στοίχισε τη ζωή σε πε-

νήντα επτά συνανθρώπους µας πριν από έναν χρόνο, έθεσε µετ’
επιτάσεως το ζήτηµα των σιδηροδροµικών υποδοµών της χώρας.
Χωρίς εντούτοις να τίθεται υπό αµφισβήτηση η ανάγκη άµεσων
παρεµβάσεων στη Θεσσαλία, η εργαλειοποίηση του εγκλήµατος
των Τεµπών ως άλλοθι για την καθυστέρηση ή την παραποµπή
στις ελληνικές καλένδες έργων που θα έπρεπε να έχουν ήδη ολο-
κληρωθεί ή προχωρήσει σε µεγάλο βαθµό αποτελεί µια ακόµη
εκδοχή της αναποτελεσµατικότητας και της ανεπάρκειας των κυ-
βερνώντων να ανταποκριθούν στις αναπτυξιακές προκλήσεις της
εποχής µας µε έργα πνοής και προοπτικής. 

Σε αυτό το πλαίσιο, δύο σηµαντικά και καίρια ζητήµατα που
εντάσσονται στη σιδηροδροµική σύνδεση του Αιγίου µε την
Πάτρα αναζητούν γενναίες αποφάσεις και προτεραιοποίηση,
ούτως ώστε ο ελληνικός λαός να µην αισθάνεται, κύριε Υπουργέ,
ότι τον κοροϊδεύουν. 

Το πρώτο αφορά στην πρόοδο των έργων στο τµήµα της γραµ-
µής Αιγίου - Ρίου και το δεύτερο στην υπογειοποίηση της σιδη-
ροδροµικής σύνδεσης, µε οµόθυµο και πάνδηµο βασικό αίτηµα
να ξεκινά από το Ρίο για να φτάνει στην ακτή Δυµαίων. 

Όσον αφορά το πρώτο ζήτηµα, κάτοικοι και τοπικοί φορείς εκ-
φράζουν κραυγή αγωνίας, την οποία και µεταφέρω εδώ, αφού τα
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τοπικά διαµερίσµατα Αραχωβίτικα, Άγιος Νικόλαος, Ακταίο και
Ρίο είναι σε εγκατάλειψη έξι χρόνια τώρα λόγω της εργολαβίας
του τρένου, µε αποτέλεσµα την υποβάθµιση της ποιότητας ζωής
τους και τα καθηµερινά προβλήµατα στη µετακίνησή τους στην
πόλη της Πάτρας, αφού δεν λειτουργεί ο προαστιακός. 

Αξίζει δε να υπενθυµισθεί ότι η κατάσταση της υπό κατασκευή
σιδηροδροµικής γραµµής στους οικισµούς αυτούς παραµένει
στην ίδια ηµιτελή κατάσταση από το 2007, µε αποτέλεσµα οι πα-
ράπλευροι δρόµοι να είναι χωµατόδροµοι γεµάτοι λακκούβες και
το αφύλακτο σκάµµα του βαθιού ορύγµατος πολύ επικίνδυνο.
Διότι, όπως ξέρετε, η διέλευση σε όλο το τµήµα εντός των οικι-
σµών δεν είναι υπόγεια. 

Σχετικά µε την υπογειοποίηση της σιδηροδροµικής γραµµής
από το Ρίο έως την ακτή Δυµαίων, τα διλήµµατα που θέτει η Κυ-
βέρνηση διά στόµατος της Αχαιού Υφυπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών κ. Αλεξοπούλου, που βάζει µετ’ επιτάσεως και δη-
µόσια ότι «θέλετε τρένο ή δεν θέλετε», αποτελούν εµπαιγµό της
αχαϊκής κοινωνίας, µε πρόφαση µια άρνηση πριν από αρκετό
καιρό στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δηλαδή, η ηγεσία του Υπουρ-
γείου αποδέχεται µοιρολατρικά την υφιστάµενη κατάσταση,
χωρίς να διεκδικεί τα έργα να έχουν αναπτυξιακή προοπτική και
να είναι ανθρωποκεντρικά, όπως θα περίµενε κανείς από την
ένταξή τους στα ΣΒΑΚ, στα CEF κ.λπ.. 

Αντ’ αυτών, η ολοκλήρωση της γραµµής Αιγίου - Ρίου µετατί-
θεται για το 2026 και η υπογειοποίηση από Κανελλοπούλου έως
ακτή Δυµαίων για το 2029. 

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάστε, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν
προχωράει µε κανονικούς ρυθµούς η κατασκευή της εργολαβίας
της νέας διπλής σιδηροδροµικής γραµµής υψηλών ταχυτήτων
από το Αίγιο µέχρι το Ρίο; 

Γιατί η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών
και Υποδοµών δεν διεκδικούν τεκµηριωµένα, πρώτον, την υπο-
γειοποίηση από Ρίο έως ακτή Δυµαίων και, δεύτερον, την επί-
σπευση του έργου, ούτως ώστε να δροµολογηθεί και η επέκταση
των έργων στη δυτική Αχαΐα, που θα συνδέει τον σιδηρόδροµο
µε τη ΒΙΠΕ και κατ’ επέκταση µε το αεροδρόµιο του Αράξου ως
τους παραγωγικούς και αναπτυξιακούς πόλους της ευρύτερης
περιοχής, αλλά και της δυτικής Ελλάδας; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε συνάδελφε, θα κάνω δύο σύντοµες παρατηρήσεις
επί της πρωτολογία σας. 

Πρώτη παρατήρηση. Χρησιµοποιήσατε τη λέξη «κοροϊδία». Κο-
ροϊδία είναι να υπόσχεσαι έργα µε λεφτόδεντρα ή να υπόσχεσαι
έργα χωρίς πόρους και χρηµατοδότηση αυτών. Εµείς αυτό δεν
πρόκειται να το κάνουµε. 

Δεύτερη παρατήρηση. Για πρώτη φορά στην ιστορία της
χώρας έχουµε σχέδιο εικοσαετίας για τον ελληνικό σιδηρόδροµο
και όχι σε κλειστές «πόρτες». Το σχέδιο είναι παρουσιασµένο από
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
στο Υπουργικό Συµβούλιο και δηµόσια διαθέσιµο, ώστε να ξέ-
ρουν οι πολίτες ποιες είναι οι δυνατότητες που έχουµε για να
έχουµε έναν καλό σιδηρόδροµο, ένα ενισχυµένο σιδηρόδροµο,
έναν ασφαλή σιδηρόδροµο και έναν εξωστρεφή σιδηρόδροµο.
Διότι όλα δεν χρηµατοδοτούνται από την Ευρώπη. Χρηµατοδο-
τούνται έργα τα οποία είναι πάνω στους διευρωπαϊκούς άξονες. 

Έχουµε δύο καινούργιους διευρωπαϊκούς άξονες, αυτόν που
λέγεται στις «Τρεις Θάλασσες» και αυτόν που λέγεται «Ανατολική
Μεσόγειος – Δυτικά Βαλκάνια». Και προσπαθούµε επί αυτών, σε
συνεργασία µε χώρες των Βαλκάνιων, όπως είναι από τη µία
πλευρά η Βουλγαρία και η Ρουµάνια και από την άλλη πλευρά η
Σερβία, να αναζητήσουµε και να διεκδικήσουµε πόρους για να
ενισχύσουµε τον ελληνικό σιδηρόδροµο. 

Σπεύδω να πω ότι το τµήµα στο οποίο αναφέρεστε είναι επί
του ευρωπαϊκού σιδηροδροµικού δικτύου. 

Άρα, αυτό είναι ένα βασικό επιχείρηµα για εµάς, για να υποβά-
λουµε πρόταση χρηµατοδότησης αυτού του έργου. Και όταν
λέµε να υποβάλουµε, θα µπορούσατε να το δείτε στην παρου-
σίαση του Υπουργικού Συµβουλίου. Και σπεύδω να σας πω ότι

τέλος Ιανουαρίου του 2024 υπεβλήθη στο ανταγωνιστικό σκέλος
αυτού που λέγεται σε CEF2, Connecting Europe Facility 2, δη-
λαδή συνδέοντας την Ευρώπη.

Επί των ερωτηµάτων σας θα απαντήσω στο πρώτο µόνο, γιατί
θέλω να είµαι και απολύτως ακριβής. Στην περιοχή από Αίγιο έως
Ρίο βρίσκονται σε εξέλιξη τα εξής έργα: Η ηλεκτροκίνηση της
νέας διπλής σιδηροδροµικής γραµµής στο τµήµα Κιάτο - Αίγιο
και ως την περιοχή Ροδοδάφνης και κατασκευή σιδηροδροµικών
στάσεων, κτήρια, αποβάθρες, στέγαστρα και περιβάλλον χώρος
επιδοµής ηλεκτροκίνησης, σηµατοδότησης, τηλεδιοίκησης,
ETCS και τηλεπικοινωνιών για τη νέα σιδηροδροµική γραµµή στο
τµήµα Ροδοδάφνη - Ρίο. 

Παράλληλα στο τµήµα από Ψαθόπυργο έως Ρίο έχει κατα-
σκευαστεί µέρος των έργων υποδοµής από εργολαβία, η οποία
δεν κατέστη δυνατόν να ολοκληρωθεί και τον Αύγουστο του 2023
η «ΕΡΓΟΣΕ» προχώρησε στη διάλυση αυτής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτε-

ρολογία σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, διανύεται τη δεύτερη τετραετία της θητείας

σας ως Κυβέρνηση εννοώ και ως κόµµα. Μιλάτε λες και µόλις
αναλάβετε χθες.

Να πω ότι πρόσφατα διαβεβαιώσατε ότι το τρένο θα φτάσει
στο νέο λιµάνι της Πάτρας σε πέντε χρόνια. Και στην έγκριτη
ιστοσελίδα σας ypodomes.com στις 11-1-2024 αναφέρεται µε-
ταξύ άλλων ότι συνεχίζουν κανονικά τα έργα υπό κατασκευή για
την νέα γραµµή Αίγιο - Ρίο, η ηλεκτροκίνηση στο τµήµα Κιάτο -
Αίγιο και τα έργα αναβάθµισης του κεντρικού σταθµού της Αθή-
νας που έχουν ορίζοντα ολοκλήρωσης σταδιακά µέχρι το 2026.

Ωστόσο για να φτάσει το τρένο στο νέο λιµάνι πρέπει να ολο-
κληρωθεί η εργολαβία µέχρι το Ρίο. Το έργο υποδοµής στον Ψα-
θόπυργο µέχρι Ρίο είχε συµβατική υποχρέωση περαίωσης σε
ενάµιση χρόνο. Και µπήκαµε στον έκτο χρόνο και το µόνο που
βλέπουµε στην περιοχή είναι όντως εγκαταλελειµµένες και χορ-
ταριασµένες εκσκαφές. Τα δηµοτικά διαµερίσµατα Αραχωβίτικα,
Άγιος Βασίλειος, Ακταίο και Ρίο, όπως ανέφερα και στην ερώ-
τηση, είναι σε εγκατάλειψη έξι ολόκληρα χρόνια. Λόγω της ερ-
γολαβίας του τραίνου έχουν κλείσει ήδη και µαγαζιά και οι
παροικούντες εκεί µε συνέπεια την σαφή υποβάθµιση της ποι-
ότητας της ζωής τους. 

Ξέρετε τι είναι, κύριε Υπουργέ, να ακούν οι πολίτες συνεχώς
ότι η γραµµή τελείωσε ή τελειώνει, που έλεγε και ο Βουλευτής
Καλοχαιρέτας στη γνωστή ταινία και κάθε µέρα εδώ και έξι χρό-
νια να υπόκεινται στην ίδια ταλαιπωρία για τη µεταφορά τους από
και προς την πόλη της Πάτρας, χωρίς πραγµατικό χρονικό ορί-
ζοντα;

Σύµφωνα πάλι µε τις µεθόδους µε τη δική σας ιστοσελίδα τις
ypodomes.com στις 10-11-2022 είχε αναφερθεί ότι στις 24 Νο-
εµβρίου του ‘22 θα υπογραφεί το σιδηροδροµικό έργο της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» που υπόσχεται να φέρει το σύγχρονο ηλεκτροκίνητο
τρένο µέχρι το τέλος του 2025 στην αυλή της Πάτρας. Πρόκειται
για το έργο ολοκλήρωσης της νέας διπλής σιδηροδροµικής
γραµµής υψηλών ταχυτήτων από το Αίγιο µέχρι το Ρίο, ανάδοχος
του έργου το σχήµα «ΤΕΡΝΑ-ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ» το οποίο έχει ανα-
λάβει και το έργο της ηλεκτροκίνησης στο προηγούµενο τµήµα
από Κιάτο µέχρι το Αίγιο. 

Ουσιαστικά το ηλεκτροκίνητο τρένο µε την υπόθεση πως στην
κατασκευή δεν θα έχουµε καθυστερήσεις, θα µπορεί να κινηθεί
στον άξονα Αθήνα - Κιάτο - Ρίο σε περίπου τρία χρόνια και λιγό-
τερο από δύο ώρες µε ένα intercity εξπρές. Πλέον το µόνο έργο
που αποµένει για να ολοκληρωθεί πλήρως η γραµµή Αθήνα -
Πάτρα. Είναι το τελευταίο αστικό τµήµα από το Ρίο µέχρι το νέο
λιµάνι της Πάτρας. Ο διαγωνισµός είναι σε εξέλιξη από την «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» από τις αρχές του έτους. Το κόστος του έργου µε ΦΠΑ
είναι 174,97 εκατοµµύρια ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το ανάδοχο σχήµα «ΤΕΡΝΑ-ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ» αναλαµβάνει το
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έργο µε ποσοστό έκπτωσης 8,29%. Να θυµίσουµε πως ο διαγω-
νισµός πραγµατοποιήθηκε στις 4 Νοεµβρίου του 2021 και στις
10 του ίδιου µήνα έγινε η αποσφράγιση των προσφορών.

Η διάρκεια του έργου έχει οριστεί σε τριάντα έξι µήνες από
την υπογραφή της σύµβασης και αυτό σηµαίνει πως έχει ορίζο-
ντα ολοκλήρωσης στο τέλος του 2025. Η χρηµατοδότηση του
έργου καλύπτεται αρχικά από το ΕΣΠΑ 2014-2020 και στη συνέ-
χεια ως γέφυρα το 2021-2027.

Τι περιλαµβάνεται στο έργο; Κατασκευή 28,8 χιλιοµέτρων δι-
πλής σιδηροδροµικής επιδοµής από την είσοδο της σιδηροδρο-
µικής στάσης Ροδοδάφνης 193950 µετά το πέρας του υπογείου
έργου του cut and cover Ρίο  222750, κατασκευή τεσσάρων σι-
δηροδροµικών στάσεων και τριών σιδηροδροµικών σταθµών, δύο
κτηρίων εξυπηρέτησης ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστάσεων
σήραγγας εισόδου-εξόδου µε τους περιβάλλοντες χώρους
αυτών και τη διαµόρφωση της διασυνδετήριας στοάς ήδη στο
νούµερο 5 της σήραγγας Παναγοπούλας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Παναγιωτόπουλε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
γιατί είναι σηµαντικά τα στοιχεία και πρέπει να τα πούµε. 

Κατασκευή των ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστάσεων εντός
της σήραγγας, κατασκευή συστήµατος αµφίδροµης σηµατοδό-
τησης µε τηλεδιοίκηση για να µην κουβεντιάζουµε πάλι για και-
νούργια Τέµπη, κατασκευή συστήµατος ηλεκτροκίνησης πάλι µε
τηλεδιοίκηση, κατασκευή σύγχρονου συστήµατος τηλεπικοινω-
νιών, επαλήθευση των υποσυστηµάτων υποδοµή, ενέργεια, έλεγ-
χος, χειρισµός και σηµατοδότηση που κατασκευάζονται. 

Και προφανώς γνωρίζετε ότι σε αυτά όλα, που είπαµε, δεν έχει
καταγραφεί καµµία σηµαντική πρόοδος στην υλοποίηση της συ-
γκεκριµένης εργολαβίας µέχρι σήµερα, εκτός από την έναρξη κα-
τασκευής των σιδηροδροµικών στάσεων και σε πολύ πρόωρο
στάδιο του στρωσίµατος των γραµµών.

Και ξαναρωτάµε κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε.

Έχετε υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν προχωρά µε κανο-

νικούς ρυθµούς η κατασκευή της εργολαβίας της νέας σιδηρο-
δροµικής γραµµής υψηλών ταχυτήτων από το Αίγιο µέχρι το Ρίο;
Έχει κηρυχτεί έκπτωτος ο προηγούµενος ανάδοχος της εργολα-
βίας Αίγιο έως Ρίο; Θα επισπευσθεί η κατασκευή της υποδοµής
µέχρι το καλοκαίρι του 2024 στις πληγείσες παραθαλάσσιες πε-
ριοχές, ώστε οι κάτοικοι να µην συνεχίζουν να κινδυνεύουν από
ατυχήµατα και οικονοµικές συνέπειες του εγκαταλελειµµένου ερ-
γοταξίου τα τελευταία τέσσερα χρόνια;

Θα ολοκληρωθεί η συνολική εργολαβία της νέας διπλής σιδη-
ροδροµικής γραµµής υψηλών ταχυτήτων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παναγιωτό-
πουλε, ούτε δευτερολογία δεν είναι αυτό. Θα µε συγχωρήσετε
πάρα πολύ, αλλά διαθέτοντας εµπειρία πολλών ετών, ο ερωτών
στη δευτερολογία απαντά σε αυτά που είπε ο Υπουργός. Εσείς
ξαναθέτετε άλλα δέκα ερωτήµατα. Και κατ’ ανάγκη θα χρειαστεί
να απαντήσει ο Υπουργός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Προκύπτουν, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. Έχετε διπλασιάσει τον χρόνο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω. Και ο Υπουργός
πήρε αβέρτα χρόνο προηγουµένως, γιατί έτσι πρέπει, γιατί είναι
ζητήµατα σοβαρά για την τοπική κοινωνία και πρέπει να αναλύο-
νται και να παρατίθενται τα στοιχεία. Πώς να το κάνουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον Κανονισµό πρέπει
να τον διαβάζουµε όλοι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Λέει δύο ερωτήµατα

και µετά έχει πρωτολογία, δευτερολογία. Εσείς βάλατε πάνω από
δέκα θέµατα στη δευτερολογία σας. Τι απαντήσεις να πάρετε;
Και αυτά δεν τα έχετε γραµµένα στον κορµό της ερώτησης. Κα-
ταλαβαίνετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Προκύπτουν από την τοπο-
θέτηση του Υπουργού, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ θα σας παρακα-
λέσω να ολοκληρώσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, να λάβετε
υπ’ όψιν σας σοβαρά το πάνδηµο αίτηµα της περιοχής των Πα-
τρών, του Δήµου Πατρέων, της ευρύτερης περιοχής, των κατοί-
κων της περιοχής, των φορέων της περιοχής ότι το έργο αυτό
τάχιστα πρέπει να ολοκληρωθεί µέχρι το Ρίο και από το Ρίο µέχρι
το νέο λιµάνι της Πάτρας ως ο δήµος έχει αποφασίσει, ορίζει και
πάνδηµα -θα έλεγα- το αίτηµα αυτό υποστηρίζεται από όλους
µας, να υπογειοποιηθεί είτε cut and cover σε ένα σηµείο είτε
πλήρη υπογειοποίηση στο κέντρο της πόλεως, για να έχουµε µία
πόλη σύγχρονη, µία πόλη που αξίζει, που ανήκει και πρέπει στο
λαό της Πάτρας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορεί να συνε-

χιστεί αυτή η κατάσταση. Κύριε Παναγιωτόπουλε επτάµισι λεπτά
αντί για τρία; Με συγχωρείτε, µια ανοχή λογική πάντα υπάρχει,
αλλά δεν είναι δυνατόν. Και σας είπα και πάλι και θα το ξαναπώ,
λόγω της πολύχρονης εµπειρίας µου, πρέπει όλοι µας να διαβά-
ζουµε τον Κανονισµό. Και ο Κανονισµός λέει τα ερωτήµατα να
είναι συγκεκριµένα για να είναι και οι απαντήσεις. Αν στην πρω-
τολογία δεν απάντησε ο Υπουργός, ερχόµαστε να δούµε γιατί
δεν απαντάει. Δεν βάζουµε στη δευτερολογία δεκαεπτά ερωτή-
µατα.

Κύριε Υπουργέ, απαντήστε όσο γίνεται πιο περιεκτικά. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Στο µισό χρόνο, γιατί επί της ουσίας δεν ήταν καινούργια
ερωτήµατα. Είπατε αυτά που είπα. Στο κοµµάτι Αίγιο - Ρίο επιβε-
βαιώσατε ό,τι είπα. 

Σας είπα ότι διαλύθηκε η σύµβαση τον Αύγουστο του 2023.
Σας τα είπα όλα. Άρα, πάει το ένα κοµµάτι. Για το Αίγιο - Ρίο επα-
ναλάβατε αυτά που είπα εγώ, και για την ηλεκτροκίνηση και για
τη στάση και για όλα.

Πάµε στο άλλο µεγάλο κοµµάτι. Μιλάτε για πάνδηµο αίτηµα.
Πράγµατι είναι πάνδηµο το αίτηµα. Όµως, πρέπει να συνοδεύεται
και από χρηµατοδότηση. Κοινώς να είµαστε αξιόπιστοι. Το έργο
δεν µπόρεσε να χρηµατοδοτηθεί από την Ευρώπη µέχρι σήµερα
για διάφορους λόγους. Και τώρα, τον Ιανουάριου του 2024, ήρ-
θαµε και υποβάλαµε ένα αίτηµα για πέντε συγκεκριµένα έργα:
ΣΚΑ - Οινόη, αναβάθµιση Λιόσια - Κόρινθος, Θεσσαλονίκη - Προ-
µαχώνας, Αλεξανδρούπολη - Ορµένιο και Ρίο - Πάτρα. Συνεπώς,
στο ανταγωνιστικό σκέλος υποβάλαµε, εκτιµώ, έναν καλό φά-
κελο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να πάρουµε όσο γίνεται περισ-
σότερη χρηµατοδότηση για τα έργα αυτά. 

Εποµένως, για το µεγάλο κοµµάτι, για το Ρίο - Πάτρα στο οποίο
αναφέρεστε, τον Δεκέµβριο του 2023 ολοκληρώθηκε το β’ στά-
διο, δηλαδή ο διάλογος των συµµετεχόντων του διαγωνισµού,
και στην παρούσα χρονική στιγµή είναι σε προετοιµασία τα τεύχη
για την εκκίνηση του β2’ σταδίου του διαγωνισµού που είναι η
πρόσκληση για υποβολή οικονοµικά δεσµευτικής προσφοράς.
Προϋπόθεση, όµως, για τη σύναψη της σύµβασης είναι η εξα-
σφάλιση συγχρηµατοδότησης από πόρους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και γι’ αυτό αγωνιζόµαστε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, πενήντα µαθήτριες και µαθητές και έξι εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 7ο Γυµνάσιο Κατερίνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά και σας εύχεται καλή πρό-
οδο!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Μπορεί να σας εξηγήθηκε πριν µπείτε στα θεωρεία, αλλά θα

ήθελα να σας ενηµερώσω κι εγώ ότι σήµερα διεξάγεται µία ειδική
διαδικασία που ονοµάζεται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Γι’ αυτό
βλέπετε έναν Βουλευτή να ρωτά και έναν αρµόδιο, αναλόγως του
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θέµατος, Υπουργό να απαντά. Σας το εξηγώ για να µην πείτε ότι
πήγαµε και δεν είδαµε κόσµο. Η Παρασκευή, δηλαδή, δεν είναι
νοµοθετική. Είναι κοινοβουλευτικός έλεγχος.

Προχωρούµε, λοιπόν, στην πρώτη µε αριθµό 2714/22-1-2024
ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Βοιωτίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Μουλκιώτη, προς την Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Απώλεια της ασφαλιστικής
ικανότητας για εκατοντάδες χιλιάδες µη µισθωτούς (ελεύθερους
επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους και αγρότες) από 1-3-
2024».Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 

Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι µε τις σχετικές διατάξεις του άρ-

θρου 90 του ν.5018/2023 παρατάθηκε για δεύτερη συνεχόµενη
τότε χρονιά κατ’ εξαίρεση στους µη µισθωτούς ασφαλισµένους
του e-ΕΦΚΑ, δηλαδή στους ελεύθερους επαγγελµατίες, στους
αγρότες, στους αυτοτελώς απασχολούµενους, η ασφαλιστική
ικανότητα µέχρι 31 Μαΐου του 2023, ανεξαρτήτως οφειλών τους
και πλήρωσης των προϋποθέσεων εκ µέρους τους. Μάλιστα,
προβλέφθηκε ότι αυτή η ασφαλιστική ενηµερότητα θα παραταθεί
µέχρι 29 Φεβρουαρίου του 2024, µέχρι χθες δηλαδή, εφόσον
έχουν καταβάλει εντός του 2022 ή του 2023 αναδροµικά για το
έτος 2022 το ποσό που αντιστοιχεί στην ετήσια εισφορά για πα-
ροχές σε είδος και χρήµα που προβλέπεται από το άρθρο 41 του
ν.4387/2016, σύµφωνα µε την ασφαλιστική κατηγορία την οποία
είχαν επιλέξει. Αυτό το ποσό είναι απαιτητό σε σχέση µε την ετή-
σια εισφορά για παροχές σε είδος και σε χρήµα, όπως προβλέ-
πεται από τον νόµο. 

Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα που υπήρχαν και µέχρι στιγµής δεν
έχουν διαψευστεί, εκτιµάται συνολικά ότι περίπου τετρακόσιες
χιλιάδες, µισό εκατοµµύριο δηλαδή, µη µισθωτοί δεν έχουν κα-
ταβάλει µέχρι σήµερα τις παραπάνω εισφορές µε κίνδυνο να
υπάρχει πράγµατι απώλεια στα έσοδα του ΕΟΠΥΥ και του e-
ΕΦΚΑ, αλλά από σήµερα, πρωτοµηνιά -και καλό µήνα, κύριε Πρό-
εδρε- η ασφαλιστική ικανότητα που καλύπτει τους ίδιους, αλλά
και τα έµµεσα µέλη να έχει πρόβληµα. Αυτή η εξέλιξη, όπως είναι
γνωστό, θα σηµάνει τη στέρηση της ασφαλιστικής ικανότητας
από εκατοντάδες χιλιάδες άµεσα και έµµεσα ασφαλισµένους, µε-
ταξύ των οποίων και ανήλικα παιδιά, αλλά και χρόνια πάσχοντες
από ανίατες ασθένειες. 

Η ανωτέρω πιθανή εξέλιξη συνιστά έναν σοβαρό κίνδυνο, κύριε
Υπουργέ, καθώς στερείται η ασφαλιστική ικανότητα που συνεπά-
γεται απώλεια πρόσβασης σε φαρµακευτική και ιατρική περί-
θαλψη. Η οικονοµική κατάσταση της χώρας είναι γνωστή. Ήδη
σήµερα, χθες, όπως είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, θα µειωθούν
τρεις χιλιάδες ετικέτες. Αυτό σηµαίνει ότι η ακρίβεια καλπάζει,
δεν σταµατάει, ούτε είναι ελεγχόµενη. Καλπάζει! Το πρόβληµα,
λοιπόν, υπάρχει και είναι ότι από σήµερα θα είναι ανασφάλιστοι
περίπου µισό εκατοµµύριο συµπολίτες µας. 

Ερωτάσθε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τα εξής: Είναι πράγµατι
αυτός ο αριθµός, είναι αυτοί οι ασφαλισµένοι που σήµερα δεν θα
έχουν τη δυνατότητα πρόσβασης σε φαρµακευτικές υπηρεσίες;
Διότι και το φάρµακο είναι, δυστυχώς, σε δυσθεώρητα ύψη. Ξε-
κάθαρα δεν µιλάω για περίθαλψη σε νοσοκοµεία. 

Επίσης, προτίθεστε να αντιµετωπίσετε αυτό το ζήτηµα; Και
πώς προτίθεστε να το αντιµετωπίσετε; Διαβάσαµε διάφορα τα
οποία δεν θέλω να σχολιάσω αυτή τη στιγµή. Όµως, προτίθεστε
πράγµατι µε τις δεδοµένες εξελίξεις, που υπάρχουν και σε σχέση
µε την τρέχουσα κατάσταση, την οποία βλέπουµε και η οποία
είναι πολύ διαφορετική από τους αριθµούς που δηµοσιεύονται,
να αντιµετωπίσετε αυτό το πολύ σοβαρό πρόβληµα;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Μουλκιώτη, για να µη µένουν λανθασµένες εντυ-
πώσεις, θα ξεκινήσω τονίζοντας κατηγορηµατικά ότι κανένας άν-
θρωπος, που κατοικεί νόµιµα στη χώρα και εποµένως είναι
κάτοχος ενεργού ΑΜΚΑ, δεν µένει ακάλυπτος στον τοµέα των
υπηρεσιών υγείας. Κανένας! Γιατί αυτό γράφετε στην ερώτησή
σας. Κανένας κάτοχος ΑΜΚΑ δεν χάνει την ελεύθερη και δωρεάν
πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας για ιατροφαρµακευτική
και νοσοκοµειακή περίθαλψη, ακόµα κι αν έχει χάσει την ασφα-
λιστική του ικανότητα. Εποµένως, αυτό που αναφέρετε στην ερώ-
τησή σας, και το οποίο είπατε προφορικά και τώρα προηγου-
µένως, για απώλεια της πρόσβασης σε φαρµακευτική και ιατρική
περίθαλψη, δεν ισχύει σε καµµία περίπτωση. Το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, τόσο τα νοσοκοµεία όσο και οι δοµές πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας, παρέχουν κανονικά όλες τις υπηρεσίες
υγείας σε ασφαλισµένους που δεν έχουν ασφαλιστική ικανότητα
λόγω οφειλών. 

Να υπενθυµίσω ότι αυτό δεν ίσχυε πάντα. Παρ’ ότι το ΕΣΥ δη-
µιουργήθηκε το 1983, για πολλά χρόνια οι ανασφάλιστοι πολίτες
δεν είχαν πλήρη πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας παρά
µόνο µε έναν οιονεί προνοιακό τρόπο, κυρίως δηλαδή µέσω της
διαδικασίας των επειγόντων περιστατικών. Αυτό άλλαξε το 2014
επί υπουργίας τότε του Άδωνι Γεωργιάδη στο Υπουργείο Υγείας.
Από τότε, οι ανασφάλιστοι απέκτησαν πλήρη και ελεύθερη πρό-
σβαση στο ΕΣΥ τόσο σε νοσοκοµειακή περίθαλψη όσο και σε
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, καθώς επίσης και σε φαρµακευ-
τική κάλυψη.

Στα χρόνια της πανδηµίας τους COVID δόθηκε πράγµατι, όπως
αναφέρετε κι εσείς στην ερώτησή σας, κατ’ εξαίρεση η δυνατό-
τητα πρόσβασης σε ιδιωτικές δοµές υγείας και σε ανασφάλι-
στους πολίτες. Όµως, αυτό δεν έγινε για τους λόγους που λέτε
εσείς. Έγινε γιατί είχαµε την πανδηµία και δεν θέλαµε να πηγαίνει
ο κόσµος στα δηµόσια νοσοκοµεία. Εκεί δινόταν η µάχη του
COVID και δεν θέλαµε να έχουµε κάποιον µηχανισµό διασποράς
της πανδηµίας. Αυτός ήταν ο λόγος για τον οποίο είχε γίνει αυτό.
Δεν έγινε, δηλαδή, για λόγους πραγµατικής ή µη οικονοµικής
αδυναµίας. Αν γινόταν κάτι τέτοιο, θα έδινε ένα πολύ ισχυρό
σήµα ότι πραγµατικά δεν υπάρχει λόγος πληρωµής εισφορών
κοινωνικής ασφάλισης. Το µέτρο έγινε, δηλαδή, για λόγους δη-
µόσιας υγείας, για να µην προσέρχονται οι ανασφάλιστοι στις δη-
µόσιες δοµές υγείας, ιδίως στα δηµόσια νοσοκοµεία, όπως είπα,
ώστε να µην διευκολυνθεί η διάδοση του COVID-19.

Τώρα, ευτυχώς, λόγω των εµβολιασµών, αλλά και των λοιπών
µέτρων που ελήφθησαν, η πανδηµία τελείωσε. Η χώρα έχει επα-
νέλθει σε µια κανονικότητα και το ίδιο πρέπει να γίνει και µε την
ασφαλιστική ικανότητα, να πάψουν δηλαδή οι ρυθµίσεις που εξί-
σωναν ουσιαστικά όσους δεν πλήρωναν τις εισφορές µε όσους
τις πλήρωναν. 

Και εδώ θα ήθελα να σας θέσω ευθέως το εξής ερώτηµα: Δη-
λαδή, τι επιθυµείτε µε την ερώτησή σας; Την εξίσωση ανάµεσα
σε αυτούς, τους οποίους αναφέρετε κι εσείς στην ερώτησή σας,
που παρά τις δυσκολίες ήταν συνεπείς µε τις υποχρεώσεις τους
µε εκείνους οι οποίοι δεν ήταν συνεπείς; Σας γνωρίζω χρόνια στη
Βουλή και δεν µπορώ να πιστέψω ότι αυτό είναι το νόηµα της
ερώτησής σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Δεν διαβάσατε την ερώτησή µου,
κύριε Υπουργέ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Θα µου τα πείτε στην δευτερολογία
σας, κύριε Μουλκιώτη. 

Ζητάτε, δηλαδή, να οδηγήσουµε και τους συνεπείς στη µη πλη-
ρωµή των εισφορών τους; Δεν είναι δυνατόν µόνο ορισµένοι να
καταβάλλουν εισφορές και να λαµβάνουν όλοι τις ίδιες παροχές
από τον ΕΟΠΥΥ. Ας σκεφτούµε λίγο τον ηθικό κίνδυνο που προ-
καλείται από µια τέτοια πολιτική.

Επαναφορά στην κανονικότητα, λοιπόν, χωρίς αυτό να σηµαί-
νει ότι δεν λαµβάνουµε µέτρα για κατηγορίες ανασφάλιστων που
αντιµετωπίζουν αντικειµενικές δυσκολίες να αντεπεξέλθουν στις
προϋποθέσεις της ασφαλιστικής ικανότητας. Για τον λόγο αυτό
καταθέσαµε την τροπολογία και ψηφίστηκε χθες στη Βουλή -πλη-
ροφοριακά ψηφίστηκε και από το δικό σας κόµµα- για την κά-
λυψη αυτών των κατηγοριών. Αλήθεια, θα ήθελα να ρωτήσω το
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εξής: Αν η τροπολογία ήταν τόσο κακή, γιατί την ψηφίσατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Είπα εγώ τέτοιο πράγµα, κύριε

Υπουργέ; Με εκπλήσσετε σήµερα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Εγώ το ρωτάω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ρητορικό είναι το

ερώτηµα, κύριε Μουλκιώτη. Στη δευτερολογία σας θα απαντή-
σετε, αλλιώς δεν κάνουµε δουλειά εδώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ. Συνεχίστε χωρίς ερωτήµατα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Έχει ακόµα δευτερολογία. Μπορεί να
το απαντήσει εκεί.

Οπότε οι κατηγορίες τις οποίες καλύπτει αυτή η τροπολογία
είναι οι πληγέντες από φυσικές καταστροφές την προηγούµενη
χρονιά, για τους οποίους θυµίζω ότι είχαµε φέρει ειδική ρύθµιση
το καλοκαίρι, για τους πληγέντες από τις πυρκαγιές του 2018 και
για τους εργαζόµενους στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, στη Ναυπη-
γοεπισκευαστική Ζώνη Περάµατος και στα ναυπηγεία Ελευσίνας.

Επιπρόσθετα, υπάρχει υπουργική απόφαση που ψηφίστηκε
από τον τότε Υπουργό Υγείας, τον κ. Πλεύρη, και έχει ληφθεί
πρόνοια για δύο µεγάλες ευάλωτες κατηγορίες του πληθυσµού,
για παιδιά και νέους κάτω των δεκαοκτώ ετών και για άτοµα µε
αναπηρία 80% και άνω ή 67% και άνω µε συγκεκριµένες παθή-
σεις, καθώς και για ασθενείς µε ειδικές παθήσεις τα φάρµακα
των οποίων χορηγούνται µε µηδενική συµµετοχή. 

Οι οµάδες αυτές, εκτός από την πλήρη πρόσβαση στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας, έχουν ελεύθερη συνταγογράφηση φαρµάκων,
θεραπειών και διαγνωστικών εξετάσεων από τους ιδιώτες ια-
τρούς, ανεξαρτήτως ασφαλιστικής ικανότητας.

Συνολικά, λοιπόν, παράλληλα µε την ελεύθερη πρόσβαση στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας η Κυβέρνηση έχει φροντίσει για τη δη-
µιουργία ενός πλέγµατος ρυθµίσεων, ώστε καµµία ευάλωτη
οµάδα να µην στερείται την απαραίτητη περίθαλψη ανεξαρτήτως
ασφαλιστικής ικανότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μουλκιώτη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας και µπορείτε να απαντή-
σετε χωρίς διακοπές στα ερωτήµατα που έθεσε ο Υπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εκπλήσσοµαι πράγµατι από τη στάση του κυρίου Υπουργού

σήµερα και σε σχέση µε αυτά που απαντά.
Εκπλήσσοµαι κατ’ αρχάς διότι τα ερωτήµατα ήταν σαφέστατα.

Δεν µπορεί να µας ρωτάει ο Υπουργός γιατί ψηφίσαµε εχθές την
τροπολογία. Μα προφανώς θα ψηφίζαµε την τροπολογία για την
κάλυψη αυτών των ανθρώπων. Εγώ όµως ρωτώ: Είναι µισό εκα-
τοµµύριο οι πολίτες οι οποίοι µένουν ακάλυπτοι;

Σήµερα ανακοινώθηκε και δηµοσιεύτηκε έκθεση από τον
ΟΟΣΑ. Τι λέει ο ΟΟΣΑ, κύριε Πρόεδρε, σήµερα για την Ελλάδα;
Μείωση του µέσου ετήσιου µισθού κατά 1.046 ευρώ το 2022 συ-
γκριτικά µε το 2021 λόγω ακρίβειας και ανατιµήσεων. Το 2024 εί-
µαστε στην ίδια φάση του 2022 ή είµαστε ακόµα χειρότερα;
Είµαστε ακόµα χειρότερα. Και εκπλήσσοµαι που λέει η Κυβέρ-
νηση σήµερα διά του κυρίου Υπουργού ότι όλα καλύπτονται. Κα-
λύπτεται µισό εκατοµµύριο κόσµος που πράγµατι δεν έχουν
πληρώσει; 

Και τι λέει το Υπουργείο µε κυνικό τρόπο; Ακούστε, κύριε
Υπουργέ, τι λέει: Δεν µπορεί να καταβάλλουν µόνο ορισµένοι ει-
σφορές και να λαµβάνουν όλοι τις ίδιες παροχές από τον ΕΟΠΥΥ.
Αυτό είναι το µείζον θέµα. Τόσες και τόσες απώλειες εισοδηµά-
των και φορολογικής ύλης εν γνώσει της Κυβέρνησης, τις οποίες
έχει κάνει έντεχνα και είναι πολιτική επιλογή αυτής της Κυβέρνη-
σης, δεν πειράζει. Πειράζει γι’ αυτούς ανθρώπους που έχουν
πρόβληµα.

Τροπολογία περσινή, κύριε Πρόεδρε, στον ν.5018/2023 που
έδωσε παράταση γι’ αυτούς που δεν κατέβαλαν χρήµατα, που
δεν είχαν δυνατότητα. Τι έλεγε; «Η υγειονοµική κρίση έκανε όχι
µόνο τους εργαζόµενους ειδικών κατηγοριών να µην πληρώσουν
τις απαραίτητες προϋποθέσεις για να δικαιούνται παροχές, αλλά
και πολλοί επαγγελµατίες δεν µπόρεσαν να ανταποκριθούν στις

υποχρεώσεις τους για κοινωνικοασφαλιστικές εισφορές, µε απο-
τέλεσµα να µην δικαιούνται αντίστοιχες παροχές υγείας». Αυτό
δεν το λέω εγώ, το λέει η αιτιολογική έκθεση στο νοµοσχέδιο της
Κυβέρνησης που ψηφίστηκε. 

Και ερωτώ: Φέτος ισχύουν τα ίδια; Μήπως είναι ακόµα περισ-
σότερα; Μήπως είναι ακόµα δυσµενέστερες οι εξελίξεις σήµερα;
Γι’ αυτό λέµε γιατί για αυτούς τους ανθρώπους λόγω της ιδιαιτε-
ρότητας να µην υπάρχει µία ακόµα προσέγγιση θετική, όπως
έγινε µε την περσινή τροπολογία που συµπτωµατικά είχε έρθει
και σε προεκλογική περίοδο. Γιατί να µην δώσουµε αυτήν τη δυ-
νατότητα για να µην υπάρχουν; Τόσες µεγάλες απώλειες θα
υπάρχουν; 

Ευθέως σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Υπάρχει αδυναµία σε πε-
ντακόσιες χιλιάδες άτοµα που έχουν πρόβληµα στέρησης, φαρ-
µακευτικής περίθαλψης, πρόσβασης σε διαγνωστικές εξετάσεις.
Είπα «όχι στα δηµόσια νοσοκοµεία». Είναι σαφές αυτό που λέω.
Ξέρετε πώς λειτουργούν όλα. Δεν υπάρχουν αυτές οι δύσκολες
οικονοµικές συνθήκες, δεν τις βλέπει η Κυβέρνηση; Με τις πολι-
τικές επιλογές που κάνει πού πάνε; Δεν βλέπουµε ότι έχουµε τε-
ράστιο ζήτηµα σε αυτές τις συνθήκες µε αποτέλεσµα να µην
µπορούν να ανταποκριθούν ελεύθεροι επαγγελµατίες, δικηγόροι.
Δεν µπορούν να κάνουν ούτε τη δήλωση του έτους µε ελάχιστα
χρήµατα.

Δεν γνωρίζετε την πραγµατικότητα. Μην κλείνεστε σε τοίχους.
Βγείτε έξω να δείτε πώς ζει ο κόσµος. Οι αριθµοί οι οποίοι ανα-
φέρονται είναι άσχετοι µε την πραγµατικότητα είτε το θέλετε είτε
δεν το θέλετε.

Δεν ερχόµαστε στη Βουλή, κύριε Υπουργέ, απλώς για να
πούµε κουβέντες, ερχόµαστε για να θέσουµε το πρόβληµα. Και
είναι πολύ σηµαντικό το πρόβληµα και δεν είναι απάντηση αυτή
που διαρρέεται µε το δελτίο Τύπου σε ερωτήσεις ότι δεν µπορεί
να είναι όλα ίδια. Προφανώς δεν είναι όλα ίδια, αλλά δεν είναι
ίδια και όλα τα δεδοµένα. Τα υποκείµενα της οποιασδήποτε υπο-
χρέωσης δεν έχουν όλα τις ίδιες δυνατότητες. Δυστυχώς. Δεν
βγήκαν οι αγρότες στον δρόµο γιατί τους άρεσε. Τι να πρωτο-
πληρώσουν µε την ακρίβεια που υπάρχει στα καύσιµα και στην
ενέργεια. Πώς θα κινηθούν; Λέω ως ένα παράδειγµα τους αγρό-
τες. Να πω για τους ελεύθερους επαγγελµατίες; Ακόµη χειρό-
τερα. 

Κοιτάξτε τα, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι οπισθοχώρηση της Κυ-
βέρνησης να δει αυτό το ζήτηµα, το να πας στον τοίχο επάνω και
να αφήνεις πεντακόσιες χιλιάδες κόσµο ακάλυπτο, όπως σας
είπα. Είναι πολύ συγκεκριµένο αυτό που σας είπα. Δεν παρα-
βλέπω τίποτα. Αναγνωρίζω αυτά που είπατε σε σχέση µε την πρό-
σβαση στο νοσοκοµείο, αλλά υπάρχει πρόβληµα. Αλίµονο, αν το
λέµε έτσι. Δείξτε τόλµη και καταθέστε συγκεκριµένη πρόταση για
να υπάρχει αυτή η δυνατότητα, όπως κάνατε και πέρσι. Τα ίδια
δεδοµένα υπάρχουν και ακόµη χειρότερα. Την αιτιολογική έκ-
θεση που σας διάβασα θα την καταθέσω και στα Πρακτικά για να
υπάρχει. Δεν υπάρχει διαφορά από πέρσι σε τίποτα. Μόνο σε µια
πολιτική επιλογή που φέρατε. Επιτέλους αλλάξτε συµπεριφορά
σε σχέση µε κάποιους ανθρώπους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Μουλκιώτη, οι ασφαλιστικές εισφορές που κα-

ταβάλλονται από τους ασφαλισµένους αποτελούν την κυριότερη
πηγή εσόδων για τον ΕΦΚΑ προκειµένου αυτός να ανταποκριθεί
στις υποχρεώσεις του, τόσο στους ασφαλισµένους όσο και
στους συνταξιούχους. Η πληρωµή των εισφορών κοινωνικής ασ-
φάλισης δεν είναι σε καµµία περίπτωση ούτε εθελοντική ούτε α
λα καρτ. Το ασφαλιστικό πακέτο είναι ενιαίο για να εξασφαλίζε-
ται, τόσο το δικαίωµα στην παροχή υπηρεσιών υγείας όσο και
στη συνταξιοδότηση. Ένα σύστηµα στο οποίο ο ασφαλισµένος
επιλέγει ποιες χώρες θα πληρώνει κάθε φορά χάνει τον υποχρε-
ωτικό του χαρακτήρα. Η µη πληρωµή πλήττει ευθέως τη βιωσι-
µότητα του ασφαλιστικού µας συστήµατος, οδηγώντας σε
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δυσκολίες πληρωµής των συντάξεων σήµερα, αλλά και σε χαµη-
λότερες συντάξεις αυτών οι οποίοι δεν πληρώνουν όταν συντα-
ξιοδοτηθούν.

Η ρύθµιση που είχε γίνει την προηγούµενη χρονιά για την πλη-
ρωµή µόνο των εισφορών υγείας ήταν εξαιρετικού χαρακτήρα
για µία µεταβατική περίοδο και σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί
να αποτελέσει τον γενικό κανόνα. 

Για το θέµα του αριθµού των µη µισθωτών ασφαλισµένων που
απώλεσαν την ασφαλιστική τους ικανότητα λόγω οφειλών, θα
µου επιτρέψετε να επιφυλαχθώ, δεδοµένου ότι η διάταξη ψηφί-
στηκε µόλις χθες και η εµπειρία την οποία έχουµε είναι ότι µόλις
γίνεται οποιαδήποτε αλλαγή, σπεύδουν να πληρώσουν διάφοροι.
Άλλωστε µην ξεχνάτε ότι αυτήν τη στιγµή σύµφωνα µε στοιχεία
του ΕΦΚΑ έχουµε γύρω στους εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες µισθω-
τούς οι οποίοι χρωστάνε κάτω από 500 ευρώ. Ακόµη και αν προ-
σθέσω και αυτούς οι οποίοι είναι µέχρι τις 2 χιλιάδες ευρώ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Δεν είναι µπαταχτσήδες, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Πολλοί από αυτούς, κύριε Μουλκιώτη,
απλά ξέχασαν να πληρώσουν. Δεν θα τους βάλουµε µέσα σε αυ-
τούς. Επίσης αρκετοί άλλοι οι οποίοι είναι µέχρι τα 2 χιλιάρικα
µπορούν άνετα να υπαχθούν σε µία ρύθµιση η οποία νοµίζω δεν
είναι σχετικά υψηλή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Σε πόσες δόσεις; Σε είκοσι τέσσε-
ρις πάλι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Σε είκοσι τέσσερις δόσεις είναι, κύριε
Μουλκιώτη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Αφήστε ένα περιθώριο παραπάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Μουλκιώτη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Πώς θα πληρώσουµε τις συντάξεις των
υπόλοιπων συνταξιούχων. Πώς θα πληρωθεί η σύνταξη η δική
τους αργότερα όταν δεν πληρώνουν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, συνε-

χίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Οφείλω να οµολογήσω…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Εν γνώσει της Κυβέρνησης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μουλκιώτη,

σας παρακαλώ.
Κύριε Υπουργέ, µπορείτε να συνεχίσετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ο λόγος που είπα αυτό ήταν ακριβώς
αυτά τα στοιχεία που έδωσα προηγουµένως. Σύµφωνα δηλαδή
µε στοιχεία που έχουν σταλεί από τον ΕΦΚΑ, περίπου εκατόν
εβδοµήντα χιλιάδες µη µισθωτοί οφείλουν µικρά ποσά µέχρι 500
ευρώ και περίπου διακόσιες ογδόντα χιλιάδες µέχρι 2 χιλιάδες
ευρώ.

Προφανώς αυτά είναι ποσά τα οποία µπορούν να υπαχθούν
στην πάγια ρύθµιση των είκοσι τεσσάρων δόσεων µε σχετικά χα-
µηλή µηνιαία επιβάρυνση. Ήδη ο e-ΕΦΚΑ έχει αποστείλει σε
οφειλέτες µε οφειλή έως 2.000 ευρώ σχετική ειδοποίηση µε ηλε-
κτρονικό ταχυδροµείο για να πληρώσουν ή να ρυθµίσουν την
οφειλή τους. Άµεσα µε την πληρωµή ή τη ρύθµιση µπορούν να
λάβουν ασφαλιστική ικανότητα ή µέσω της ηλεκτρονικής πλατ-
φόρµας του e-ΕΦΚΑ είτε µε επίσκεψη στις τοπικές διευθύνσεις
χωρίς να απαιτείται ραντεβού. Οπότε, µε αφορµή τη σηµερινή
συζήτηση -και θα ήθελα να κλείσω µε αυτό- θέλω να κάνω και
από αυτό το Βήµα έκκληση στους ασφαλισµένους που έχουν
οφειλές, ιδιαίτερα αν αυτές είναι µικρές, να τις ρυθµίσουν έστω
και τώρα για να αποκτήσουν άµεσα ασφαλιστική ικανότητα.

Όµως, κλείνοντας, τονίζω και πάλι ότι κανένας δεν µένει εκτός
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης λόγω οφειλών. Αντίθετα, όλοι
διατηρούν την ελεύθερη και δωρεάν πρόσβαση στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας και για ευάλωτες οµάδες έχουµε προβλέψει ακρι-

βώς αυτά τα οποία λέτε για την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου κ. Δηµήτριος Καιρίδης.
Είναι η όγδοη µε αριθµό 767/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-

τερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύ-
λου, µε θέµα: «Για τους µετανάστες εργαζόµενους σε τηλεφω-
νικά κέντρα».

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χιλιάδες µετανάστες εργαζόµενοι από τον

κλάδο κυρίως των τηλεπικοινωνιών και της πληροφορικής που
απασχολούνται στους µεγάλους διεθνείς επιχειρηµατικούς κο-
λοσσούς τηλεφωνικών κέντρων µε δραστηριότητα και στην Ελ-
λάδα, όπως είναι η «TELEPERFORMANCE», η «WEBHELP» και
άλλες, βρίσκονται αυτήν την περίοδο σε µαζικές απεργιακές κι-
νητοποιήσεις και διεκδικούν άδειες διαµονής µε πλήρη δικαιώ-
µατα, αυξήσεις στους µισθούς, συµβάσεις αορίστου χρόνου,
συλλογική σύµβαση εργασίας. Η απεργία τους έχει λάβει διε-
θνείς διαστάσεις. 

Οι παραπάνω εργαζόµενοι, που προέρχονται από γαλλόφωνες
χώρες κυρίως της Αφρικής, υπάγονται στο απαράδεκτο καθε-
στώς των αδειών διαµονής για εργαζόµενους ειδικού σκοπού.
Σύµφωνα µε τον νέο Κώδικα Μετανάστευσης, τον ν.5038/2023,
οι άδειες αυτές καταργούνται και αντικαθίστανται, σύµφωνα µε
τις µεταβατικές διατάξεις του άρθρου 177, για την πλειοψηφία
των εργαζοµένων µε τις άδειες τύπου Ε.4, δηλαδή υπάγονται στο
ακόµη πιο απαράδεκτο και δυσλειτουργικό καθεστώς της µετά-
κλησης. Οι εργαζόµενοι αυτοί στην πλειοψηφία τους είναι ειδι-
κευµένοι, αλλά παρ’ όλα αυτά αποκλείονται από την «Μπλε
Κάρτα της ΕΕ» -άδεια διαµονής τύπου Ε1- που αποδίδεται σε λί-
γους και εκλεκτούς µε υψηλά εισοδήµατα. 

Οι ασάφειες του νέου Κώδικα Μετανάστευσης, που παραµέ-
νουν µεγάλες και µάλιστα παρά την έναρξη ισχύος του στο αµέ-
σως επόµενο διάστηµα, στις 31-3-2024, επιτείνουν την ανησυχία
των εργαζοµένων. Η Κυβέρνηση δεν έχει προβεί σε καµµία ου-
σιαστική ενηµέρωση για τον τρόπο αντικατάστασης των αδειών
διαµονής τους, για τον τυχόν κίνδυνο περιέλευσής τους σε κα-
θεστώς παρανοµίας ή απέλασης στην περίπτωση παραίτησης ή
απόλυσης από τον εργοδότη τους, µε δεδοµένο µάλιστα ότι για
πολλούς από αυτούς επίκειται η λήξη της µέχρι σήµερα άδειας
διαµονής τους. 

Οι παραπάνω µετανάστες εργαζόµενοι είναι χιλιάδες. Έχουν
αναπτύξει βιοτικούς δεσµούς µε τη χώρα, µε πολλούς να εργά-
ζονται για χρόνια στην Ελλάδα. Αποτελούν ένα πολύτιµο εργα-
τικό δυναµικό µε πείρα και ικανότητες. Με τη δική τους δουλειά,
όπως και µε τη δουλειά των Ελλήνων συναδέλφων τους, διασφα-
λίζεται η τεράστια κερδοφορία αυτών των επιχειρηµατικών κο-
λοσσών. Και την ίδια ώρα που οι ίδιοι είναι σε µόνιµη ανασφάλεια,
όµηροι των όποιων επιχειρηµατικών σχεδίων και πρακτικών,
συχνά µεταφέρονται από εταιρεία σε εταιρεία του κλάδου µε το
καθεστώς αυτό της υπενοικίασης, που είναι γνωστό.

Το αίτηµά τους για εξασφάλιση αδειών διαµονής µε δικαίωµα
πλήρους πρόσβασης σε εργασία είναι δίκαιο και αυτό ρωτάµε,
κύριε Υπουργέ: Ποια µέτρα άµεσα θα πάρετε σαν Κυβέρνηση,
προκειµένου αυτοί οι µετανάστες εργαζόµενοι των τηλεφωνικών
κέντρων να εφοδιαστούν µε άδειες διαµονής, µε δικαίωµα πλή-
ρους πρόσβασης σε εργασία, παροχές υγείας και πρόνοιας, συ-
νταξιοδοτικά δικαιώµατα και υπαγωγή βέβαια και στο ταµείο
ανεργίας.

Περιµένουµε την απάντησή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας στον κ. Κατσώτη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι υπάρχει αυτό το καθεστώς των αδειών ειδικού σκο-

πού που σε σχέση µε τη γενική ρύθµιση των αδειών διαµονής που
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δίνονται µέσα από τις µετακλήσεις είναι προνοµιακό. Και είναι
προνοµιακό, διότι δίνει στον εργαζόµενο τη δυνατότητα άµεσης
οικογενειακής επανένωσης. Δεν εντάσσεται στο καθεστώς του
όγκου που είναι οι µετακλήσεις, όπου εκεί είναι συγκεκριµένοι οι
όγκοι εισροών και πρέπει να αποδείξουµε ότι υπάρχει έλλειψη
στην ελληνική αγορά εργασίας από Έλληνες εργαζόµενους και
φέρνουµε. Εδώ δεν υπάρχει αυτό. Και προφανώς υπάρχει πλή-
ρης πρόσβαση σε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και σε όλες τις
άλλες κοινωνικές παροχές. 

Ο νέος κώδικας του 2023 πράγµατι, στην προσπάθεια απλο-
ποίησης και οµογενοποίησης των πολλών αδειών που υπήρχαν,
κατάργησε αυτό το ειδικό προνοµιακό καθεστώς του κώδικα του
2014. Εµείς έχουµε δεσµευθεί -και εγώ προσωπικά που έχω συ-
ναντηθεί µε εκπροσώπους και των εταιρειών και των εργαζοµέ-
νων- να το επαναφέρουµε. Θα γίνει άµεσα πριν την εφαρµογή
του νέου Κώδικα που ξεκινάει στις αρχές Απριλίου, δηλαδή εντός
του Μαρτίου, για να µην έχουµε αυτά τα ζητήµατα των γενικών
αδειών, που εκεί µπαίνουµε σε άλλες περιπλοκές όγκου, µετα-
κλήσεων και ούτω καθ’ εξής, όπως σωστά αναφέρατε. Κατά συ-
νέπεια, η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι ξεκάθαρη να επανέλθει
η ρύθµιση ειδικά γι’ αυτούς τους εργαζόµενους. 

Τώρα, ως προς την «Μπλε Κάρτα», αυτή είναι µία πρωτοβουλία
που καθορίζεται και όλες οι παράµετροί της τίθενται από την ίδια
την Ευρωπαϊκή Ένωση µε συγκεκριµένες οδηγίες. Πράγµατι εκεί,
όπως η οδηγία η ευρωπαϊκή προβλέπει, όχι εµείς, υπάρχει το ει-
σοδηµατικό κριτήριο και ο λόγος, κύριε Κατσώτη, είναι πάρα
πολύ απλός, για να προστατευθούν οι Έλληνες εργαζόµενοι, δη-
λαδή, για να έρχονται εξειδικευµένα στελέχη από το εξωτερικό
µόνο όταν ο εργοδότης εδώ έχει εξαντλήσει τα περιθώρια απα-
σχόλησης των Ελλήνων και κατ’ εξαίρεση σε πολύ ειδικές περι-
πτώσεις. Αν θέλετε τώρα εσείς να πάµε και να το ανοίξουµε,
πρώτον, δεν γίνεται διότι είναι ευρωπαϊκή οδηγία και προβλέπεται
από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Αλλά ακόµα και αν γινόταν να
πάµε ενάντια στους Έλληνες εργαζόµενους, νοµίζω δεν είναι κάτι
το οποίο θα υποστηρίζατε ιδίως εσείς από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Κατσώτη, ο λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία

σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εντάξει, το καινούργιο, το θετικό είναι ότι δεν

θα έχουν αυτά τα προβλήµατα µε τον νέο Κώδικα Μετανάστευ-
σης, αφού δεσµεύεστε να επαναφέρετε έστω αυτό το καθεστώς.
Βέβαια, ξέρετε ότι εµείς διαφωνούµε και µε αυτό το καθεστώς,
γιατί είναι ένα καθεστώς αυτές οι άδειες διαµονής ειδικού σκο-
πού, οι οποίες αξιοποιούνται από την εργοδοσία για µεγαλύτερη
εκµετάλλευση των εργαζοµένων. Ζουν κάτω από τον φόβο της
εργοδοσίας και είναι υποχρεωµένοι να αποδέχονται οτιδήποτε
τους ζητάει η εργοδοσία -αυτό είναι γνωστό- για να µη χάσουν
τη δουλειά τους και να µην απελαθούν, αφού η παραµονή τους
στη χώρα, όπως γνωρίζετε, εξαρτάται από το αν θα έχουν δου-
λειά ή όχι. Είναι γνωστό ότι µε τον νέο κώδικα βέβαια -το είπατε
και εσείς- καταργούνται αυτές οι άδειες και αυτό είναι, αν θέλετε,
πολύ σοβαρό γι’ αυτούς που ήδη είναι στην Ελλάδα χρόνια και
έχουν και τις οικογένειές τους και ή θα απελαθούν ή, τέλος πά-
ντων, θα πρέπει να έχουν άλλους τρόπους για να παραµείνουν. 

Ωστόσο, είπατε για την «Μπλε Κάρτα», η οποία βέβαια αφορά,
όπως είπατε και εσείς, εργασία ειδικευµένων εργαζοµένων τρί-
των χωρών. Όπως φαίνεται, αποκαλύπτεται ότι αυτή αποδίδεται
τελικά στους υψηλά αµειβόµενους και είναι απόλυτα ευθυγραµ-
µισµένη βέβαια για τους υπόλοιπους εργαζόµενους µε αυτό που
επικρατεί στην αγορά εργασίας που είναι αυτή η εργασιακή γα-
λέρα. Γιατί οι υπόλοιποι εργαζόµενοι από τρίτες χώρες, όπως ξέ-
ρετε, είναι βαριά εκµεταλλευόµενοι από τους εργοδότες, χωρίς
να τηρούν κανέναν όρο της εργατικής νοµοθεσίας, χωρίς τις
αµοιβές αυτές που προβλέπονται και χωρίς τον ελάχιστο χρόνο
εργασίας που προβλέπεται. 

Οι ίδιοι, λοιπόν, οι εργαζόµενοι αγωνίζονται για να µπορέσουν
να ξεφύγουν από αυτό το καθεστώς της ενοικιαζόµενης εργα-

σίας για τη µεταφορά από το ένα έργο στο άλλο ή από τη µια
εταιρεία στην άλλη εταιρεία. Μόνο η εξασφάλιση αδειών διαµο-
νής µε πλήρη εργασιακά δικαιώµατα µπορεί να τους εξασφαλίσει
αυτό που λέµε, τη µόνιµη και σταθερή δουλειά, παρέχοντας βέ-
βαια παροχές υγείας, πρόνοιας και θεµελίωσης αυτών των συ-
νταξιοδοτικών δικαιωµάτων, καθώς και το επίδοµα από το Ταµείο
Ανεργίας σε περίπτωση απόλυσης. 

Η πολιτική αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης -που κι εσείς επικα-
λεστήκατε µια οδηγία και δεν µπορείτε να κάνετε τίποτα- και η
υλοποίηση, όµως, από τις κυβερνήσεις είναι αυτή που δηµιουργεί
αυτές τις απαράδεκτες συνθήκες σε αυτό το κυνήγι που υπάρχει
για τη φτηνή εργατική δύναµη που θέλουν να εξασφαλίσουν οι
µεγάλοι όµιλοι. 

Σηµειώνουµε, λοιπόν, ότι ευθύνη της Κυβέρνησης για το µέλ-
λον αυτών των εργαζοµένων είναι να λύσει το θέµα του εφοδια-
σµού µε άδειες διαµονής αυτών των εργαζοµένων για εργασία
µε πλήρη δικαιώµατα, εργασιακά και ασφαλιστικά. Αυτός ο εφο-
διασµός είναι αναγκαίος και πρέπει να γίνει άµεσα. Οι εργαζόµε-
νοι βρίσκονται σε κινητοποιήσεις µε κύριο ζήτηµα αυτό. Αυτό το
θέµα απαιτεί την υπογραφή συλλογικής σύµβασης, ώστε να µπο-
ρέσουν να είναι βέβαιοι για το αύριο αυτοί και οι οικογένειές
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσώτη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε Πρόεδρε, ακούω τη µόνιµη αυτή επωδό περί εργα-
σιακής γαλέρας και µεσαίωνα. Τα στοιχεία διαψεύδουν το
Κοµµουνιστικό Κόµµα. Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ο πλέον ελκυ-
στικός χώρος για τους εργαζόµενους απ’ όπου γης. Αυτά τα περί
γαλέρας και µεσαίωνα ισχύουν για άλλες περιοχές, όχι για την
Ευρώπη. Είναι η ήπειρος µε τη µεγαλύτερη κοινωνική δαπάνη,
τόση όση δεν έχει ο υπόλοιπος κόσµος µαζί και το 2023 δέχθηκε
τρία εκατοµµύρια νόµιµους µετανάστες και είχε και τριακόσιες
χιλιάδες παράνοµες αφίξεις, ακριβώς λόγω της ελκυστικότητάς
της. Δεν τρέχει όλος ο υπόλοιπος κόσµος να έλθει στην Ευρώπη
επειδή είναι εργασιακή γαλέρα και µεσαίωνας, εκτός αν έχουν
παραφρονήσει. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, οι συγκεκριµένες άδειες που αναφερόµαστε τώρα
στους εργαζόµενους αυτών των εταιρειών, είναι ειδικού σκοπού
και έχουν επιπλέον προνόµια. Όπως σας εξήγησα, δεν υπόκεινται
στον έλεγχο όγκου που έχουµε στις γενικές άδειες. Δεν χρει-
άζεται να αποδειχθεί ότι υπάρχει κενό στην ελληνική αγορά ερ-
γασίας για να έρθει ο ξένος. Έρχονται έτσι κι αλλιώς και έρχονται
µε τις οικογένειές τους και προφανώς, όπως όλοι, έχουν πλήρη
πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας, στα συνταξιοδοτικά και σε όλα
τα υπόλοιπα. Μη δηµιουργούµε, δηλαδή, εντυπώσεις.

Ακριβώς επειδή έχουν αυτά τα προνόµια, δεν µπορούν να αλ-
λάξουν υποκατηγορία. Δεν µπορούν να έρχονται µε αυτό το κα-
θεστώς και ενδιαµέσως να µπαίνουν στην ευρύτερη αγορά
εργασίας, νοθεύοντας τους όγκους τους οποίους έχουµε καθο-
ρίσει για το πόσοι ξένοι µπορούν να έρθουν µέσα από τον συγκε-
κριµένο αριθµό των µετακλήσεων, τον οποίον ανά διετία εγκρί-
νουµε. Άρα, µη ζητάµε το προνόµιο να γίνει κάτι διαφορετικό. 

Από εκεί και πέρα, για να τα λέµε όλα, οι εργαζόµενοι αυτοί
στην πενταετία έχουν κάθε ελευθερία και δικαίωµα να αιτηθούν
άδεια επί µακρόν και να αλλάξουν κατηγορία και να µπουν µέσα
σε µια άλλη δίοδο, να αποφασίσουν οι ίδιοι πού θέλουν να δου-
λέψουν και σε τι, αλλά για τα πρώτα πέντε χρόνια, στον βαθµό
που έχουν έρθει µε αυτό το προνοµιακό καθεστώς, δεσµεύονται
να µην αλλάξουν κατηγορία, αλλιώς θα χάσουν τα προνόµια, αλ-
λιώς θα πρέπει να µπουν µέσα στη γενική διάταξη του όγκου, έτσι
δεν είναι; 

Οι όγκοι έχουν µπει για την προστασία των Ελλήνων εργαζο-
µένων. Αν εσείς τώρα είσαστε αντίθετοι και θέλετε να µην προ-
στατεύσουµε την ελληνική αγορά εργασίας και να πιέσουµε τους
µισθούς προς τα κάτω, εδώ θα χάσουµε τώρα τον µπούσουλα
και το µυαλό µας -επιτρέψτε µου-, διότι θα πέσουν και οι µισθοί
αν αφεθεί ανοιχτή αυτή η αγορά και δεν υπάρχουν όγκοι και δεν
υπάρχει διαβούλευση µεταξύ του Υπουργείου Εργασίας και του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου, για να δούµε τι χρει-
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άζεται η αγορά µεταξύ των ενδιαφερόµενων φορέων, των περι-
φερειών των αποκεντρωµένων και ούτω καθεξής. Γίνεται µια µε-
γάλη δουλειά, προκειµένου πρώτα να βρουν δουλειά οι Έλληνες
και εκεί που δεν υπάρχουν Έλληνες και δεν υπάρχουν εγχώρια
εργατικά χέρια, τότε ναι, να προχωράµε στις µετακλήσεις. 

Το ίδιο νόηµα έχει και το εισοδηµατικό κριτήριο στην µπλε
κάρτα, πρώτα να απασχοληθούν οι Έλληνες υψηλής ειδίκευσης,
οι τεχνολόγοι µας, οι κοµπιουτεράδες µας και ούτω καθεξής και
µόνον κατ’ εξαίρεση και εκεί που πραγµατικά η εταιρεία αποδει-
κνύει ότι χρειάζεται αυτό το πολύ εξειδικευµένο στέλεχος, το
οποίο και θα πληρώσει ανάλογα, µπαίνουν αυτά τα κριτήρια για
να έρθουν στην χώρα µας. 

Με την ευκαιρία, επιτρέψτε µου να πω ότι επειδή εδώ και τρεις
εβδοµάδες λειτουργεί η ηλεκτρονική πλατφόρµα για τη ρύθµιση
που κάναµε της τριετίας µε την τροπολογία που ψηφίσαµε πριν
από τα Χριστούγεννα, την οποία ψήφισε και το Κοµµουνιστικό
Κόµµα µαζί µε πάνω από τα πέντε έκτα της Βουλής, µε διακόσιες
εξήντα δύο ψήφους, να ενηµερώσω το Σώµα ότι ήδη έχουν υπο-
βληθεί πέντε χιλιάδες αιτήσεις στο ηλεκτρονικό πληροφοριακό
σύστηµα του Υπουργείου και ήδη έχει εκδοθεί η πρώτη άδεια δια-
µονής για µετανάστη, ο οποίος βρισκόταν εδώ πάνω από τρία
χρόνια, έχει προσφορά εργασίας, καθαρό ποινικό µητρώο και
πληροί όλα τα υπόλοιπα κριτήρια τα οποία βάλαµε στην τροπο-
λογία και παίρνει την άδεια διαµονής ώστε να δουλέψει καθαρά,
όχι µαύρα, να πληρώνει φόρους και εισφορές, να έχει όλα τα
ασφαλιστικά, υγειονοµικά και άλλα δικαιώµατα, ώστε να βάλουµε
τάξη στην αγορά εργασίας και να βάλουµε τάξη στο εσωτερικό
µας µε όρους και κανόνες και πλήρη ασφάλεια για την ελληνική
κοινωνία και για όλους τους εργαζόµενους και τους νόµιµους µε-
τανάστες που έχουµε στην πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Επειδή δεν προβλέπεται απάντηση, θα

απαντήσουµε άλλη φορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στις επόµενες τρεις

επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης.

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 743/21-2-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Κίν-
δυνος για χιλιάδες δανειολήπτες τού τέως Οργανισµού Εργατι-
κής Κατοικίας (ΟΕΚ) µε οφειλές εκτός ρύθµισης».

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, όπως αντιλαµβάνεστε, το θέµα της επίκαι-

ρης ερώτησης είναι ένα µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα που αφορά χι-
λιάδες δανειολήπτες, οι οποίοι είναι στα µεσαία έως φτωχά κοι-
νωνικά στρώµατα από πλευράς χρηµάτων για να αποπληρώσουν
τις δόσεις τους. Μεσολάβησε βέβαια και o COVID µε τα lockdown
και εκεί τα πράγµατα πήραν µια άλλη τροπή.

Σύµφωνα µε υπουργική απόφαση του 2018, θα έπρεπε ο
πρώην ΟΑΕΔ να βεβαιώσει αυτές τις οφειλές για πολλούς δανει-
ολήπτες στις κατά τόπους ΔΟΥ. Εδώ είναι τώρα το µεγάλο ζή-
τηµα. Με µια απόφαση από 6-2-2021 στο ΦΕΚ και µε ένα δελτίο
Τύπου που ανέγνωσα από τον πρώην ΟΑΕΔ σε ό,τι αφορά την
καταληκτική ηµεροµηνία, που ήταν 30 Ιουνίου του 2021, δινόταν
η δυνατότητα να ενταχθούν σε κάποιες ευνοϊκές ρυθµίσεις και
δη κάποιες ευάλωτες οµάδες και κυρίως ανέργων. 

Ως γνωστόν, ο Οργανισµός Εργατικής Κατοικίας αποτελούσε
ένα καταφύγιο κοινωνικής στεγαστικής πολιτικής για ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες, για συµπατριώτες µας οι οποίοι δεν µπορού-
σαν να αποκτήσουν πρώτη κατοικία, δηλαδή ένα κεραµίδι. Ο Ορ-
γανισµός Εργατικής Κατοικίας κακώς καταργήθηκε, αλλά δεν
είναι της παρούσης να το συζητήσουµε. Το 1973 µεταφέρθηκαν
αυτές οι αρµοδιότητες στον ΟΑΕΔ.

O ΟΑΕΔ βέβαια, αν δεν τροποποιηθεί η υπουργική απόφαση,
είναι υποχρεωµένος οι υπηρεσιακοί παράγοντες να βεβαιώσουν
αυτές τις ληξιπρόθεσµες οφειλές προς τις κατά τόπους ΔΟΥ. Ελ-
λοχεύει ο κίνδυνος να πάµε µετά σε πλειστηριασµούς. Εδώ οι
πληροφορίες αναφέρουν για εξακόσιες χιλιάδες πλειστηρια-

σµούς που είναι αυτή τη στιγµή εν αναµονή. Αντιλαµβάνεστε,
κύριε Υπουργέ, ότι είναι ένα µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα απέναντι
σε ανθρώπους που έχουν χαµηλά εισοδήµατα και από τους σα-
ράντα ένας χιλιάδες περίπου δανειολήπτες, έχουν ενταχθεί µόνο
οι έξι χιλιάδες τετρακόσιοι, ενώ οι χίλιοι εξακόσιοι αδυνατούν να
πληρώσουν τη µηνιαία δόση τους µε πάνω από ένα εξάµηνο.

Για να µη µακρηγορούµε επί του ζητήµατος, επειδή θέλω να
δείξετε µια κοινωνική ευαισθησία, δεν είναι πλούσιοι αυτοί οι άν-
θρωποι, είναι ευάλωτες οµάδες επαναλαµβάνω, µεροκαµατιάρη-
δες είναι, που πολλοί εξ αυτών έχουν χάσει τη δουλειά τους λόγω
του lockdown που επιβλήθηκε. Παρ’ όλο βέβαια του ότι πέρασαν
τρία χρόνια, ο ΟΑΕΔ δεν γνωµάτευσε ή δεν απέστειλε ή δεν ενε-
χείρισε προς τις κατά τόπους ΔΟΥ τις ληξιπρόθεσµες οφειλές,
υποστηριζόµενος και αυτό που ισχυρίστηκε ήταν η προστασία
της στεγαστικής πολιτικής που πρέπει να εφαρµοστεί, όµως αυτό
είναι έωλο, είναι ξεκρέµαστος ο ΟΑΕΔ, διότι επαναλαµβάνω οι
υπηρεσιακοί παράγοντες είναι υποχρεωµένοι από την υπουργική
απόφαση να εφαρµόσουν τον νόµο.

Ζητούµε, λοιπόν, παράταση χρονική τουλάχιστον άλλα δύο
χρόνια για να µπορέσουν οι άνθρωποι, διότι λόγω των γραφει-
οκρατικών αγκυλώσεων και µια µεγάλης -θα λέγαµε- γραφειο-
κρατικής διαδικασίας, δεν κατάφεραν να ενταχθούν µε καταλη-
κτική ηµεροµηνία τις 30-6-2021. Επειδή, όµως, είχαµε τον κορο-
νοϊό και ό,τι αυτό συνεπάγεται, αντιλαµβάνεστε πρωτόγνωρες
συνθήκες για την Ελλάδα, θα πρέπει να δείξουµε µια ευαισθησία
σε αυτούς τους ανθρώπους -αφορά τριάντα δύο χιλιάδες περί-
που οικογένειες-, να δοθεί µια χρονική παράταση µε τροποποί-
ηση της υπουργικής απόφασης, προκειµένου να σώσουν τα
σπίτια τους. Εδώ µιλάµε για πρώτη κατοικία, µιλάµε για πρώτο
κεραµίδι δηλαδή για τις οικογένειες τους, καθώς απαλείφεται και
ο όρος «ιδιοκατοίκηση» που είναι µέσα στους προβλεπόµενους
όρους και δεν µπορούν να εκµεταλλευτούν καν τα σπίτια τους.
Άρα µιλάµε όντως για πρώτη κατοικία, που βεβαίως έχουν κά-
ποιες ευεργετικές -θα λέγαµε- ρυθµίσεις προκειµένου να µην τις
χάσουν, ακόµη και αν αποπληρώσουν το 60% της οφειλόµενης
δόσης, χαρίζονται κάποια ποσά µέχρι και 6.000 ευρώ.

Εν πάση περιπτώσει, δείξτε µια κοινωνική ευαισθησία από
πλευράς τού Υπουργείου για αυτές τις οικογένειες. Δώστε µια
χρονική παράταση να καταφέρουν να ενταχθούν. Να απλοποι-
ήσουµε και λίγο το γραφειοκρατικό σύστηµα -αν θέλετε- στην ψη-
φιοποιηµένη εποχή που πρέπει να ορθοποδήσει το κράτος και
εσείς τουλάχιστον στην ιδεολογική σας αντίληψη, το όραµά σας
είναι να το εκσυγχρονίσετε. Δώστε αυτή την παράταση, για να
µπορέσουν να πάρουν µια ανάσα επιβίωσης οι άνθρωποι αυτοί,
κύριε Υφυπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, µε αφορµή την
ερώτησή σας, θέλω να υπενθυµίσω αλλά και να τονίσω ότι η στε-
γαστική πολιτική είναι ένας σηµαντικός πυλώνας της κοινωνικής
µας πολιτικής και αποτελεί κορυφαία προτεραιότητα στην ατζέ-
ντα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Έµπρακτη από-
δειξη είναι η σύσταση του νέου Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας στο οποίο µεταφέρθηκαν αρµοδιότητες στεγα-
στικής πολιτικής που προηγουµένως υπάγονταν στο Υπουργείο
Εργασίας.

Ωστόσο, ζητήµατα που αφορούν τον καταργηθέντα Οργανισµό
Εργατικής Κατοικίας και του οποίου καθολικός διάδοχος κατέστη
η ΔΥΠΑ, η Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης, έχουν παραµείνει
στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας τώρα συγκεκριµένα την οποία
έχω διαβάσει µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή, µε υπουργική από-
φαση δόθηκε η δυνατότητα στους δανειολήπτες του τέως ΟΕΚ,
δηλαδή του τέως Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας να ρυθµίσουν
τις οφειλές τους ως προς τον ΟΕΚ υποβάλλοντας αίτηση υπα-
γωγής στις ευεργετικές διατάξεις έως τις 18 Δεκεµβρίου του
2018. Οι οφειλέτες αυτοί τους οποίους θα διευκόλυνε η απόφαση
στην εξυπηρέτηση δανειακών υποχρεώσεων που είχαν προς τον
ΟΕΚ ανέρχονται συνολικά -κρατήστε τον αριθµό, κύριε συνά-
δελφε- σε ογδόντα µια χιλιάδες επτακόσιες δεκαπέντε οφειλέτες.
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Από αυτούς υπέβαλαν αίτηση σαράντα µια χιλιάδες τετρακόσιοι
δεκαέξι δανειολήπτες, οι οποίοι αντιστοιχούν στο 50,7% του συ-
νόλου των δανειοληπτών µε οφειλές.

Στη συνέχεια, µε επόµενες υπουργικές αποφάσεις δόθηκαν
διαδοχικά τέσσερις παρατάσεις, όχι µία. Με την πρώτη, η προ-
θεσµία παρατάθηκε έως 30-12-2019 και υπέβαλαν αίτηση υπα-
γωγής πέντε χιλιάδες τετρακόσιοι έξι δανειολήπτες, δηλαδή
ακόµα 6,6% του συνόλου των δανειοληπτών µε οφειλές. Με τη
δεύτερη η προθεσµία παρατάθηκε έως τις 30-6-2020 και τότε
υπέβαλαν αίτηση υπαγωγής χίλιοι εκατόν σαράντα ένας δανει-
ολήπτες, δηλαδή άλλο 1,4% του συνόλου των δανειοληπτών. Με
την τρίτη η προθεσµία παρατάθηκε έως τις 31-12-2020 και υπέ-
βαλαν αίτηση υπαγωγής άλλοι επτακόσιοι τριάντα τέσσερις δα-
νειολήπτες, δηλαδή άλλο περίπου 1% του συνόλου των
δανειοληπτών. Με την τέταρτη η προθεσµία παρατάθηκε ως τις
30-6-2021 και υπέβαλαν αίτηση υπαγωγής εννιακόσιοι τρεις δα-
νειολήπτες, δηλαδή άλλο περίπου 1,1% του συνόλου των δανει-
οληπτών µε οφειλή.

Καθ’ όλη τη διάρκεια ισχύος της υπουργικής απόφασης, συ-
µπεριλαµβανοµένων και των παρατάσεων που δόθηκαν µε Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, υπέβαλαν συνολικά αίτηση για
να ρυθµίσουν τις οφειλές σαράντα εννιά χιλιάδες εξακόσιοι, δη-
λαδή το 60,7% του συνόλου των δανειοληπτών που είχαν οφειλές
που δυσκολεύονταν να εξυπηρετήσουν. Από τους σαράντα εννιά
χιλιάδες εξακόσιους δανειολήπτες οι οποίοι εντάχθηκαν στη ρύθ-
µιση της υπουργικής απόφασης, οι σαράντα µια χιλιάδες διακό-
σιοι, δηλαδή το 83% αυτών, έχουν σήµερα -προσέξτε- αποπλη-
ρώσει το δάνειο τους και δεν υφίσταται σήµερα καµµία εκκρεµό-
τητα οφειλής τους προς τη ΔΥΠΑ. Οι έξι χιλιάδες τετρακόσιοι,
δηλαδή το 12,9% συνεχίζουν να εξυπηρετούν τις οφειλές για τον
χρόνο που αποµένει µέχρι να αποπληρώσουν και περίπου το 4%
αυτών τελούν σε στάδιο επεξεργασίας για την ολοκλήρωση της
υπαγωγής τους στις ευνοϊκές διατάξεις της υπουργικής απόφα-
σης. Οι υπόλοιποι δανειολήπτες, οι οποίοι δεν υπήχθησαν σε καµ-
µία ρύθµιση και αδυνατούν να εξυπηρετήσουν τις οφειλές προς
τον τέως ΟΕΚ νυν ΔΥΠΑ, ανέρχονται σε τριάντα δύο χιλιάδες
εκατόν δέκα πέντε και οι οφειλές τους φτάνουν στα 926 εκατοµ-
µύρια ευρώ, εκ των οποίων 137,5 εκατοµµύρια είναι τόκοι υπε-
ρηµερίας -προσέξτε- µε στοιχεία του Ιουλίου του 2023. Τώρα
έχουµε Μάρτη -καλό µήνα κιόλας- του 2024. Τα υπόλοιπα θα τα
πω στη δευτερολογία µου.

Επειδή, κύριε συνάδελφε, σας άκουσα να µιλάτε για πλειστη-
ριασµούς, θέλω να πω ότι δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος πλει-
στηριασµών, διότι η Κυβέρνησή µας έχει ιδιαίτερη ευαισθησία σε
τέτοιου είδους ζητήµατα και η ΔΥΠΑ είναι ένα πραγµατικό κατα-
φύγιο για να εφαρµόζεται αυτή η κοινωνική µας πολιτική. Τα υπό-
λοιπα στη δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Αναξαγόρειο Γενικό Λύκειο Νέας
Ερυθραίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας εξήγησαν οι καλοί µας συνεργάτες ότι σήµερα παρακο-
λουθείτε µια ιδιαίτερη διαδικασία που λέγεται Κοινοβουλευτικός
Έλεγχος. Ένας Βουλευτής ρωτάει και ένας Υπουργός απαντάει,
γι’ αυτό και δεν βλέπετε κόσµο.

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µου αναφέ-

ρατε διαδοχικές ηµεροµηνίες παράτασης και κανείς δεν αµφι-
σβητεί αυτή τη διαδικασία προκειµένου να προστατευτούν αυτές
οι ευάλωτες οµάδες συµπολιτών, συµπατριωτών, οικογένειες δη-
λαδή, όπου αυτή τη στιγµή ανησυχούν έκδηλα µη χάσουν το κε-
ραµίδι τους, την πρώτη τους κατοικία.

Ακούστε, αυτό που είπατε για τους πλειστηριασµούς, ήδη εί-

µαστε δυστυχώς στην ψηφιοποιηµένη εποχή των πλειστηρια-
σµών. Αντιλαµβάνεστε όταν κάποιος συµπολίτης µας, συµπα-
τριώτης µας, δεν µπορεί να αποπληρώσει τη µηνιαία δόση του
δανείου του για πρώτη κατοικία ανησυχεί, διότι έχουµε δει ουκ
ολίγες περιπτώσεις για πενιχρά ποσά να µεσολαβεί η τράπεζα,
να µεσολαβούν τα κοράκια, τα fund, τα οποία ούτε ΑΦΜ έχουν
στην Ελλάδα, αλλά εν πάση περιπτώσει δεν είναι της παρούσης
και να παίρνουν τα σπίτια των Ελλήνων. Βλέπετε τι γίνεται. Άρα,
λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι πώς να είναι σίγουροι, πώς να ξέρουν
ότι θα είναι το καταφύγιο, η όασή τους και µπορούν να προστα-
τευθούν;

Το θέµα είναι, όµως, ότι υπάρχει µια ιδιάζουσα περίπτωση στην
όλη διαδικασία. Η ιδιάζουσα περίπτωση είναι ο COVID, είναι ο κο-
ρωνοϊός, είναι το lockdown. Άνθρωποι έχασαν τη δουλειά τους
και δεν προσλήφθηκαν εκ νέου.

Θα σας πω απλά ότι και µε τον πρώην νόµο Kατσέλη, ενδει-
κτικά το αναφέρω, αν κάποιος άνθρωπος ήταν σε αυτόν τον
νόµο, αν είχε υπαχθεί και έβρισκε µια δουλειά έστω και εποχικού
χαρακτήρα εκ του νόµου ήταν υποχρεωµένος να τη δηλώσει.
Σωστά µέχρι εδώ. Αν τη δήλωνε και µετά επειδή ήταν εποχικός
απολύονταν, ή εν πάση περιπτώσει και εποχικός να µην ήταν, δεν
µπορούσε να υπαχθεί και πάλι στον νόµο. Έπρεπε εκ νέου να ξε-
κινήσει κάθε γραφειοκρατική διαδικασία. Το δίνω ως παράδειγµα
για να δείτε πόσο άδικοι είµαστε στην κοινωνία σε πλείστα παρα-
δείγµατα.

Και εδώ τώρα εκείνο το οποίο ζητάµε περί της ευαισθησίας του
Υπουργείου και σε εσάς προσωπικά, κύριε Υπουργέ, είναι να
δοθεί µια ακόµη παράταση. Οι άνθρωποι δεν θέλουν να χρω-
στάνε, οι άνθρωποι θέλουν να αποπληρώσουν. Υπάρχουν όµως
άνθρωποι οι οποίοι οικοδόµησαν αλλιώς τα όνειρά τους, έχουν
απολυθεί, έχουν χάσει τις δουλειές τους, είναι ευάλωτες και ανή-
µπορες οµάδες, είναι άνεργοι.

Τώρα σχετικά µε τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας θα ήθε-
λα να πω πως θα ήταν πολύ ωραίο να συσταθεί. Λέτε ότι εφαρ-
µόζετε µια στεγαστική πολιτική, αλλά ο ΟΕΚ µέχρι και το 2013
στα εβδοµήντα χρόνια δράσης έδωσε σπίτια σε τριακόσιες ογδό-
ντα τρεις χιλιάδες Έλληνες. Από αυτά εκατόν εβδοµήντα έξι χι-
λιάδες περίπου ήταν για πρώτη κατοικία, µια σοβαρή κοινωνική
στεγαστική πολιτική για ευάλωτες κοινωνικές οµάδες συµπατριω-
τών µας. Καταργήθηκε δυστυχώς. Ο πρώην ΟΑΕΔ άλλαξε, έγινε
ΔΥΠΑ κ.ο.κ..

Δώστε λοιπόν µια ακόµη παράταση. Δεν χάθηκε ο κόσµος, για
να το πω απλά στην καθοµιλουµένη. Δείξτε µια κοινωνική ευαι-
σθησία. Μεροκαµατιάρηδες είναι, άνεργοι είναι, συµπατριώτες
µας είναι, πρώτη κατοικία είναι -απαλείφεται ο όρος- ιδιοκατοί-
κηση είναι. Άλλωστε, είναι στους όρους. Δεν τα εκµεταλλεύονται
τα σπίτια αυτά.

Οπότε οι άνθρωποι ανησυχούν γιατί δεν µπορούν να αποπλη-
ρώσουν, δεν το κατάφεραν µε καταληκτική ηµεροµηνία την 30η

Ιουνίου 2021 και λόγω των γραφειοκρατικών αγκυλώσεων που
είχε η συγκεκριµένη πλατφόρµα. Άλλωστε, αυτό είναι απτό πα-
ράδειγµα από τους υπηρεσιακούς παράγοντες του πρώην Ορ-
γανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού οι οποίοι λένε:
«Δεν θα το εφαρµόσουµε αυτό», παρά το γεγονός ότι είναι
έκνοµο µε βάση την υπουργική απόφαση, στις κατά τόπους ΔΟΥ
για ληξιπρόθεσµες οφειλές σεβόµενοι την κοινωνική προστασία
της στεγαστικής πολιτικής.

Και επειδή κάνατε αναφορά στην πρωτολογία σας για στεγα-
στική πολιτική, να πω πως οι άνθρωποι που σας ακούνε αυτή την
ώρα και κρέµονται από το στόµα σας ειλικρινά -είναι χιλιάδες οι-
κογένειες, τριάντα δύο χιλιάδες ψυχές- ζητούν µια ακόµη παρά-
ταση για να µπορέσουν να ρυθµίσουν, να διευθετήσουν, να
βάλουν σε µια ευταξία όσο µπορούν τη ζωή τους, αλλά πάνω από
όλα είναι άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν καν δουλειά.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, πως η αγωνία τους ότι θα χάσουν το
πρώτο κεραµίδι είναι έκδηλη. Δείξτε, λοιπόν, µια ευαισθησία και
δώστε µια ακόµη παράταση, κύριε Υπουργέ. Είναι αυτή τη στιγµή
το αίτηµά τους και σε αυτό µάλιστα συνεπικουρεί υπηρεσιακά και
ο ίδιος ο ΟΑΕΔ αφουγκραζόµενος, αν θέλετε, και δείχνοντας εν-
συναίσθηση στο κοινωνικό πρόβληµα που υφίστανται αυτοί οι άν-
θρωποι.
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Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε Υφυπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, όπως αναλυτικά
εξέθεσα στην πρωτολογία µου, η δυνατότητα υπαγωγής των δα-
νειοληπτών τού πρώην Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας στις
ευεργετικές διατάξεις της υπουργικής απόφασης παρατάθηκε
τέσσερις φορές και µάλιστα από τις 19-4-2018 έως και τις 30-6-
2021.

Στη συνέχεια όντως δεν πραγµατοποιήθηκε καµµία άλλη πα-
ράταση και λόγω του χρόνου που έχει παρέλθει µέχρι και σήµερα
από τη λήξη της τελευταίας παράτασης δεν είναι δυνατή η εκ
νέου ενεργοποίηση της απόφασης, για να απαντήσω στο πρώτο
ερώτηµά σας.

Ωστόσο, είναι χρέος µας να µεριµνήσουµε για τους δανει-
ολήπτες οι οποίοι δεν έχουν ρυθµίσει τις οφειλές τους για τον
άλφα ή βήτα λόγο µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να τις εξυπη-
ρετήσουν. Επειδή όµως αυτό τεχνικά, αν µπορώ να το πω έτσι,
δεν µπορεί να γίνει µε παράταση της υπουργικής απόφασης, το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης εξετάζει, σε συ-
νεννόηση µε τη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης, η οποία είναι
καθολικός διάδοχος του Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας, την
ανάληψη ουσιαστικής θεσµικής πρωτοβουλίας έτσι ώστε να βρε-
θεί µια λύση για αυτούς τους συµπολίτες µας.

Περαιτέρω σε ό,τι αφορά τη σχετική διάταξη της υπουργικής
απόφασης µε την οποία προβλέφθηκε ότι οι δανειολήπτες που
δεν εντάχθηκαν στις ρυθµίσεις του 2018 και συστηµατικά δεν
ανταποκρίνονται στις συµβατικές υποχρεώσεις, στις ειδοποι-
ήσεις της ΔΥΠΑ ή δεν προσκοµίζουν δικαιολογητικά αδυναµίας
πληρωµής, αλλά και εκείνοι που έχουν υπαχθεί µεν στις ρυθµί-
σεις της υπουργικής απόφασης, αλλά αδιαφορούν να τακτοποι-
ήσουν εµπροθέσµως τις οφειλές τους, ο τέως ΟΑΕΔ και νυν
ΔΥΠΑ υποχρεούται, µετά από ειδοποίηση, να βεβαιώσει το σύ-
νολο της υπολειπόµενης οφειλής στην αρµόδια ΔΟΥ.

Η πρόβλεψη αυτή στο κείµενο της υπουργικής απόφασης τότε
τέθηκε, όπως εκ του αποτελέσµατος µπορείτε να διαπιστώσετε
κι εσείς ο ίδιος, µε κυρίαρχο στόχο την αποτροπή των δανει-
οληπτών να µην εξυπηρετούν δολίως τις δανειακές τους υποχρε-
ώσεις προς τον ΟΕΚ. Αυτό ακριβώς προκύπτει και από την
πολιτική δέσµευση της ΔΥΠΑ, µέσω του δελτίου τύπου που ανα-
φέρατε που δηµοσιεύθηκε στις 26-11-2019, στο οποίο αναφέρε-
ται η απόφασή της να µην εφαρµοστεί η ανωτέρω πρόβλεψη για
την κοινοποίηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών στις αρµόδιες
ΔΟΥ.

Συνεπώς, κύριε συνάδελφε, τη στιγµή που η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας επενδύει µε πείσµα και επιµονή, τα τελευταία
τεσσεράµισι περίπου χρόνια, στην κοινωνική πολιτική και στο
κράτος πρόνοιας θα συνεχίσει να στηρίζει τους πολίτες που χρει-
άζονται περισσότερο την κρατική αρωγή για τη διασφάλιση της
στέγασής τους και της οικιακής τους ειρήνης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υφυπουργέ.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη, µε αριθµό 760/26-2-2024, επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου
Μουλκιώτη, προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης µε θέµα: «Γιατί απείχε η Ελλάδα από την ψηφοφορία της
16ης Φεβρουαρίου 2024 µπλοκάροντας την ευρωπαϊκή συµφωνία
η οποία θα παραχωρούσε δικαιώµατα σε εκατοµµύρια εργαζο-
µένους σε ψηφιακές πλατφόρµες;»

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, αναφέροµαι

στην ερώτησή µας για την Ευρωπαϊκή Ένωση, που προσπαθεί
εδώ και καιρό να ρυθµίσει τα δικαιώµατα αυτών που εργάζονται
στη λεγόµενη «gig οικονοµία». 

Τον Δεκέµβρη του 2023 το Συµβούλιο και το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο κατέληξαν σε µια προσωρινή συµφωνία, σχετικά µε την
πρόταση οδηγίας για τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας των
εργαζοµένων στις ψηφιακές πλατφόρµες.

Τον Δεκέµβρη του 2023 η Ισπανική Προεδρία κατέληξε σε συ-
µπέρασµα ότι δεν ήταν δυνατόν να επιτευχθεί η απαιτούµενη
πλειοψηφία στην προσωρινή συµφωνία σε επίπεδο αντιπροσώ-
πων των κρατών-µελών. 

Η Βελγική Προεδρία, στη συνέχεια, επανέλαβε τις διαπραγµα-
τεύσεις µε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, προκειµένου να επιτευ-
χθεί η συµφωνία για την τελική µορφή της οδηγίας. 

Αυτές οι διαπραγµατεύσεις, κύριε Υφυπουργέ, µπορεί να κα-
τέληγαν σε µια συµφωνία η οποία θα παραχωρούσε πράγµατι δι-
καιώµατα σε εκατοµµύρια εργαζόµενους σε ψηφιακές πλατφόρ-
µες, όµως, δυστυχώς και η χώρα µας, όπως και η Γερµανία, η
Γαλλία, η Εσθονία κ.λπ., µπλόκαραν δυστυχώς τη σχετική νοµο-
θεσία στις 16 Φλεβάρη 2024, καθώς δηλώθηκε από την πλευρά
µας αποχή στην ψηφοφορία, µε αποτέλεσµα να µη συγκεντρώ-
νεται η απαιτούµενη ενισχυµένη πλειοψηφία.

Αναφερόµαστε σε συγκεκριµένο σύστηµα ψηφοφορίας, το
QMV. Είναι µια νέα νοµοθεσία. Εγκρίνεται από το Συµβούλιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν υπερψηφίζεται από ένα συγκεκριµένο
ποσοστό. Δηλαδή το 55% των κρατών-µελών που εκπροσωπούν
τουλάχιστον το 65% του συνολικού πληθυσµού της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Εάν το ψήφιζε και η χώρα µας, η οδηγία θα είχε υπερψηφιστεί
και θα είχε υιοθετηθεί. 

Το κείµενο της οδηγίας, κύριε Υφυπουργέ, αναφέρεται σε τρία
βασικά σηµεία για τους εργαζόµενους στις πλατφόρµες: 

Πρώτον, στην καθιέρωση ενός µαχητού νοµικού τεκµηρίου
υπέρ της ύπαρξης σχέσης µισθωτής εργασίας µεταξύ εταιρειών
και των εργαζοµένων τους, εφόσον υπήρχαν δεδοµένα που απο-
δεικνύουν ότι η εταιρεία ασκεί έλεγχο επ’ αυτών.

Δεύτερον, η µεγαλύτερη διαφάνεια που θα υπήρξε αναφορικά
µε τους αλγόριθµους. Γιατί όλες αυτές οι επιχειρήσεις λειτουρ-
γούν µε τη διαδικασία αλγόριθµου, ένα άλλο µοντέλο, το οποίο
δηµιουργεί τεράστια ζητήµατα. Μπορεί να απλοποιεί πράγµατα,
αλλά δηµιουργεί και τεράστια ζητήµατα στις εργασιακές σχέσεις.
Οι εταιρείες, λοιπόν, θα ήταν υποχρεωµένες µε αυτόν τον τρόπο
να διαβιβάζουν πληροφορίες και στις σχετικές αρµόδιες εθνικές
αρχές. 

Τρίτον, οι εταιρείες δεν θα µπορούσαν µε κανέναν τρόπο να
επεξεργαστούν πλέον κάποια ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα
και ενώ θα έχει τεθεί όριο σε σχέση µε τις αποφάσεις τους που
µπορεί να παρθούν µε αυτόν τον αλγόριθµο. Μιλάµε για ένα πολύ
σηµαντικό ζήτηµα, την απόλυση αυτών των εργαζοµένων. Απο-
λύονται οι εργαζόµενοι µε αλγόριθµο.

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε αυτές τις πλατφόρ-
µες αποδεδειγµένα στερούνται βασικών εργασιακών και ασφα-
λιστικών δικαιωµάτων.

Εµείς έχουµε προτείνει, επανειληµµένως, την αναγνώριση της
εργασίας που εφάρµοσαν εξαρτηµένη εργασία. Έχουµε ένα δε-
δοµένο που δεν ψηφίστηκε αυτή τη στιγµή και ζητάµε από την
Κυβέρνηση να µας πει, γιατί αποφάσισε να απέχει από την ψη-
φοφορία και µε αυτόν τον τρόπο να µπλοκάρει τη θέσπιση ενός
σηµαντικού θέµατος που αφορά τα εργασιακά δικαιώµατα στους
εργαζόµενους στις πλατφόρµες. 

Και δεύτερον, εάν υπάρχει πρόθεση από πλευράς της Κυβέρ-
νησης, κύριε Υπουργέ, να τροποποιηθεί το άρθρο 69 του ν.4808
και να καθιερωθεί το τεκµήριο υπέρ της εξαρτηµένης εργασίας
των εργαζοµένων στις ψηφιακές πλατφόρµες, όπως αυτό το τε-
κµήριο, άλλωστε, ισχύει σε κάθε περίπτωση δυσχερούς διάκρι-
σης µεταξύ εξαρτηµένης και αυτοαπασχόλησης. 

Ρωτάµε εάν εσείς, η Κυβέρνηση, θα το αποδεχθείτε αυτό ή όχι.
Και εάν δεν το αποδεχτείτε, κύριε Υπουργέ, για ποιο λόγο δεν
αποδέχεστε αυτή την τροποποίηση, δεδοµένου ότι και στην Ευ-
ρώπη αλλάζουν κάποια δεδοµένα. Εάν, όµως, την αποδεχθείτε,
να µας πείτε πώς και σε ποιον χρονικό ορίζοντα βλέπετε ότι µπο-
ρείτε να το αποδεχθείτε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Μουλκιώτη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, ειλικρινά δεν µε
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εκπλήσσει ούτε το σκεπτικό σας ούτε ο τρόπος σας ούτε µε εκ-
πλήσσουν τα ερωτήµατά σας.

Θα ήθελα, όµως, να σας παρακαλέσω, όχι µόνο ως µέλος της
Κυβερνήσεως, όχι µόνο ως µέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου,
αλλά και ως ένας απλός Έλληνας πολίτης, να σταµατήσετε επι-
τέλους ως κόµµα µε τον τρόπο σας να δυσφηµείτε την Ελλάδα
στο εξωτερικό. Σταµατήστε να χρησιµοποιείτε εκφράσεις και ρη-
τορικές που δεν έχουν καµµία σχέση µε την πολιτική που εφαρ-
µόζουµε πάνω στα κυριαρχικά δικαιώµατα των εργαζοµένων,
πάνω στη νοµοθεσία που εκσυγχρονίζουµε µε φιλεργατικές δια-
τάξεις εδώ και πέντε χρόνια.

Επιτέλους, σταµατήστε να χρησιµοποιείτε εκφράσεις, λέγο-
ντας ότι «µπλοκάρει» η Ελλάδα. Συγγνώµη, πού βασίζεται αυτό,
όταν εσείς µε την ίδια την ερώτησή σας, πέφτετε σε µια µεγάλη
αντίφαση; Διότι, από τη µία λέτε ότι στις 22 Δεκεµβρίου, η ισπα-
νική προεδρία κατέληξε ότι δεν ήταν δυνατόν να επιτευχθεί και
µετά λέτε ότι έρχεται η Ελλάδα και µπλοκάρει, που εδώ δεν είναι
µόνο η Ελλάδα, είναι όπως προβλέπεται -και το λέτε εσείς- ένας
συγκεκριµένος αριθµός κρατών µελών, που αντιστοιχούσε σε συ-
γκεκριµένο πληθυσµό. 

Πάµε τώρα στην απάντηση της ερωτήσεως επί της ουσίας. Ο
Αστικός Κώδικας και το Εργατικό Δίκαιο ορίζουν τις προϋποθέ-
σεις βάσει των οποίων υφίσταται σύµβαση µίσθωσης παροχής
εξαρτηµένης εργασίας, σύµβαση µίσθωσης παροχής ανεξάρτη-
των υπηρεσιών και σύµβαση µίσθωσης έργου, δηλαδή η γνωστή
µας εργολαβία. Ανεξαρτήτως του πώς θα χαρακτηρίσουν τα συµ-
βαλλόµενα µέρη τη µεταξύ τους συµβατική σχέση, τα δικαστήρια
είναι αυτά που τελικά θα κρίνουν τη µορφή της σύµβασης λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τη συνολική εικόνα της δραστηριότητας και
αναλόγως των στοιχείων, που κατά την κρίση τους υπερέχουν,
δηλαδή αυτά της εξαρτηµένης ή ανεξάρτητης εργασιακής σχέ-
σης. 

Πάµε, όµως, να δούµε λίγο τον ν.4808/2021. Με τα άρθρα 68
έως και 72, κύριε συνάδελφε, του ν.4808 που ψηφίσατε ως κόµµα
-προσέξτε, που ψηφίσατε ως κόµµα και πείτε µου ποια είναι η
στάση σας και για το άρθρο 69, που ζητάτε µετά από τρία χρόνια
να τροποποιήσουµε, πείτε υπεύθυνα εδώ στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο ποια ήταν η στάση σας για το άρθρο 69 του ν.4808/2021- θε-
σπίστηκε το νοµικό πλαίσιο για την εργασία µέσω ψηφιακής
πλατφόρµας, καλύπτοντας αφ’ ενός ένα θεσµικό κενό και δηµι-
ουργώντας αφ’ ετέρου περισσότερες δυνατότητες απασχόλησης
και φυσικά νέες θέσεις εργασίας.

Στα εν λόγω άρθρα ορίζεται ρητά πότε υπάρχει σύµβαση εξαρ-
τηµένης εργασίας και πότε υπάρχει παροχή ανεξάρτητων υπη-
ρεσιών στις ψηφιακές πλατφόρµες και διασφαλίζονται δικαιώ-
µατα στους εργαζοµένους ανεξαρτήτως του νοµικού δεσµού που
τους συνδέει µε τις πλατφόρµες. 

Ειδικότερα µε το άρθρο 69, που αναφέρετε στη δεύτερη ερώ-
τησή σας, ορίζονται κριτήρια για τη διάκριση µεταξύ των περι-
πτώσεων παροχής εξαρτηµένης εργασίας και ανεξάρτητων
υπηρεσιών σε ψηφιακές συνεργατικές πλατφόρµες, όπως αυτά
προσδιορίστηκαν και µε πρόσφατη νοµολογία του δικαστηρίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία είναι η µοναδική που έκρινε
για θέµατα αυτοαπασχολούµενων σε πλατφόρµες.

Τονίζω στο σηµείο αυτό -και αυτό θέλω να το κρατήσουµε- ότι
η χώρα µας µε στόχο τη µέγιστη διασφάλιση των δικαιωµάτων
των εργαζοµένων σε πλατφόρµες θέσπισε τη σωρευτική συν-
δροµή -όχι διαζευκτικά, µαζί- τέσσερα κριτήρια που διατυπώθη-
καν στη νοµολογία του δικαστηρίου, παρ’ ότι στο σκεπτικό αυτής
ήταν διαζευκτική η συνδροµή τους. Έρχεται η Ελλάδα πρώτη
χώρα, πρωταγωνίστρια στη διασφάλιση των εργατικών δικαιω-
µάτων των εργαζοµένων στις ψηφιακές πλατφόρµες και το υιο-
θετεί µε -όχι διαζευκτικά, αλλά µαζί- τις τέσσερις προϋποθέσεις.
Και µάλιστα, κύριε συνάδελφε, δεν το καταψηφίσατε αυτό το
άρθρο. 

Στη δευτερολογία µου θα πω περισσότερα, αλλά παρακαλώ
πάρα πολύ µην υιοθετείτε µία λογική δυσφήµισης της χώρας για
τα εργασιακά δικαιώµατα που είµαστε πρωταγωνιστές αυτή τη
στιγµή στη διασφάλιση των εργασιακών δικαιωµάτων σε ολό-
κληρη την Ευρώπη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βου-
λής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και ένας συνο-
δός εκπαιδευτικός από το Δηµοτικό Σχολείο Διεθνής Μητροπο-
λιτική Εκπαίδευση.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το Αναξαγόρειο Γενικό Λύκειο Νέας Ερυθραίας,(
δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο! Πα-
ρακολουθείτε σήµερα, όπως σας εξηγήθηκε, µία ιδιαίτερη διαδι-
κασία που ονοµάζεται κοινοβουλευτικός έλεγχος, γι’ αυτό
βλέπετε έναν Βουλευτή να ερωτά και τον αντίστοιχο Υπουργό να
απαντά. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο κ. Μουλκιώτης για την δευτερολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µην έχετε θέµατα µε τα ευρωπαϊκά όργανα,

είναι θεσµικά όργανα. Μην έχετε θέµα. Και αυτό που είπατε είναι
άστοχο τελείως, δεν έχει καµµία σχέση µε τα δεδοµένα που
υπάρχουν. 

Τι ζητάµε σήµερα, κύριε Υπουργέ; Ζητάµε να µας πείτε, γιατί
η Κυβέρνηση απείχε από την ψηφοφορία τη συγκεκριµένη. Και
δεν αφορά την ισπανική προεδρία, η οποία παρήλθε ο χρόνος
της θητείας της, αφορά τη νέα προεδρία τη βελγική, η οποία προ-
ωθεί µια κατάσταση. 

Κύριε Υπουργέ, δεν γνωρίζετε καν τι σηµαίνει πλατφόρµα σαν
Κυβέρνηση και τι σηµαίνει εργάτης σε πλατφόρµα ψηφιακή. Δεν
ξέρετε καν τι σηµαίνει αλγόριθµος µε τον τρόπο που µου απα-
ντήσετε. Πολιτικά εννοώ, δεν είναι θέµα προσωπικής αιχµής. Με
τον τρόπο που µιλάτε αγνοείτε τι σηµαίνει αλγόριθµος.

Εµείς σήµερα ζητάµε από την Κυβέρνηση να µας πει για ποιο
λόγο απείχε από τη συγκεκριµένη αυτή ψηφοφορία µαζί και µε
τη Γαλλία και µε τη Γερµανία και κάποιες άλλες χώρες; Η Κυβέρ-
νηση συγκεκριµένα και λόγω πληθυσµού και λόγω των τρόπων
που γίνονται οι ψηφοφορίες στη συγκεκριµένη επιτροπή, γιατί
δεν είναι όλα ίδια, αφορά άλλο θέµα εδώ. Γιατί απείχε η Κυβέρ-
νηση; Να µας πει, γιατί απείχε.

Να σας ενηµερώσω, κύριε Υπουργέ -και µάλλον πρέπει να το
ξέρετε- ότι για την υπερψήφιση τώρα της οδηγίας κινείται νέα
διαδικασία από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Συνδικάτων. Όλη η Ευ-
ρώπη, δηλαδή, έχει ασχοληθεί µε αυτό και όλο το συνδικαλιστικό
κίνηµα. Μάλιστα, η Γενική Συνοµοσπονδία Εργατών Ελλάδος
έστειλε επιστολή στον κύριο Πρωθυπουργό, η οποία δηµοσιεύ-
θηκε στον Τύπο. Θα την καταθέτω στα Πρακτικά. Το δελτίο
Τύπου επιστολής της ΓΣΕΕ προς τον Πρωθυπουργό, είναι προς
τον κύριο Πρωθυπουργό και κοινοποιείται στην Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε αυτό το θέµα το συγκεκρι-
µένο. Και ζητάει η Γενική Συνοµοσπονδία Εργατών Ελλάδος,
όπως ζητάνε και τα ευρωπαϊκά συνδικάτα, συνολικά από τις κυ-
βερνήσεις να υιοθετήσουν αυτό το θέµα. Τόσο κακό ήταν και εξα-
νίσταστε µε αυτόν τον τρόπο; 

Αυτά ζητάνε, κύριε Υπουργέ. Ζητάνε δηλαδή τι; Ζητάνε να
υπάρχει ένα δίκαιο και βιώσιµο ευρωπαϊκό κοινωνικοοικονοµικό
µοντέλο. Και καλείται η Κυβέρνηση από πλευράς µας να αφήσει
την αποχή και να υπερψηφίσει την οδηγία, για να µην µείνουν
εκατοµµύρια σκληρά εργαζόµενοι στις ψηφιακές πλατφόρµες να
καθορίζεται η τύχη τους από τους αλγόριθµους. Από τους αλγό-
ριθµους, κύριε Υπουργέ! Αυτό ζητάνε, τίποτα άλλο. Και µην κά-
νετε άλλες ερµηνείες ή να θέλετε επικοινωνιακά να πείτε
οτιδήποτε. Δεν αξίζει τον κόπο. Είναι συγκεκριµένα τα πράγµατα. 

Ως προς αυτά τα ζητήµατα, σας καλούµε να πάρετε τη θέση.
Εν πάση περιπτώσει, ας διασκεφθεί η Κυβέρνηση και να αποφα-
σίσει να υιοθετήσει το αίτηµα των ευρωπαϊκών συνδικάτων. Όλης
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της Ευρώπης είναι αυτό το αίτηµα. Τόσο κακό κάνουν αυτά τα
ευρωπαϊκά συνδικάτα; 

Να πάρετε θέση. Εσείς από µόνος σας αναφέρατε τι κάνει η
Κυβέρνηση. Ας το πουν οι άλλοι τουλάχιστον, ας κρίνουν οι άλλοι
τι κάνει η Κυβέρνηση, για να έχετε να πείτε κάτι. Όχι όµως µε τον
τρόπο που τα λέτε. 

Πιστεύουµε ότι µία εθνική κυβέρνηση έχει δυνατότητα να
εφαρµόσει το τεκµήριο της απασχόλησης, µε πλήρη σεβασµό
στην εθνική νοµοθεσία και την πρακτική. 

Κύριε Υπουργέ, η άρνηση θα επιφέρει κανονιστική ανασφά-
λεια, που θα έχει υψηλό κόστος και στην οικονοµία της χώρας.
Το λέει και η επιστολή της ΓΣΕΕ στον κύριο Πρωθυπουργό αυτό
και µάλιστα τεκµηριωµένα. Ενώ η αποδοχή της συµφωνίας είναι
ο µόνος τρόπος να διασφαλιστεί η δίκαιη ανάπτυξη της οικονο-
µίας της πλατφόρµας στην Ευρώπη. Εµείς γι’ αυτόν τον λόγο κα-
λούµε, γι’ αυτόν τον λόγο  σας ρωτάµε και η απάντηση πρέπει να
είναι σαφής ως προς το θέµα, το µοναδικό ουσιαστικά: Θα υπάρ-
ξει ζήτηµα άλλης άποψης της Κυβέρνησης σε σχέση µε την
αποχή την οποία είχε προηγουµένως; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, το να µιλάει το
κόµµα του «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο» στη Νέα Δηµοκρα-
τία του ιδρυτή Κωνσταντίνου Καραµανλή, που έβαλε την Ελλάδα
στην Ευρώπη, που κράτησε την Ελλάδα στην Ευρώπη και που
έχει κάνει πρωταγωνίστρια την Ελλάδα στην Ευρώπη σε όλες τις
εξελίξεις σε όλα τα θέµατα, νοµίζω ότι πάει πολύ. 

Εγώ θα ξεκινήσω την απάντηση στη δευτερολογία µου διαβά-
ζοντας τι λέγατε στα Πρακτικά στη συζήτηση για την ψήφιση του
νοµοσχεδίου. Λέτε: «Πλήττεται το δικαίωµα στην εργασία και την
απασχόληση, το δικαίωµα στη συλλογική διεκδίκηση, στην εκ-
προσώπηση των εργαζοµένων, αφαιρείται η δυνατότητα συλλο-
γικής διαπραγµάτευσης». Αυτά λέγατε. Εσείς, το ΠΑΣΟΚ! Έχω
τα Πρακτικά, θα σας τα δώσω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Μάλλον ξεχνάτε εύκολα. Τα Πρα-
κτικά µένουν, όµως. 

Και έρχεστε στο άρθρο 70 στα συνδικαλιστικά δικαιώµατα και
ψηφίζετε «ναι». Τελικά, θα σταµατήσετε αυτό το «παιχνιδάκι» και
αυτή την υποκρισία; 

Με βάση αυτά τα οποία προείπα στην πρωτολογία µου, δεν
µπορεί κανείς να αµφισβητήσει ότι έχουµε έναν πρωτοποριακό
για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα νόµο. 

Άρα, λοιπόν, αυτός ο νόµος έχει κριθεί, όπως έχει κριθεί και
όλη η κυβερνητική µας πολιτική την πρώτη τετραετία διακυβέρ-
νησης της χώρας µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Θωρακίζονται τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων στις πλατφόρµες. 

Με το άρθρο 69, το οποίο επικαλείστε και εσείς στην ερώτησή
σας, πετύχαµε να εξοµοιώσουµε σε θέµατα υγείας και ασφάλειας
-προσέξτε, σε θέµατα υγείας και ασφάλειας- τον εργαζόµενο αυ-
τοαπασχολούµενο σε ψηφιακή πλατφόρµα µε τους εργαζόµε-
νους µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας. Το ξέρετε αυτό. 

Επειδή για το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
η υγεία και η ασφάλεια των εργαζοµένων είναι αδιαπραγµάτευτα,
αµέσως µετά την ανάληψη των καθηκόντων µου ως Υφυπουργός
Εργασίας, µαζί µε τον τότε Υπουργό, αλλά και σήµερα µε την νυν
Υπουργό, προχωρήσαµε τότε, και συνεχίζουµε στην πράξη, µε
µια κοινή υπουργική απόφαση, µε την οποία ξέρετε τι πετύχαµε;
Θωρακίσαµε την ασφάλεια, για παράδειγµα των διανοµέων κατά
την εργασία τους, συµπεριλαµβανοµένων ρητώς -ρητώς!- και
όσων εργάζονται µέσω ψηφιακής πλατφόρµας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Για την «ταµπακιέρα»…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Με το άρθρο 70 του ν. 4808 του 2021
δώσαµε στον εργαζόµενο αυτοαπασχολούµενο σε ψηφιακή
πλατφόρµα το δικαίωµα του συνδικαλίζεσθαι, εφόσον πληρού-
νται οι προβλεπόµενες από τον νόµο προϋποθέσεις. 

Ο ν.4808 του 2021, µε τον οποίο θεσπίστηκε για πρώτη φορά
στην ελληνική έννοµη τάξη η εργασία σε ψηφιακή πλατφόρµα,
την οποία ψηφίσατε, γιατί είναι το άρθρο 68, ισχύει συγχρόνως
µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό για την προστασία δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα, κάτι το οποίο σηµαίνει ότι τα δικαιώµατα
αυτά διασφαλίζονται στο ακέραιο, διότι συλλέγονται τα ελάχιστα
ψηφιακά δεδοµένα τα οποία αξιοποιούνται αποκλειστικά και µόνο
για τον σκοπό προς τον οποίο λαµβάνονται. 

Επιπρόσθετα, βάσει του ισχύοντος ευρωπαϊκού κανονισµού
περί προστασίας προσωπικών δεδοµένων, ο εργαζόµενος συγκα-
τατίθεται στην αξιοποίηση δεδοµένων τα οποία συλλέγονται κατά
τη διάρκεια της εργασίας του µέσω της πλατφόρµας. 

Κύριε συνάδελφε, κλείνοντας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη έχει ψηλά…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Θα το ψηφίσετε ή θα απέχετε,
κύριε Υπουργέ; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Όσο και να φωνάξετε, οι απαντή-
σεις θα δοθούν. Και σταµατήστε να δυσφηµείτε τη χώρα στο εξω-
τερικό. Σταµατήστε να δυσφηµείτε τη χώρα στο εξωτερικό! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Άσχετο, κύριε Υπουργέ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Γι’ αυτόν τον λόγο, στο Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης αναλαµβάνουµε θεσµικές
πρωτοβουλίες που διασφαλίζουν µε σαφήνεια το πλαίσιο της ερ-
γασίας τους. 

Οι διατάξεις του ν.4808 του 2021 για την εργασία σε ψηφιακές
πλατφόρµες είναι µια ενδεικτικώς έµπρακτη απόδειξη του νοµο-
θετικού µας έργου στο πεδίο της εργασίας, µε σαφείς και κατα-
νοητές διατάξεις, που δεν αφήνουν κανένα περιθώριο για διττές
ερµηνείες και διπλές αναγνώσεις, µε αποτέλεσµα ο εργαζόµενος
να αισθάνεται ασφαλής για την προστασία των εργασιακών δι-
καιωµάτων που απορρέουν από αυτές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Δεν απαντάτε. Θα ψηφίσετε ή θα

απέχετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

έκτη µε αριθµό 769/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ Χριστοδου-
λάκη προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε
θέµα: «Αναγκαία η επίσπευση άµεσης παραλαβής οριστικών πα-
ραχωρητηρίων σε εκατό είκοσι οκτώ διαµερίσµατα στον οικισµό
των εργατικών κατοικιών Ανδρέα Γ. Παπανδρέου». 

Κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, τον Μάρτιο του 2022 είχαµε καταθέσει ερώ-

τηση -ήταν και ο Γιώργος Μουλκιώτης, που είναι και σήµερα εδώ-
προς το Υπουργείο Εργασίας, η οποία αφορούσε ένα πάρα πολύ
συγκεκριµένο θέµα. Το θέµα ήταν οι εκατό είκοσι οκτώ κατοικίες
στις εργατικές κατοικίες του Δήµου Αχαρνών, όπου οι οικογέ-
νειες αυτές επιζητούσαν και επιζητούν ακόµα µόνιµη κατοικία,
βάσει του προγράµµατος εργατικών κατοικιών. Πολύ συγκεκρι-
µένα λοιπόν, η ερώτηση ζητούσε το χρονοδιάγραµµα βάσει του
οποίου θα παραδίδονταν τα οριστικά εκατό είκοσι οκτώ παραχω-
ρητήρια στους κατοίκους του οικισµού «Ανδρέας Παπανδρέου»
στον Δήµο Αχαρνών. 

Απάντησε το Υπουργείο. Και στις 18 Ιανουαρίου του 2024 κα-
ταθέσαµε εκ νέου την ερώτηση αυτή, γιατί δεν υπήρχε αποτέλε-
σµα, προς το Υπουργείο Εργασίας και προς το Υπουργείο Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας. 

Στις 29 Ιανουαρίου απαντάει το Υπουργείο Εργασίας δηλώνο-
ντας αναρµόδιο, λέγοντας πως την αρµοδιότητα την έχει το
Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. 

Εµείς λοιπόν, µε βάση την απάντηση αυτή, περιµένουµε µε
αγωνία την απάντηση αντίστοιχα του Υπουργείου Κοινωνικής Συ-
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νοχής και Οικογένειας, το οποίο στις 14 Φεβρουαρίου µας απα-
ντάει ότι είναι αναρµόδιο, γιατί την αρµοδιότητα την έχει το
Υπουργείο Εργασίας και µάλιστα -ευτυχώς για εµάς- µπαίνει στον
κόπο να αιτιολογήσει και την απάντηση αυτή βάσει του προεδρι-
κού διατάγµατος σύστασης του Υπουργείου και βάσει της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 3 του ν.4912 του 2022. 

Για να βάλουµε τα πράγµατα σε µία σειρά, η ερώτηση, που
είναι πάρα πολύ απλή και κυρίως αφορά εκατό είκοσι οκτώ οικο-
γένειες που αγωνιούν, σε µια δύσκολη κοινωνικά και οικονοµικά
περιοχή, όπως είναι αυτή του Δήµου Αχαρνών να αποκτήσουν
µόνιµη κατοικία, λέει το εξής: Σε αυτή την επιτελική Κυβέρνηση
και σε αυτό το επιτελικό κράτος δύο Υπουργεία συνεννοήστε µε-
ταξύ σας; 

Και περιµένω λοιπόν την απάντηση. Ποιο από τα δύο Υπουρ-
γεία, κύριε Υπουργέ, είναι αρµόδιο να απαντήσει σε αυτές τις
εκατόν είκοσι οκτώ οικογένειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Χρι-
στοδουλάκη. Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για
την ερώτησή σας. Δεν αµφισβητώ, ούτε αµφιβάλλω -νέος Βου-
λευτής είστε- για το ενδιαφέρον σας για την εκλογική σας περι-
φέρεια και πολύ περισσότερο για µια ευαίσθητη περιοχή όπως η
συγκεκριµένη που αναφέρετε στην επίκαιρη ερώτηση.

Εσείς όµως κατά έναν τρόπο, αν θέλετε, άκοµψο αµφιβάλλετε
και αµφισβητείτε τη κοινωνική ευαισθησία της Νέας Δηµοκρατίας
για τέτοιου είδους ζητήµατα και της Κυβερνήσεως της Νέας Δη-
µοκρατίας. Μάλλον δεν διαβάσατε καλά τα ποσοστά τα οποία λά-
βαµε και λάβατε στον Δήµο Αχαρνών. Αυτό όµως είναι µια άλλη
συζήτηση, θα την κάνουµε κάποια άλλη φορά.

Η στεγαστική πολιτική αποτελεί µια κορυφαία κυβερνητική
προτεραιότητα. Είναι η διασφάλιση της ποιοτικής στέγασης για
όλους τους πολίτες µε ιδιαίτερη µέριµνα για τους πιο ευάλωτους.
Σε ό,τι αφορά το ερώτηµα σας, έχω να αναφέρω τα εξής: Με την
κατάργηση του ΟΕΚ, Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας, παρέµει-
ναν ορισµένες εκκρεµότητες προς επίλυση από τον καθολικό διά-
δοχο, από τον πρώην ΟΑΕΔ, σήµερα ΔΥΠΑ, η οποία κατέστη
καθολικός διάδοχος όλων των δικαιωµάτων και υποχρεώσεων
φυσικά του οργανισµού. Σε ορισµένους οικισµούς κατά τη διάρ-
κεια της κατασκευής τους χρειάστηκε για διαφόρους λόγους να
τροποποιηθεί το ρυµοτοµικό σχέδιο ή στοιχεία της συµβατικής
µελέτης αυτών και σε κάποιες περιπτώσεις έγιναν µικρές υπερ-
βάσεις συγκεκριµένων όρων δόµησης των κτηρίων των οικισµών. 

Η ΔΥΠΑ µε στόχο την άµεση διευθέτηση από τον ΟΕΚ ξεκίνησε
µια ολοκληρωµένη καταγραφή σε όλη την Ελλάδα µε σκοπό την
τακτοποίηση των πολεοδοµικών αποκλίσεων σε διάφορους οικι-
σµούς, ώστε να ολοκληρωθεί η διαδικασία κατάρτισης των απαι-
τούµενων συστάσεων -προσέξτε συστάσεων- οριζόντιων ιδιοκτη-
σιών των οικισµών, η καταχώριση των σχετικών εµπραγµάτων δι-
καιωµάτων στο Κτηµατολόγιο και η έκδοση των οριστικών παρα-
χωρητηρίων των δικαιούχων.

Συνεπώς η όποια ενδεχόµενη καθυστέρηση δεν είναι αποκλει-
στική ευθύνη του καθολικού διαδόχου δηλαδή της ΔΥΠΑ, καθώς
για την τακτοποίηση των εκκρεµοτήτων, που µόλις ανέφερα,
εµπλέκονται και άλλοι αρµόδιοι φορείς οι οποίοι ήδη τρέχουν
πολλά θέµατα πολύ πιο γρήγορα, όπως είναι το Κτηµατολόγιο το
οποίο τρέχει πολύ πιο γρήγορα, οι υπηρεσίες δόµησης και πολλά
άλλα. 

Επειδή η εργασία αυτή είναι ένα πολύπλοκο και ογκώδες έργο
-δεν είναι µια εύκολη άσκηση- απαιτεί έναν ικανό αριθµό εξειδι-
κευµένου τεχνικού προσωπικού. Στο πλαίσιο του ν.4412/2016
περί δηµοσίων συµβάσεων έργων, προµηθειών, υπηρεσιών, όπως
σήµερα ισχύει, η ΔΥΠΑ εξέτασε τον προσφορότερο τρόπο διεκ-
περαίωσης του έργου από άποψη χρόνου και κόστους, ώστε να
πετύχει τη γρήγορη έκδοση των οριστικών παραχωρητηρίων των
οικισµών, που είναι και το ζήτηµα, γιατί µιλάτε για εκατόν είκοσι
οκτώ διαµερίσµατα. Ένας από τους οικισµούς για τον οποίο
υπάρχουν τέτοιες εκκρεµότητες, είναι και ο οικισµός που αναφέ-
ρατε στο Μενίδι. 

Όπως λοιπόν ανέφερα, ειδικότερα στον οικισµό στον οποίο

υπάρχουν εκατόν οκτώ κατοικίες εκκρεµεί η έκδοση οριστικών
παραχωρητηρίων, διότι υπάρχουν ζητήµατα τεχνικής φύσεως
που επιβάλλουν τον έλεγχο πολεοδοµικών αποκλίσεων σε επί-
πεδο εφαρµογής ρυµοτοµικού σχεδίου, που ενδεχοµένως απαι-
τείται τροποποίηση και τακτοποίηση ακόµη -προσέξτε, κύριε
συνάδελφε- και του φακέλου οικοδοµικής άδειας.

Η διαδικασία αυτή η οποία -επισηµαίνω- είναι αρκετά χρονο-
βόρα, έχει ήδη ξεκινήσει µε την ανάθεση των τοπογραφικών δια-
γραµµάτων. Επίσης σε ό,τι αφορά την κτηριακή υποδοµή στον
οικισµό που αναφέρεστε, έχουν κατασκευαστεί δώδεκα καταστή-
µατα και µία αίθουσα συγκέντρωσης. Τα καταστήµατα έχουν πα-
ραχωρηθεί -και το ξέρετε αυτό, αλλά δεν το γράφετε στην ερώ-
τησή σας- σε διάφορους συλλόγους της περιοχής µε σύµβαση
χρησιδανείου, η οποία λήγει το 2032 και η αίθουσα συγκεντρώ-
σεων ήδη χρησιµοποιείται για τους κατοίκους της συγκεκριµένης
περιοχής. 

Στον οικισµό λόφος Προφήτη Ηλία έχουν κατασκευαστεί τριά-
ντα τέσσερα καταστήµατα. Το ένα παραχωρήθηκε σε σύλλογο,
ενώ τα υπόλοιπα τριάντα τρία έχουν παραχωρηθεί στον Δήµο
Αχαρνών µε σύµβαση χρησιδανείου η οποία λήγει το 2032.

Κύριε συνάδελφε, επειδή αναφερθήκατε και σε ύπαρξη κενών,
ακατοίκητων διαµερισµάτων, να σας ενηµερώσω ότι η ΔΥΠΑ γνω-
ρίζει πού υπάρχουν τέτοια σε όλη την επικράτεια. Και ναι, υπάρ-
χουν. Εσείς αναφέρεστε για τριάντα επτά ακατοίκητα διαµερίσ-
µατα. 

Ωστόσο για τα ακατοίκητα διαµερίσµατα που επικαλείστε στο
κείµενο, να σας ενηµερώσω ότι τα µόνα ενδεχοµένως ακατοίκητα
διαµερίσµατα που υπάρχουν, είναι αυτά που αποτελούν αντικεί-
µενο δικαστικής διεκδίκησης. Σηµειώστε το αυτό! 

Κλείνοντας θέλω να επισηµάνω ότι σύµφωνα µε τις σχετικές
συµβάσεις χρησιδανείων, η συντήρηση και αποκατάσταση φθο-
ρών των χρησιδανειζόµενων κτηρίων αποτελεί ευθύνη του προ-
σώπου που το χρησιµοποιεί και αυτό οφείλει να το συντηρεί
λειτουργικό και ασφαλές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από
τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα ένα µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο δηµο-
τικό σχολείο Θρακοµακεδόνων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο!
Και σήµερα όπως σας εξηγήθηκε από τους συνεργάτες µου,

παρακολουθείτε µια ειδική διαδικασία που λέγεται κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος. Ένας Βουλευτής ρωτά -και µάλιστα ο δικός σας
Βουλευτής αυτή τη στιγµή ο κ. Χριστοδουλάκης για τον δικό σας
δήµο για κάποιο θέµα που είναι για τον Δήµο Αχαρνών, στον
οποίο ανήκετε και που ήµουν και εγώ για δεκαοκτώ χρόνια Βου-
λευτής στην περιοχή- και ένας Υπουργός απαντά.

Σας καλωσορίζουµε λοιπόν!
Κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ κύριε Πρόεδρε και πάλι. 
Είναι σηµαντικό που είναι οι µαθητές και οι µαθήτριες από το

σχολείο των Θρακοµακεδόνων γιατί όντως η ερώτηση αφορά τον
Δήµο Αχαρνών. 

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ πολύ για την απάντηση. Είναι εντε-
λώς άσχετη µε αυτό που ρώτησα. Θα πω γιατί συγκεκριµένα.
Ήµουν πάρα πολύ συγκεκριµένος και απλός στην πρωτολογία
µου. Δεν ρώτησα τίποτα επί του περιεχοµένου της ερώτησης που
έχουµε καταθέσει δύο φορές. Ρώτησα ένα πράγµα: Πώς γίνεται
όταν απευθύνουµε µια ερώτηση σε δύο Υπουργεία, το πρώτο να
λέει ότι είναι αναρµόδιο και ότι είναι ευθύνη του δεύτερου και το
δεύτερο να λέει ότι είναι αναρµόδιο και είναι ευθύνη του πρώτου;
Άρα η ερώτησή µου ήταν πάρα πολύ απλή: Ποιο από τα δύο
Υπουργεία είναι αρµόδιο να απαντήσει;
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Χαίροµαι λοιπόν πού απαντήσατε εσείς και επί του περιεχοµέ-
νου. Γιατί µάλλον σε αντίθεση µε την απάντηση από τις 29 Ια-
νουαρίου µε την υπογραφή της Υπουργού που δηλώνατε αναρ-
µόδιοι, σήµερα αντιλαµβάνεστε ότι είστε αρµόδιοι. Είναι ένα καλό
πρώτο βήµα, πολύ καλό πρώτο βήµα, για να µην κοροϊδευόµαστε
µεταξύ µας τουλάχιστον.

Έρχοµαι τώρα στο διά ταύτα. Στις 11 Μαρτίου 2022 κάναµε
την ίδια ερώτηση προς το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων. Διαβάζω την απάντηση του Υπουργείου -είπατε ορι-
σµένα σηµεία και εσείς ξανά σήµερα- κατά λέξη: «Η έκδοση των
οριστικών τίτλων κυριότητας των κατοικιών που έχουν παραδοθεί
κατά χρήση στους δικαιούχους του τέως ΟΕΚ προϋποθέτει µια
διαδικασία πολυδιάστατη και χρονοβόρα, η οποία δεν είναι εφι-
κτό να προσδιοριστεί χρονικά». Είπατε πολλά από τα κοµµάτια
αυτά και εσείς και συνεχίσατε αντίστοιχα. «Για τον συγκεκριµένο
οικισµό του Δήµου Αχαρνών, τις εργατικές κατοικίες του Προ-
φήτη Ηλία, εκκρεµεί η έκδοση των οριστικών τίτλων κυριότητας
για τις κατοικίες που έχουν παραδοθεί κατά χρήση στους δι-
καιούχους, διότι προέκυψαν προβλήµατα τεχνικής φύσεως»,
ακριβώς αυτό είπατε και σήµερα και χαίροµαι, «που απαιτούν
τροποποίηση του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου και τακτο-
ποίηση του φακέλου της οικοδοµικής άδειας ανέγερσης του οι-
κισµού». 

Χαίροµαι που λύσαµε το θέµα της αρµοδιότητας, ότι αφορά
το δικό σας Υπουργείο. Είναι ένα σηµαντικό πρώτο βήµα να ξέ-
ρουµε ποιος έχει την αρµοδιότητα και την ευθύνη. Αν διαφωνείτε
µε αυτό, πείτε µου να διαβάσω την απάντηση του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Χαίροµαι. Προβληµατίζοµαι
όµως µε το εξής. Από την προηγούµενη απάντηση του Υπουρ-
γείου Εργασίας τον Μάρτιο του 2022 έχουν περάσει δύο χρόνια.
Δεν γίνεται δύο χρόνια µετά να παίρνουµε ακριβώς την ίδια απά-
ντηση, που σηµαίνει ότι δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. 

Ρωτάω λοιπόν εντελώς συγκεκριµένα, γιατί δεν ξεκινάει σή-
µερα η κουβέντα. Δύο χρόνια πριν ξεκίνησε. Μας είπατε δύο χρό-
νια πριν ότι απαιτούνται πιθανώς εργασίες για την τροποποίηση
του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου και την τακτοποίηση του
φακέλου της οικοδοµικής άδειας ανέγερσης του οικισµού. Πρώ-
τον, γιατί δεν έγινε εδώ και δύο χρόνια απολύτως τίποτα; 

Δεύτερον, πότε έχετε σκοπό να τελειώσετε επιτέλους µε το
θέµα αυτό; Και τρίτον, όσον αφορά τις εκατόν είκοσι οκτώ οικο-
γένειες που µας παρακολουθούν από το Μενίδι και τις εργατικές
κατοικίες του Δήµου Αχαρνών, πότε θα µπορέσουν επιτέλους να
παραλάβουν τα οριστικά παραχωρητήριά τους, να έχουν επιτέ-
λους οριστική µόνιµη κατοικία, βάσει του προγράµµατος εργατι-
κών κατοικιών;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Χριστοδουλάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, δεν υπάρχει κάτι
που δεν έχω απαντήσει από αυτά που ρωτήσατε. Τώρα αν εσείς
θέλετε να πάρετε το βίντεο της απάντησης και να πάτε τώρα στον
Δήµο Αχαρνών και να παίξετε µε τη στεγαστική πολιτική και µε
τις αρµοδιότητες, σας απαντώ ξεκάθαρα καθολικός διάδοχος
είναι η δηµόσια υπηρεσία απασχόλησης. Μη µας λέτε ότι δεν σας
απάντησα. Σας απάντησα πολύ ξεκάθαρα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: …(δεν ακού-
στηκε)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεύτερον, όσον αφορά τη διαδικα-
σία, σας είπα ξεκάθαρα τι γίνεται. Μάλιστα, θα σας πω το εξής:
Το 2022 µε προβλεπόµενες σταδιακές παραδόσεις µέσα στο
2023, οι αντίστοιχες υπηρεσίες µηχανικού αφορούν σε πενήντα
τέσσερις οικισµούς εργατικών κατοικιών, τέως ΟΕΚ, όπου εκκρε-
µεί η έκδοση οριστικών παραχωρητηρίων. Το 2013 ανατέθηκαν
µε προβλεπόµενες σταδιακές παραδόσεις µέσα στο 2023 -τελεί
σε εξέλιξη κατά περίπτωση η παραλαβή των παραδοτέων- αντί-
στοιχες υπηρεσίες µηχανικού που αφορούν συνολικά σε άλλα
πράγµατα. Όµως, η εξέλιξη όλου του προγραµµατισµού κατάρ-

τισης των απαιτούµενων συστάσεων οριζόντιων ιδιοκτησίων των
οικισµών, όπου αυτές εκκρεµούν, συνδυάζεται και εξαρτάται από
την παράλληλη πρόοδο των κτηµατολογικών ενεργειών του
φορέα. Και όπως σας είπα, και το Κτηµατολόγιο τρέχει µε µία
διαφορετική ταχύτητα σήµερα. Τι παραπάνω θέλετε να σας πω;
Θέλετε να πάµε και µια βόλτα στον συγκεκριµένο οικισµό; Να
πάµε. Θέλετε να πάµε να τα δούµε από κοντά; Ναι!

Ακούστε να δείτε, όµως. Ξέρετε πάρα πολύ καλά, κύριε συνά-
δελφοι, ότι δεν είµαι από αυτούς που κρύβονται, γιατί και να θέλω
να κρυφτώ δεν µπορώ. Είµαι πολύ ξεκάθαρος στις απαντήσεις
µου. Μάλιστα, εµείς δηµιουργήσαµε ένα Υπουργείο Οικογένειας,
για να έχουµε µια συγκεκριµένη κοινωνική πολιτική. Δεν αποποι-
ούµαστε εµείς το τι έχει παραλάβει ο ΔΥΠΑ από τον ΟΕΚ ή από
οποιονδήποτε άλλον οργανισµό ως καθολικός διάδοχος.

Οι απαντήσεις, λοιπόν, είναι συγκεκριµένες. Προχωρούν όλες
οι εργασίες. Τα προβλήµατα είναι καταγεγραµµένα και ξέρουµε
ποια είναι. Σας είπα ότι είναι ρυµοτοµικό, ενώ σε άλλες µπορεί
να χρειαστεί η οικοδοµική άδεια. Άρα, λοιπόν, έχουµε να κάνουµε
και µε τις υπηρεσίες δόµησης και µε το κτηµατολογικό γραφείο.
Η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Σε όλα τα επίπεδα γι’ αυτούς τους
ανθρώπους που ανησυχούν, για τα εκατόν είκοσι οκτώ διαµερί-
σµατα, έχει προχωρήσει η διαδικασία και προχωρά µε πολύ γρή-
γορους ρυθµούς. Επίσης, σας απάντησα και όσον αφορά τα
ακατοίκητα διαµερίσµατα. Παρακαλώ πολύ, µην έρχεστε τώρα
να λέτε ότι δεν απαντήσαµε σε όλες τις ερωτήσεις σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Και τώρα προχωράµε στην τρίτη µε αριθµό 763/26-2-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Βασίλειου Μεταξά προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας µε θέµα: «Καθυστερήσεις στην πίστωση
αρωγής, καθώς και της στεγαστικής συνδροµής µετά τις πληµ-
µύρες του Σεπτεµβρίου 2023».

Ορίστε, κύριε Μεταξά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, διανύουµε τον έκτο µήνα από τις πρόσφατες

πληµµύρες που χτύπησαν τη Θεσσαλία και επί της ουσίας υπάρ-
χουν χιλιάδες λαϊκές οικογένειες οι οποίες είναι ακόµα εγκατα-
λειµµένες µε σοβαρότατες ευθύνες της Κυβέρνησης. Συνεχίζει
να υπάρχει σοβαρό πρόβληµα µε την καταβολή της πρώτης αρω-
γής, αφού υπάρχουν αρκετοί δικαιούχοι που δεν έχουν λάβει την
απαραίτητη αποζηµίωση, επαναλαµβάνω έξι µήνες µετά τις πληµ-
µύρες, άνθρωποι που δεν έχουν να πιαστούν από τίποτα άλλο και
η µόνη τους σωτηρία, το µόνο τους σωσίβιο είναι η λαϊκή αλλη-
λεγγύη που συνεχίζεται από την πρώτη µέρα. Υπάρχουν καθυ-
στερήσεις στις καταγραφές των ζηµιών στις οικίες, στις αυτο-
ψίες, πράγµατα που δηµιουργούν σοβαρά προβλήµατα, καθώς
αρκετοί είναι εκείνοι που αναγκάζονται να διαµένουν σε οικίες
κάτω από επικίνδυνες και ανθυγιεινές συνθήκες και µάλιστα σε
περιοχές που διαπιστώνονται και γενικότερα προβλήµατα για τη
δηµόσια υγεία. 

Επίσης, υπάρχει έλλειψη της απαραίτητης και πολύµορφης
στήριξης των κατοίκων, ακόµη και στοιχειώδους ενηµέρωσης για
διάφορα ζητήµατα, όπως, για παράδειγµα, το επίδοµα ενοικίου,
η λήψη της επιδότησης ενοικίου ή συγκατοίκησης, που σε συν-
δυασµό µε διάφορες δαιδαλώδεις γραφειοκρατικές διαδικασίες,
µε ευθύνη πάλι της Κυβέρνησης, διαµορφώνουν συνθήκες από-
γνωσης σε εκατοντάδες λαϊκές οικογένειες. Είναι πολλές οι πε-
ριπτώσεις που οι ασφυκτικές προθεσµίες δεν µπορούν να
καλυφθούν και χάνονται εξαιτίας αυτών των ελλείψεων.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, δεν χωράνε γενικότητες και αοριστολο-
γίες. Το λέω και για την απάντησή σας. Γιατί έχουµε κάνει πάρα
πολλές γραπτές ερωτήσεις και το copy-paste πάει σύννεφο, µε
αποτέλεσµα να έχουµε την ίδια και την ίδια απάντηση. Μιλάτε,
δηλαδή, για διαδικασίες τις οποίες αναφέρεστε σε κάθε απά-
ντηση και, χαίρω πολύ, µπαίνουµε στο site και τις βλέπουµε. Άσε
που πολλές από αυτές δεν τηρούνται κιόλας ή οι µισοί λένε τα
µεν και οι άλλοι µισοί στην ίδια υπηρεσία λένε ακριβώς τα αντί-
θετα. 
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Ο κόσµος, λοιπόν, θέλει σαφείς απαντήσεις. Πότε, δηλαδή, θα
ολοκληρωθεί η καταβολή της πρώτης αρωγής; Θέλουµε να ξέ-
ρουµε το χρονοδιάγραµµα και την καταληκτική ηµεροµηνία. Πότε
θα ολοκληρωθούν οι αυτοψίες; Θέλουµε το χρονοδιάγραµµα και
την καταληκτική ηµεροµηνία. Πότε θα καταβληθεί η στεγαστική
συνδροµή; Θέλουµε το χρονοδιάγραµµα και την ηµεροµηνία. Τι
µέτρα θα πάρετε για να µην αποκλειστεί κανένας πληµµυροπα-
θής από τα αναγκαία, από αυτά τα στοιχειώδη και ανεπαρκή
µέτρα που έχει ανακοινώσει, εξαιτίας γραφειοκρατικών ή άλλων
διαδικασιών;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την ερώτηση και την ευκαι-
ρία να συζητήσουµε εκ νέου τα µέτρα που υλοποιούνται στη Θεσ-
σαλία µετά τις πρωτοφανείς καταστροφικές πληµµύρες του
Σεπτεµβρίου του 2023. Μάλιστα, το είχαµε συζητήσει µαζί στη
Βουλή και, όπως σας είχα αναφέρει και τότε, τα µέτρα της πρώ-
της αρωγής που υλοποιούνται µέσα από την πλατφόρµα
arogi.gov.gr ενεργοποιήθηκαν άµεσα και οι καταβολές των απο-
ζηµιώσεων ξεκίνησαν σε χρόνους που δεν έχουν ξαναγίνει στο
παρελθόν, µετά από λίγες ηµέρες. Μέχρι σήµερα, µετά από τριά-
ντα καταβολές της πρώτης αρωγής του πρώτου, αλλά και από
χθες και του δεύτερου κύκλου, έχουν πιστωθεί περίπου 157 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε περισσότερες από σαράντα πέντε χιλιάδες πε-
ριπτώσεις, είτε αυτά είναι νοικοκυριά είτε είναι επιχειρήσεις είτε
αγρότες είτε κτηνοτρόφοι.

Ειδικά στη Θεσσαλία, για την οποία και µε ρωτάτε, έχουν κα-
ταβληθεί 83,2 εκατοµµύρια ευρώ σε δεκαοκτώ χιλιάδες τριακό-
σια σαράντα τρία φυσικά πρόσωπα για τις πρώτες ανάγκες, για
ζηµιές σε οικοσκευή και απλές επισκευαστικές εργασίες, 15,9
εκατοµµύρια ευρώ σε δύο χιλιάδες οκτακόσιους έντεκα δικαιού-
χους πρώτης αρωγής έναντι της στεγαστικής συνδροµής και 53,8
εκατοµµύρια ευρώ σε είκοσι τρεις χιλιάδες πενήντα εννέα επιχει-
ρήσεις, αγροτικές εκµεταλλεύσεις και κτηνοτροφικές µονάδες.
Αυτό είναι η πρώτη αρωγή και αναφέρω ότι καταβάλλεται άµεσα,
αφού πληρούνται οι προϋποθέσεις. Έχω σηµειώσει κι άλλες
φορές ότι τα ποσά καταβάλλονται µετά από διασταυρώσεις και
ελέγχους. Βέβαια, στις περιπτώσεις των ολικώς πληµµυρισµένων
περιοχών προσαρµόσαµε το µέτρο, ώστε τα ποσά της πρώτης
αρωγής να πιστωθούν απευθείας στους λογαριασµούς των δι-
καιούχων από την ΑΑΔΕ, µετά από διασταυρώσεις που έκανε η
ΑΑΔΕ.

Προσαρµόζουµε, λοιπόν, συνεχώς τα µέτρα ενίσχυσης, ώστε
να ανταποκρίνονται στις ανάγκες των πολιτών και των περιοχών
που πλήττονται από τις δυσµενείς επιπτώσεις της κλιµατικής κρί-
σης. Το πλαίσιο της κρατικής αρωγής, όπως το διαµορφώσαµε
τα τελευταία τρία χρόνια, είναι ένα ευέλικτο σχήµα µε δυναµικά
µέτρα. Δυναµικές είναι και οι προθεσµίες που θέτουµε. Και ανα-
φέροµαι στις προθεσµίες που εφαρµόζονται για την υποβολή αι-
τήσεων της πρώτης αρωγής, όπως είπατε κι εσείς, στην πλατ-
φόρµα. 

Ο πρώτος κύκλος της πρώτης αρωγής διενεργήθηκε την πε-
ρίοδο από τις 11 Σεπτεµβρίου -από τις 11 Σεπτεµβρίου άνοιξε η
πλατφόρµα, λίγες ηµέρες µετά το φαινόµενο- µέχρι και τις 31
Οκτωβρίου. Η πλατφόρµα, λοιπόν, ήταν ανοιχτή για ενάµιση µήνα
και άνοιξε µετά ξανά για έναν ακόµη µήνα την περίοδο 11 Δεκεµ-
βρίου µε 12 Ιανουαρίου, ώστε οι πολίτες να υποβάλουν είτε τρο-
ποποιητικές είτε νέες αιτήσεις. Όµως, ειδικά για τις επιχειρήσεις
και δη τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις, τις κτηνοτροφικές µονάδες,
η πλατφόρµα ενεργοποιήθηκε ξανά κατά τον δεύτερο κύκλο της
πρώτης αρωγής και άνοιξε από τις 5 Φεβρουαρίου µέχρι τις 19
Φεβρουαρίου του 2024. Οπότε διαφωνώ µαζί σας ότι οι προθε-
σµίες είναι ασφυκτικές. Αντιθέτως, οι προθεσµίες που θέτουµε
είναι ευέλικτες, καθώς θα πρέπει να υλοποιηθούν και τα σχήµατα
στήριξης, µετά την υποβολή των σχετικών αιτήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
Όταν υφίστανται αντικειµενικοί λόγοι, λόγοι αδυναµίας τήρη-

σής τους από τους πληγέντες, εξετάζεται άµεσα η παράταση
αυτών και υπάρχει και σχετική ενηµέρωση. Όπως είπατε κι εσείς,
µπαίνετε στα site. Η ενηµέρωση υπάρχει για όλα τα µέτρα της
πρώτης αρωγής και της κρατικής αρωγής. Εκδίδονται υπουργι-
κές αποφάσεις που συνοδεύονται από εγκυκλίους, δελτία Τύπου
και σχετικές ανακοινώσεις στα µέσα ενηµέρωσης. 

Από την πρώτη στιγµή ενεργοποιήσαµε το τηλεφωνικό κέντρο
για την ενηµέρωση των πολιτών. Προωθήθηκε η σύσταση του
Τοµέα Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών στην
Περιφέρεια Θεσσαλίας, δηµιουργήσαµε γραφεία ενηµέρωσης
για την ενηµέρωση των πολιτών, πραγµατοποιούνται συσκέψεις
των στελεχών του Υπουργείου και συσκέψεις µε τις οικείες περι-
φέρειες για την υποστήριξη, τον συντονισµό και την επίσπευση
της διαδικασίας σε στενή συνεργασία µε την Περιφέρεια Θεσσα-
λίας τόσο ως προς την εκτίµηση των ζηµιών, όσο και στο γενικό-
τερο έργο των επιτροπών. 

Και φυσικά από την πρώτη στιγµή είµαι παρών σε όλες τις πλη-
γείσες περιοχές δύο µε τρεις ηµέρες την εβδοµάδα. Μιλάω συ-
νεχώς µε τους πολίτες και τους φορείς για την ενηµέρωσή τους
για τα µέτρα που εφαρµόζουµε και για τα προβλήµατα που αντι-
µετωπίζουµε.

Ξέρετε, κύριε συνάδελφε, αυτή η σχέση εµπιστοσύνης που
έχουµε αποκτήσει µε τους πολίτες είναι αµφίδροµη και ειλικρινής
και µε ειλικρίνεια σας λέω ότι από την πρώτη στιγµή στεκόµαστε
δίπλα στους πληγέντες συµπολίτες µας και αυτό θα συνεχίσουµε
να κάνουµε.

Για τα υπόλοιπα θέµατα που θίγετε, θα αναφερθώ και στη δευ-
τερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μεταξά, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ίδια κάπως απάντηση µε αυτές που παίρνουµε.
Το ερώτηµα είναι σαφές: Χρονοδιάγραµµα γιατί δεν δίνετε;

Πώς είναι δυνατόν να δίνετε χρονοδιάγραµµα κατά τα άλλα σε
µεγάλες επιχειρήσεις της Θεσσαλίας, που είναι οι µόνοι που
έχουν χρονοδιάγραµµα για το πότε θα επιδιορθωθούν οι ζηµιές
στις επιχειρήσεις τους, αλλά για τις λαϊκές οικογένειες τίποτα,
στον αέρα;

Όσο για τα υπόλοιπα που είπατε και ιδιαίτερα για το ζήτηµα
της ενηµέρωσης, επιτρέψτε µου, αλλά είναι το πιο σύντοµο ανέκ-
δοτο το ζήτηµα της ενηµέρωσης και ιδιαίτερα η προσπάθεια σας
και εδώ να ρίξετε το ζήτηµα και την ευθύνη ατοµικά στον κάθε
κάτοικο στη γνωστή λογική της ατοµικής ευθύνης είναι εµφανής.

Θα πω µόνο δύο παραδείγµατα από τα πολλά που υπάρχουν.
Πρέπει να δώσετε χρονοδιάγραµµα για το πότε θα γίνουν οι αυ-
τοψίες στα σπίτια. Αυτή τη στιγµή υπάρχουν κάτοικοι που παίρ-
νουν την κατάσταση στα χέρια τους και επιδιορθώνουν τις
κατοικίες -όσοι µπορούν, γιατί είναι κατεστραµµένοι- µόνοι τους.
Μάλιστα αντιµετωπίζουν και το εξής: Οι µισοί από τη ΔΑΕΦΚ να
τους λένε «επιδιορθώστε το, αλλά βγάλτε φωτογραφίες πριν να
το επιδιορθώσετε και µετά θα σας αποζηµιώσουµε» και επίσηµα
η ΔΑΕΦΚ στο site, που λέτε και εσείς, να τους λέει «άµα επιδιορ-
θώσετε χωρίς να γίνουν οι αυτοψίες, χάνετε την αποζηµίωση».
Ποια ενηµέρωση;

Κάναµε ερώτηση για µια σοβαρή καθυστέρηση που υπήρχε και
δεν µπορούσαν οι άνθρωποι να µπουν στην πλατφόρµα, στο site,
στο Υπουργείο και αυτά που λέτε, γιατί όσοι είχαν ενιαία κατοικία
µε ισόγειο και πρώτο όροφο, την είχαν δηλώσει στο Ε9 µε έναν
αριθµό -το «1»- και τους πέταγαν έξω. Μάλιστα έκαναν ερώτηση
στη ΔΑΕΦΚ και τους πέταγαν έξω, επειδή, λέει, είναι λάθος.
Έκανα και εγώ ερώτηση στο Υπουργείο Οικονοµικών και µου
ήρθαν δύο έγγραφα από το Υπουργείο Οικονοµικών µε την ίδια
ηµεροµηνία από δύο διαφορετικές υπηρεσίες, από το Τµήµα Α’
της Εφαρµογής Φορολογίας Κεφαλαίου και Περιουσιολογίου και
από το Τµήµα Β’. Το Τµήµα Α’ λέει ότι ο σωστός αριθµός είναι το
«2» και το Τµήµα Β’ λέει ότι ο σωστός αριθµός είναι το «1». Από
την ίδια υπηρεσία! Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. 
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Έχουν, λοιπόν, οι άνθρωποι τον πόνο τους, έχουν οι άνθρωποι
την εµµονή σας να µην αποζηµιώνετε στο 100%, έχουν και τα
τραγελαφικά αυτά στο επιτελικά ανίκανο κράτος. Επί της ουσίας
όλα αυτά είναι αλληλένδετα και αλληλοσυµπληρούµενα. Ουσια-
στικά οι οικογένειες αυτές είναι αντιµέτωπες µε το επιλεκτικά ανί-
κανο κράτος, επαναλαµβάνω, στην προσπάθειά τους να ξεπε-
ράσουν µια καταστροφή που θα µπορούσε να αποφευχθεί αν δεν
αντιµετωπιζόταν η ανθρώπινη ζωή ως κόστος, γιατί έτσι αντιµε-
τωπίζετε και τις αποκαταστάσεις και το ζήτηµα των αποζηµιώ-
σεων. Καβούρια στις τσέπες για τον λαό, γαλαντόµοι στις
µεγάλες επιχειρήσεις, τους φορτώνετε και µε γραφειοκρατικές
διαδικασίες και δεν δίνετε και καθόλου χρονοδιάγραµµα. 

Προφανώς καταλαβαίνουµε ότι όλα αυτά διεκδικούνται. Γι’
αυτό είναι και στον δρόµο οι κάτοικοι. Γι’ αυτό και χθες κατέβη-
καν στις µεγάλες απεργίες µε τα πανό τους οι επιτροπές πληµ-
µυροπαθών, γιατί σας έχουν απέναντι. Όµως εµείς είµαστε εδώ
να µεταφέρουµε τη φωνή τους και να απαιτήσουµε από εσάς να
τρέξετε τις διαδικασίες, να δώσετε τα χρονοδιαγράµµατα και να
δώσετε τουλάχιστον µια ελπίδα σε κάποιους ανθρώπους, προ-
φανώς µε τη δική τους διεκδίκηση.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Βασίλειος Με-

ταξάς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Μεταξά και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει τώρα για τη δευτερολογία του ο Υπουργός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπατε για τις αυτοψίες, κύριε συνάδελφε. Έχουν γίνει σαρά-

ντα χιλιάδες αυτοψίες. Αυτό ιστορικά στην πατρίδα µας δεν έχει
γίνει ποτέ και συνεχίζονται οι επανέλεγχοι όπου αιτούνται από
τους πολίτες. Ήδη αυτές τις εβδοµάδες, αυτές τις ηµέρες κλι-
µάκια της ΔΑΕΦΚ είναι σε όλους τους νοµούς της Θεσσαλίας και
είναι διάσπαρτα, ενώ είχαµε σαρώσει όλη τη Θεσσαλία. Καταλα-
βαίνετε ότι είναι η δεύτερη φάση των επανελέγχων όπου απαι-
τείται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Κύριε Πρόεδρε,
µου επιτρέπετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Είναι συντοπίτης µου, κύριε
Πρόεδρε, οπότε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μεταξά, από το
έδρανο, γιατί είστε συντοπίτης!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Καταλαβαίνετε ότι
για να βγαίνουν οι µισοί από τη ΔΑΕΦΚ και να λένε «βγάλτε φω-
τογραφίες και κάντε εσείς επιδιορθώσεις» υπάρχει πρόβληµα.
Άρα δεν πηγαίνουν. Δεν φτάνει το προσωπικό; Δεν γίνεται σωστά
η δουλειά;

Και υπάρχει κόσµος που έχει κάνει τις επιδιορθώσεις, έχει βγά-
λει τις φωτογραφίες και του λένε τώρα ότι δεν θα πάρει τις απο-
ζηµιώσεις. Θέλω να απαντήσετε και σε αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Δεν υπάρχει περίπτωση κά-
ποιος που δικαιούται να µην πάρει την αποζηµίωσή του, η οποία
είναι και η υψηλότερη που έχει δοθεί ποτέ. Ενδεχοµένως αναφέ-
ρεστε σε περιπτώσεις που είναι διαφορετικές οι ζηµιές. Υπάρχει
µια κλιµάκωση στις ζηµιές. Είναι τα σπίτια που έχουν ζηµιές και
έχουν χαρακτηριστεί ως κίτρινα, ως πράσινα, ως κόκκινα. Άρα
ανάλογα µε το είδος της ζηµιάς είναι και η διαχείριση που γίνεται,
γιατί καταλαβαίνετε ότι µία ζηµιά όταν είναι στον φέροντα εξο-
πλισµό του σπιτιού θέλει τον επανέλεγχο της ή θέλει τα δελτία
ΠΑΕΕΚ που είναι η προϋπόθεση για να γίνει η κατεδάφιση. 

Συνεπώς, τρέχουµε και εργαζόµαστε ώστε ο κάθε συµπολίτης
µας να λάβει τους πόρους που δικαιούται το συντοµότερο δυνα-
τόν. Σας ανέφερα νούµερα τα οποία είναι πρωτοφανή για την ελ-
ληνική πραγµατικότητα και όµως έχουµε καταφέρει να αντα-
ποκριθούµε και συνεχίζουµε να δουλεύουµε εντατικά και να πάνε
οι πόροι σε αυτούς που τα δικαιούνται και όχι σε όλους όσοι αι-
τούνται, γιατί υπάρχουν και αρκετές περιπτώσεις -το έχω σηµει-

ώσει και άλλες φορές- που υποβάλλουν οι συµπολίτες µας αί-
τηση χωρίς όµως να είναι δικαιούχοι. Δεν νοµίζω ότι διαφωνούµε
σε αυτό.

Και επειδή τα µεγέθη και τα νούµερα είναι αυτά που δεν λένε
ψέµατα, θέλω να αναφερθώ ξανά, ώστε να έχουµε µία εικόνα, σε
αυτά που έχουν καταβληθεί µέχρι τώρα, γιατί λέτε ότι µιλάµε µε
γενικολογίες. Δεν µιλάµε µε γενικολογίες. Μόνο στη Θεσσαλία
153 εκατοµµύρια έχουν πιστωθεί σε περισσότερους από σαρά-
ντα τέσσερις χιλιάδες πληµµυροπαθείς και έχουµε προχωρήσει
και στο σχήµα της κρατικής αρωγής. Έχουν καταβληθεί 24,6 εκα-
τοµµύρια σε περίπου δύο χιλιάδες επιχειρήσεις, αγροτικές εκµε-
ταλλεύσεις, κτηνοτροφικές µονάδες. Είναι το 50% της κρατικής
αρωγής, της αποζηµίωσης δηλαδή που δικαιούνται και έχει κα-
ταβληθεί σε χρόνους που δεν τους έχουµε συναντήσει αναλογικά
και µε το µέγεθος της ζηµιάς στο παρελθόν. Και σας διαβεβαι-
ώνω ότι όλα τα µέτρα του πλαισίου της κρατικής αρωγής προ-
χωρούν µε τους ίδιους ρυθµούς.

Και επειδή στο κείµενό σας αναφέρεστε, όπως και πριν, στην
υλοποίηση του σχήµατος της στεγαστικής συνδροµής, θα γίνω
πιο συγκεκριµένος για τα µέτρα αυτά, αναφέροντας και εδώ µε-
γέθη και νούµερα. Μέχρι σήµερα σύµφωνα µε τα στοιχεία της
αρµόδιας υπηρεσίας, µόνο στη Θεσσαλία, όπως σας είπα, έχουν
γίνει τριάντα τρεις χιλιάδες αυτοψίες περίπου και σε όλη την
έκταση του πληµµυρικού φαινοµένου έχουν ξεπεράσει τις τριά-
ντα οκτώ χιλιάδες οι αυτοψίες και οι έλεγχοι της ΔΑΕΦΚ και των
συνεργαζόµενων φορέων και οι πολίτες µπορούν να προχωρή-
σουν στην υποβολή φακέλου για την έκδοση άδειας επισκευής
ανεξάρτητα από το αν έχει διενεργηθεί αυτοψία ή όχι στο κτή-
ριο.

Παράλληλα, προχωρήσαµε στο σχήµα της στεγαστικής συν-
δροµής στις ιδιαίτερες συνθήκες που διαµορφώθηκαν στη Θεσ-
σαλία µε τα πληµµυρικά φαινόµενα. Και τι κάναµε; Όσον αφορά
τις επισκευές των κτηρίων µε βλάβες µόνο σε µη φέροντα στοι-
χεία, δηλαδή εκεί που είτε χαρακτηρίστηκαν κίτρινα ή πράσινα,
χωρίς ζηµιές στα φέροντα στοιχεία, προβλέπεται πλέον η έκδοση
της άδειας επισκευής µε µελέτη που συντάσσεται από τους µη-
χανικούς της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου. Δεν πρέπει
ο πολίτης να έρθει µε µελέτη που θα φτιάξει ένας ιδιώτης µηχα-
νικός, άρα να επιβαρυνθεί για να τη φτιάξει και να την προσκοµί-
σει για να επισκευάσει το σπίτι του. Αυτά, λοιπόν, ισχύουν στις
περιπτώσεις που δεν έχουµε ζηµιές στον φέροντα εξοπλισµό του
κτηρίου και ακολουθεί η στεγαστική συνδροµή, δίνονται δηλαδή
τα χρήµατα, η κρατική αρωγή µε µια καθορισµένη τιµή ανά τε-
τραγωνικό της πληγείσας επιφάνειας, δηλαδή δεν απαιτείται η
εµπλοκή του ιδιώτη µηχανικού. Αυτές οι περιπτώσεις αφορούν
κατοικίες, που η στεγαστική συνδροµή αποτελείται εξ ολοκλήρου
από κρατική αρωγή.

Δηλαδή το ποσό που δίνεται δεν έχει µέσα το 20% του δανείου,
αλλά είναι 100% κρατική αρωγή, κρατική επιχορήγηση και φτάνει
µέχρι τις 22.000-22.500 χιλιάδες ευρώ ανάλογα µε το µέγεθος
των τετραγωνικών του σπιτιού.

Με αυτή την προσαρµογή απλουστεύουµε, λοιπόν, τις διαδι-
κασίες έκδοσης των αδειών επισκευής και πετυχαίνουµε καλύτε-
ρους χρόνους πιο γρήγορα, έτσι ώστε να πάρουν οι πολίτες τα
χρήµατά τους. Αυτό θα το απλουστεύσουµε ακόµα περισσότερο
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Προ-
γραµµατίζουµε το αµέσως επόµενο διάστηµα την ενεργοποίηση
πλατφόρµας για την ηλεκτρονική υποβολή των απαραίτητων δι-
καιολογητικών των αιτούντων. Άρα όλη αυτή η διαδικασία, όπως
περιέγραψα, για τις µικρής κλίµακας ζηµιές, όπως εµείς τις λέµε,
θα γίνεται ηλεκτρονικά.

Εργαζόµαστε, λοιπόν, όλοι σε στενή συνεργασία µε όλους και
πρωτίστως µε τους πολίτες και τις τοπικές κοινωνίες από όπου
προερχόµαστε. Και επειδή είπατε για λαϊκές επιχειρήσεις, ξέρετε
και την καταγωγή µου και ξέρετε και τη σχέση που έχω µε τον
λαϊκό κόσµο. Όλοι µαζί, λοιπόν, µαζί και µε εσάς, θα καταφέ-
ρουµε να πετύχουµε την αποκατάσταση της Θεσσαλίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την µε

αριθµό 744/21-2-2024 τέταρτη επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελ-
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ληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Καθυστέ-
ρηση στην επιχορήγηση των πληγέντων από την πληµµύρα της
4ης Ιανουαρίου 2021 σε περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας
Σερρών της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας».

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, εκ Σερρών, αναπτύξτε την πρωτολο-
γία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί και κύριε Υπουργέ, κύριε Τριαντόπουλε, είναι
ένα µεγάλο ζήτηµα αυτή τη στιγµή που αφορά την εκλογική µου
περιφέρεια, τις Σέρρες, από µία θεοµηνία που είχαµε πριν από
τρία χρόνια. Πέρασαν τρία ολόκληρα χρόνια. Αφορά, εκτός από
αγροτικές επιχειρήσεις, εκτός από χωράφια, και κατοικίες. Μι-
λάµε δηλαδή για µία καταστροφή πολυσύνθετη.

Με βάση την Εφηµερίδα της Κυβέρνησης και το τεύχος 2344
στις 12 Απριλίου 2023, δηλαδή δύο µήνες πριν από τις εκλογές,
υπάρχουν τα άρθρα µέσα µε βάση τα οποία έπρεπε οι άνθρωποι
αυτοί να προσκοµίσουν τα δικαιολογητικά για να αποζηµιωθούν.
Δηλαδή το άρθρο 1.2, το 5 παρακάτω, τα λέει όλα αυτά. Είναι
απόφαση ότι πρέπει να αποζηµιωθούν. Οι άνθρωποι, όµως,
ακόµη δεν έχουν δει τίποτα. Αυτή τη στιγµή οι υποχρεώσεις τους
τρέχουν, οι επισκευές πρέπει να γίνουν στις κτηριακές εγκατα-
στάσεις µετά τη θεοµηνία που είχαµε και αντιλαµβάνεστε ότι οι
άνθρωποι ζουν τον δικό τους πόνο, τη δική τους περιπέτεια. Μι-
λάµε για 4 Ιανουαρίου του 2021.

Εγώ επισκέφθηκα προσωπικά και ως Βουλευτής της Ελληνικής
Λύσης την περιοχή και ήταν κρανίου τόπος. Οι πληµµύρες ήταν
τεράστιες. Σπίτια, εφόδια, αγροτικά εργαλεία, ολόκληρο εργο-
στάσιο το οποίο επεξεργαζόταν ελαιοκράµβη. Δηλαδή η κατά-
σταση ήταν και συνεχίζει να είναι τραγική. Το θέµα είναι ότι δύο
µήνες πριν από τις εκλογές του Ιουνίου υπήρχε το τεύχος 2344
ΦΕΚ που προβλέπει να προσκοµίσουν τα απαιτούµενα δικαιολο-
γητικά για να αποζηµιωθούν οι άνθρωποι, οπότε πρέπει να επι-
σπεύσετε και να υπερκεράσουµε κάθε γραφειοκρατική αγκύ-
λωση, προκειµένου οι άνθρωποι να πάρουν τα χρήµατά τους.

Τώρα, επειδή εκπροσωπούµε από το κάθε πολιτικό µετερίζι και
εγώ και εσείς την κοινωνία, θα σας φέρω σε δύσκολη θέση, αλλά
δράττοµαι της ευκαιρίας, πέρα από της δηµοσιογραφικής µου
ιδιότητας, ως Βουλευτής. Εχθές έγινε µια σοβαρή καταγγελία
από τον οµοϊδεάτη σας και πρώην περιφερειάρχη, τον κ. Αγορα-
στό, για το πρόσωπό σας, ότι εσείς δώσατε εντολή στον κ. Αγο-
ραστό, τον πρώην περιφερειάρχη, για να υπάρχει µπάζωµα στο
µέρος του τραγικού αυτού εγκλήµατος στα Τέµπη. Αν θέλετε, να
µου απαντήσετε. Διότι αυτό που χτυπιέται και οδύρεται και ο επι-
κεφαλής µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος για το ξυλόλιο, επειδή πε-
ράσατε και ερευνητής, στην επιστηµονική σας κατάρτιση είστε
και ερευνητής οικονοµικού χαρακτήρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, σήµερα
είναι άλλη διαδικασία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ακούστε, ακούστε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Θα κάνετε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εδώ η κοινωνία βοά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, µη δυσκο-

λεύετε τη διαδικασία. Έχουµε συγκεκριµένο θέµα επί της ερώ-
τησής σας. Τελειώσατε και θα απαντήσει ο Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ανθρώπινα και κοινοβουλευ-
τικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Είναι σοβαρή καταγγελία από

τη Μαρία Καρυστιανού, την Πρόεδρο των θυµάτων των Τεµπών..
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, αλλά δεν προ-

βλέπεται. Να κάνετε µία διαδικασία διαφορετική. Εδώ σήµερα
έχουµε τη συζήτηση της ερώτησης που καταθέσατε. Ολοκληρώ-
σατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Συνειδητά πρέπει να το ρω-
τήσω. Συνειδητά προς την κοινωνία και ως Βουλευτής της Ελλη-
νικής Λύσης πρέπει να ρωτήσω και ως άνθρωπος τον κ. Τριαντό-
πουλο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορείτε. Οι

ερωτήσεις είναι συγκεκριµένες. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εναπόκειται στην κρίση του

Υπουργού. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω στο θέµα που έθεσε ο κύριος

συνάδελφος, αν και είναι εκτός θέµατος.
Ξέρετε, κύριε συνάδελφε, το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη,

αυτή η ανείπωτη τραγωδία, όπως και εσείς είπατε, είναι κάτι που
µε έχει σηµαδέψει, όπως και όλους µας. Και γι’ αυτό κάθε ανα-
φορά που κάνω γίνεται πάντα µε σεβασµό στα θύµατα, στις οι-
κογένειες, στους οικείους και στην ίδια την κοινωνία. Και πάντα
είµαι ξεκάθαρος.

Οι ισχυρισµοί, λοιπόν, αυτοί δεν έχουν καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Το είχα υπογραµµίσει και τον Νοέµβριο, το
κάνω και τώρα. Οι αρµόδιοι που συµµετείχαν στο Συντονιστικό
έπειτα από αίτηµα της Πυροσβεστικής αποφάσισαν τις παρεµβά-
σεις και τις διαµορφώσεις χώρου, αυτές που έπρεπε να γίνουν
για ένα τέτοιο µεγάλο και δύσκολο δυστύχηµα, όπως προβλέπε-
ται από το ειδικό σχέδιο διαχείρισης ανθρώπινων απωλειών.

Οι λεπτοµέρειες έχουν απαντηθεί από αυτούς που είχαν την
υπηρεσιακή ευθύνη στο πεδίο, ώστε να προχωρήσουν οι έρευ-
νες, να εντοπιστούν τα θύµατα και να γίνουν όλες οι προβλεπό-
µενες ενέργειες. Διαµόρφωσαν τον χώρο όπως οι ίδιοι έκριναν,
σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα, τις διαδικασίες και τις ανάγκες
που εντόπισαν και όχι µε εντολές. Προχώρησαν σε ενέργειες για
να µπορέσουν να ολοκληρώσουν το έργο τους, το πραγµατικά
δύσκολο έργο τους, να ολοκληρώσουν την έρευνα και να αντα-
ποκριθούν στην αγωνία των οικογενειών, των συγγενών, των οι-
κείων. Τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο.

Και θέλω να υπογραµµίσω το εξής. Δεν έδωσα εντολές για
κάτι. Δεν είχα τέτοιο ρόλο. Δεν είχα τέτοια αρµοδιότητα. Δεν συµ-
µετείχα στις συνεδριάσεις του Συντονιστικού, του ΣΟΠΠ. Μία
απλή αναζήτηση στα πρακτικά το επιβεβαιώνει.

Δεν αναφέροµαι στην εξώδικη απάντηση του Κώστα Αγορα-
στού. Και αυτό µπορεί κάποιος απλά να το επιβεβαιώσει. Άλλω-
στε, το έχει δηλώσει δύο φορές και ο πρώην περιφερειάρχης.
Ήµουν και είµαι πάντα ξεκάθαρος. Ήµουν εκεί για να βοηθήσω
όσους επιχειρούσαν σε αυτή τη δύσκολη κατάσταση, µε σεβα-
σµό στους γονείς, που θεωρώ πως κανείς µας δεν µπορεί να νιώ-
σει, δεν µπορεί να νιώσει το δράµα τους, µε σεβασµό και στη
δικαιοσύνη, που είναι εκείνη που θα ρίξει φως σε όλα, όπως θέ-
λουµε όλοι, µε µέληµα, όπως υπογράµµισε ο Πρωθυπουργός, το
«Ποτέ ξανά» από σύνθηµα να γίνει επιτέλους πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ για το ερώτηµα. Αν θέλετε, στη δευτερολογία
να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, επί της επίκαιρης ερώτησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, τόσον εσείς,
κύριε Υπουργέ, όσο ο κ. Μπούµπας θα σας παρακαλέσω να δια-
βάσετε το άρθρο 132 του Κανονισµού. Είναι συγκεκριµένο εν
πάση περιπτώσει.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ σέβοµαι
το άρθρο το οποίο λέτε, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι και στις επίκαι-
ρες ερωτήσεις εκπροσωπούµε την κοινωνία και κάποια συζήτηση
είναι πάντα ζωντανή. Είµαστε ζωντανά κύτταρα και αντιλαµβάνε-
στε πως όταν ακούγονται κάποια πράγµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πήρατε την απά-
ντηση.

Ελάτε στο θέµα της επίκαιρης ερώτησης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ωραία. απλά, κύριε Υπουργέ,

για να το κλείσουµε, να σας θυµίσω όµως κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε τον λόγο για

την επίκαιρη. Και θέλω να το διαβάσετε, γιατί εσείς είστε µελε-
τηρός και τακτικός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Στις 4 Μαρτίου του 2023, λίγες
ηµέρες µετά, είχατε κάνει δύο δηλώσεις, µία στον «ΣΚΑΪ» το πρωί
και µία στο «TRT» της Θεσσαλίας, που είπατε ότι διευθετήθηκε ο
χώρος µε προτροπή και δική σας συνεργασία µε την Περιφέρεια
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της Θεσσαλίας. Είναι δικές σας δηλώσεις, γι’ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μπούµπα, επί

του θέµατος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Επισπεύστε κάθε διαδικασία

καταβολής αποζηµίωσης για τους πληγέντες συντοπίτες µου
στον Νοµό Σερρών από τη θεοµηνία στις 4 Ιανουαρίου του 2021.

Η καταστροφή είναι µεγάλη. Οι άνθρωποι δεν έχουν πάρει χρή-
µατα. Φανταστείτε ότι ένας επιχειρηµατίας που δραστηριοποι-
είται σε φυτώρια, µόνο αυτός έχει να πάρει 4.000 ευρώ.

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορούµε να κωλυσιεργούµε άλλο.
Έχουµε και απτά παραδείγµατα, όπως και στην καταστροφή στη
Θεσσαλία, απ’ όπου κατάγεστε, οπότε ένας άλλος κάµπος, επί-
σης εύφορος και ευλογηµένος, όπως ο κάµπος των Σερρών, και
αυτός χρήζει µιας µεταχείρισης που θα χαίρουν οι άνθρωποι εκεί
ισονοµίας και ισοπολιτείας απέναντι στο πώς τους αντιµετωπί-
ζουµε. Δεν µπορούµε να τους έχουµε σε οµηρία τρία χρόνια και
µάλιστα δύο µήνες σε τεύχος ΦΕΚ, της Εφηµερίδας της Κυβέρ-
νησης µε ηµεροµηνία 12 Απριλίου του 2023 και ακόµη να µην
τους έχουµε καταβάλει χρήµατα. Οι υποχρεώσεις «τρέχουν»,
είναι πάρα πολλές και το αντιλαµβάνεστε, είναι το λεγόµενο
«µπακαλοτέφτερο» που κρατούν οι άνθρωποι, αλλά πρέπει να
αντεπεξέλθουν βιολογικά πλέον αυτοί και οι οικογένειές τους.

Μιλάµε για καταστροφή. Υπάρχουν στοιχεία που το αποδει-
κνύουν τεκµηριωµένα. Έχουν καταβάλει τα έγγραφα που απαι-
τούνται µε βάση τον κανονισµό. Ξέρετε, είναι «καµένοι» και από
τον ΕΛΓΑ, είναι «καµένοι» και από τα ΠΣΕΑ, είναι «καµένοι» και
από το de minimis οι αγρότες και δεν µπορούν να έχουν εµπιστο-
σύνη στην επίσπευση της διαδικασίας. Είναι µια υπόσχεση και
µάλιστα µια υπόσχεση και προεκλογική, αν θέλετε, δύο µήνες
πριν από την προσφυγή διά της ψήφου στην κάλπη.

Άρα, λοιπόν, υλοποιήστε το, να το πω απλά, να το υλοποιήσετε,
όµως, µε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα που αυτή τη στιγµή
περιµένουν από τα χείλη σας να το ακούσουν, για να ξέρουν οι
άνθρωποι να προγραµµατίσουν το οικονοµικό σχεδιάγραµµα που
έχουν, το πώς θα αντεπεξέλθουν και πώς θα αποπληρώσουν
τους οφειλέτες.

Χρωστάνε οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ και έχουν καταστραφεί
και δεν είναι µόνον αυτό. Πρέπει να επισκευάσουν σπίτια. Αυτή
τη στιγµή, αν δείτε, µετά τις πληµµύρες δεν έχουν επισκευαστεί
επιχειρήσεις, δηλαδή υπάρχουν στεγαστικά προβλήµατα, υπάρ-
χουν προβλήµατα στατικότητας λόγω της διάβρωσης και της µε-
γάλης πληµµύρας και υπάρχουν οι άνθρωποι που καταστ-
ράφηκαν, λιπάσµατα, σπόροι, φάρµακα, γεωργικά µηχανήµατα.
Τι να κάνουν τώρα αυτοί; Περιµένουν τρία χρόνια. Πόσο πρέπει
να περιµένουν κι άλλο προκειµένου να διευθετηθεί το θέµα και
να αποπληρωθούν, για να µπορέσουν να ορθοποδήσουν βιολο-
γικά;

Περιµένουµε, λοιπόν, σήµερα ως Ελληνική Λύση που ρωτάµε
εσάς που εκπροσωπείτε από το Υπουργείο σας την Κυβέρνηση,
να τους πείτε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, όχι αόριστα «θα
πληρωθούν». Δεν τους ικανοποιεί. Το «θα» είναι ένα πολιτικό τέ-
χνασµα. Συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Μπορείτε να τους πείτε σή-
µερα το πότε θα αποπληρωθούν, για να µπορέσουν να αντε-
πεξέλθουν στις οικονοµικές τους υποχρεώσεις αυτοί και οι οικο-
γένειές τους; Αυτό ζητάνε, αλλά να είναι κάτι απλό και γρήγορο,
διότι χορτάσαµε από γραφειοκρατικές αγκυλώσεις στην Ελλάδα,
στο κράτος της γραφειοκρατίας που εδώ και δεκαετίες βιώνουµε,
που είναι πολυδαίδαλο και επίπονο.

Θέλουµε, λοιπόν, συγκεκριµένη ηµεροµηνία καταβολής γιατί
δεν πάει άλλο τρία χρόνια µετά από αυτό το µεγάλο φυσικό φαι-
νόµενο της πληµµύρας, τη θεοµηνία που είχαµε στις 4 Ιανουα-
ρίου του 2021. Σύµφωνα µε το ΦΕΚ 4412 του Απριλίου του ’23,
υπάρχουν τα άρθρα που τους λέτε µέσα ότι είναι απόφαση του
Υπουργού να αποζηµιωθούν. Οι υποσχέσεις πρέπει επί του πρα-
κτέου πλέον να υλοποιηθούν.

Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και
ευχαριστώ και για την ανοχή σας κατά την πρωτολογία.

Κύριε συνάδελφε, θα σας απαντήσω ακριβώς γιατί έχουµε
φτάσει σε αυτό το σηµείο, σε αντίθεση µε ό,τι συµβαίνει όχι µόνο
στη Μαγνησία ή στη Θεσσαλία, αλλά και σε πάρα πολλούς νο-
µούς που έχουµε καταφέρει να δίνουµε προκαταβολές και απο-
ζηµιώσεις σε πολύ γρηγορότερο χρόνο.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε αναλυτικά και µε λεπτοµέρειες τι έγινε
στην περίπτωση των Σερρών που κι εγώ έχω βρεθεί στη συγκε-
κριµένη περιοχή µετά από σχετικές θεοµηνίες.

Είµαστε, λοιπόν, τρία χρόνια, όπως σωστά είπατε, από την εκ-
δήλωση των φαινοµένων. Κατ’ αρχάς για τη φυσική καταστροφή,
η ΔΑΕΦΚ ως αρµόδια υπηρεσία -τότε ήταν στο Υπουργείο Υπο-
δοµών και Μεταφορών, τώρα είναι σε εµάς- εξέδωσε από τις 13
Μαΐου τη σχετική υπουργική απόφαση οριοθέτησης των πληγει-
σών περιοχών και µε βάση αυτήν οριοθέτησε την περιοχή και κα-
θόρισε τους όρους και τις προϋποθέσεις χορήγησης στεγα-
στικής συνδροµής στους ιδιοκτήτες των κτηρίων που έχουν πλη-
γεί. Σε αυτά συµπεριλαµβάνονται και τα κτήρια που ανήκουν σε
επιχειρήσεις για την αποκατάσταση των ζηµιών τους. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία της αρµόδιας υπηρεσίας υπο-
βλήθηκαν είκοσι µία αιτήσεις για έκδοση άδειας επισκευής, οι
οποίες αφορούν κατοικίες και αποθήκες και καµµία δεν αφορά
επιχείρηση, εποµένως καµµία επιχείρηση δεν έχει ζητήσει στε-
γαστική συνδροµή, άρα καµµία εκκρεµότητα δεν υπάρχει ως
προς το κοµµάτι των κτηριακών εγκαταστάσεων.

Για την ενηµέρωσή σας και την ενηµέρωση των ψηφοφόρων
σας, αλλά και του κόσµου στην περιοχή σας, θα πρέπει να ανα-
φέρω …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Είναι και δικοί σας ψηφοφό-
ροι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Εννοώ λόγω εντοπιότητος. Με
συγχωρείτε.

Αναφέρω, λοιπόν, ότι από τις είκοσι µία υποβληθείσες αιτήσεις
για έκδοση άδειας επισκευής σε κτήρια και αποθήκες, δεκαπέντε
άδειες έχουν ήδη εκδοθεί, µία απορρίφθηκε ως εκπρόθεσµη και
πέντε αιτήσεις βρίσκονται στη διαδικασία ελέγχου και επικοινω-
νίας µε τους ιδιοκτήτες. γιατί παρουσιάζουν κάποιες ελλείψεις
στα δικαιολογητικά τους.

Πάµε τώρα όσον αφορά τις ζηµιές που προκάλεσε η πληµµύρα
σε στοιχεία του ενεργητικού των επιχειρήσεων, συµπεριλαµβα-
νοµένων και των αγροτικών επιχειρήσεων, γιατί όπως πολύ
σωστά είπατε, είχε κουραστεί ο αγροτικός κόσµος όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια µε τα ΚΟΕ, τα παλιά ΠΣΕΑ, που λειτουργούσε
µε ορίζοντα τριετίας, τετραετίας, πενταετίας, γι’ αυτό και τα εντά-
ξαµε στην κρατική αρωγή. Άρα η επιχορήγηση εµπίπτει στο πλαί-
σιο της κρατικής αρωγής και ειδικότερα των διατάξεων του
ν.4797/2021.

Προϋπόθεση για την έκδοση της υπουργικής απόφασης για
την παροχή της επιχορήγησης είναι κατ’ αρχάς η καταγραφή και
η εκτίµηση των ζηµιών των επιχειρήσεων και των αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων από τις επιτροπές κρατικής αρωγής, επιτροπές που
ορίζονται από την οικεία περιφέρεια, από την οικεία περιφερειακή
ενότητα. Δεύτερον, αφού γίνει η καταγραφή των ζηµιών και στα-
λούν, ακολουθεί η αποστολή των συγκεντρωτικών καταστάσεων
των πληγέντων και των ζηµιών στη διεύθυνση κρατικής αρωγής,
τότε στο Υπουργείο Οικονοµικών, τώρα στο Υπουργείο Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση η Περιφερειακή Ενότητα Σερρών
απέστειλε αρχικά τον Απρίλιο του 2022 καταστάσεις πληγεισών
επιχειρήσεων στις οποίες η εκτίµηση του ύψους των ζηµιών είχε
συµπληρωθεί από τις ίδιες τις επιχειρήσεις και όχι όπως ορίζει ο
νόµος από τις αρµόδιες επιτροπές κρατικής αρωγής. Καταλαβαί-
νετε, λοιπόν, κύριε συνάδελφε ότι αυτές οι καταστάσεις δεν µπο-
ρούσαν να τύχουν επεξεργασίας και προώθησης. Πρέπει να γίνει
εκτίµηση από τον δηµόσιο φορέα, όχι τι δηλώνει και τι ζητά ο δι-
καιούχος επιχειρηµατίας, οι αγρότες. Την αµέσως επόµενη µέρα
οι υπηρεσίες του Υπουργείου συνεργάστηκαν στενά µε τις υπη-
ρεσίες της περιφέρειας, δόθηκαν οι κατάλληλες οδηγίες, οι δι-
ευκρινήσεις τού τι έπρεπε να κάνουν σε σχέση και µε το θεσµικό
πλαίσιο και έτσι εστάλησαν οι τελικές συγκεντρωτικές καταστά-
σεις στην αρµόδια υπηρεσία.
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Βγήκαν δύο αποφάσεις, µία τον Απρίλιο του 2023, ουσιαστικά
την έστειλαν έναν χρόνο αργότερα, Απρίλιος του 2022, όπου εκεί
έχουµε µια απόφαση για επιχορήγηση 259.340 ευρώ και αφορά
αγροτικές εκµεταλλεύσεις και µία δεύτερη απόφαση τον Δεκέµ-
βριο του 2023 συµπληρωµατική εκ της πρώτης µε ποσό
1.129.140 ευρώ που αφορά και επιχειρήσεις και αγροτικές εκµε-
ταλλεύσεις, µε το ύψος της ενίσχυσης να µπορεί να φτάσει µέχρι
το 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς. Άρα, αφού βγαίνουν οι αποφά-
σεις, στη συνέχεια οι δικαιούχοι καλούνται -για να πληρωθούν-
να υποβάλουν κάποια λίγα σχετικά παραστατικά, έτσι ώστε να
προχωρήσει η διαδικασία πληρωµής από τη διεύθυνση κρατικής
αρωγής. Η αποστολή από την Περιφέρεια στην Περιφερειακή
Ενότητα Σερρών των φακέλων µε όλα τα απαραίτητα δικαιολο-
γητικά σύµφωνα µε την υπηρεσία ολοκληρώθηκε τον Σεπτέµβριο
του 2023 για τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις και των επιχειρήσεων
εστάλησαν πριν από λίγες ηµέρες στη διεύθυνση κρατικής αρω-
γής και Υπουργείου µας και βρίσκονται υπό επεξεργασία.

Συνεπώς, κύριε συνάδελφε, θα πρέπει να αναµένετε το επό-
µενο χρονικό διάστηµα -αφού τώρα εστάλησαν, τους τελευταί-
ους µήνες, τα στοιχεία, µέχρι και πριν από λίγες ηµέρες- ότι θα
προχωρήσει σταδιακά η καταβολή, αφού ελεγχθεί η πληρότητα
-των λίγων πάλι σας λέω- εγγράφων που απαιτείται σε κάθε πε-
ρίπτωση, για να πληρωθούν οι δικαιούχοι. Είµαι στη διάθεσή σας,
όποτε θέλετε, να σας ενηµερώσω για την εξέλιξη αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Θα τελειώσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 747/22-2-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κερκύρας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αλέξανδρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης µε θέµα: «Δυσχέρειες στην κτηµατογράφηση της Κέρκυ-
ρας από την καθυστέρηση ψηφιοποίησης ή µεταφοράς των
αρχείων των Υποθηκοφυλακείων Νοµού Κέρκυρας στο Κτηµατο-
λογικό Γραφείο Ιονίων Νήσων».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κ.
Κωνσταντίνος Κυρανάκης.

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ.
Περιττό να πω -αλλά θα το πω- ότι για όλους µας η κτηµατο-

γράφηση όλων των ακινήτων σε όλη την Ελλάδα είναι εθνικής ση-
µασίας. Είναι εθνικό έργο. Υπό αυτήν, λοιπόν, την έννοια θα
πρέπει να σας µεταφέρω, κύριε Υφυπουργέ, το γεγονός ότι οι
περιοχές της Κέρκυρας, του Νοµού Κέρκυρας, των Παξών και
των Διαποντίων Νήσων, πλην του πρώην Δήµου Κερκυραίων και
του πρώην Δήµου Φαιάκων, είναι ανάστατες.

Θα σας πω χαρακτηριστικά ότι το Κτηµατολόγιο της πόλης της
Κέρκυρας, του Δήµου Κερκυραίων και των Φαιάκων, κράτησε πε-
ρίπου είκοσι χρόνια. «Ήµουνα νιος και γέρασα», και σας µιλάω
ως δικηγόρος.

Μπήκε λοιπόν µια τρίµηνη προθεσµία να κτηµατογραφηθούν
όλα τα ακίνητα της υπόλοιπης Κέρκυρας. Σας ζητήσαµε όλοι σχε-
δόν οι φορείς της Κέρκυρας µια παράταση. Φυσικά ήταν λάθος
που απευθυνθήκαµε σε εσάς. Είναι αποκλειστική αρµοδιότητα
της Κτηµατολόγιο Α.Ε.. Εν πάση περιπτώσει, δόθηκε µια προθε-
σµία µέχρι τις 12 Απριλίου 2024.

Ειλικρινά δεν µπορώ να αντιληφθώ πώς είναι δυνατόν τριακό-
σια πενήντα χιλιάδες δικαιώµατα περίπου να δηλωθούν σε τόσο
µικρής διάρκειας προθεσµία. Ταυτόχρονα, υπάρχει και το ζήτηµα
κατάργησης στις 28 Φεβρουαρίου 2024 όπου πρέπει όλα τα πε-
ριφερειακά υποθηκοφυλακεία να µεταφέρουν το υλικό τους είτε
σε φυσική µορφή, είτε σε ψηφιακή µορφή στο Κεντρικό Κτηµα-
τολόγιο γιατί δηµιουργήθηκε Κεντρικό Κτηµατολόγιο.

Μερικά από αυτά τα µικρά έχουν ήδη µεταφερθεί σε σάκους,
σε κιβώτια κ.λπ.. Παραµένει το µέγιστο πρόβληµα που είναι το
Υποθηκοφυλακείο Όρους το οποίο θα µεταφερθεί στους χώρους
κάποιου άλλου υποθηκοφυλακείου, των Επιλιµνίων. Δεν µπορεί
να µεταφερθεί και είναι το σηµαντικότερο, γιατί είναι τουριστική
περιοχή. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αυτά που συµβαίνουν στην Κέρ-
κυρα δίνουν την εικόνα ενός απίστευτου µπάχαλου, µιας περιο-
ρισµένης προθεσµίας και µάλιστα αποκλειστικής προθεσµίας για

να κτηµατογραφηθούν τα ακίνητα µιας τεράστιας περιοχής σχε-
δόν των 2/3 του νησιού, των Παξών και των Διαποντίων Νήσων. 

Εκλιπαρώ –ακούστε τώρα λέξη που χρησιµοποιώ για να σας
καταδείξω τη σοβαρότητα- εγώ ο Βουλευτής της Αντιπολίτευσης
και δικηγόρος της Κέρκυρας να µας εξηγήσετε τι ακριβώς συµ-
βαίνει και θέλετε σε τέτοια προθεσµία να ολοκληρωθεί το Κτη-
µατολόγιο της Κέρκυρας, τουλάχιστον σε επίπεδο καταχώρησης
και σε επίπεδο δήλωσης. Τι είναι εκείνο που σας εµποδίζει όταν
ο Δικηγορικός Σύλλογος, το Τεχνικό Επιµελητήριο, το Περιφερει-
ακό Συµβούλιο –και θα καταθέσω τα έγγραφα- σας λένε ότι εξ
αντικειµένου είναι αδύνατο να συµβεί αυτό.

Εγώ ξέρω, αλλά θέλω να το ακούσω από τα χείλη σας. Θέλω
να µου πείτε γιατί θέλετε τόσο γρήγορα να ολοκληρωθεί. Και σε
κάθε περίπτωση, θέλω να µου πείτε σε επίπεδο Κυβέρνησης
έχετε συζητήσει την περίπτωση να δοθεί προθεσµία τουλάχιστον
µέχρι το τέλος του χρόνου; Και νοµίζω ότι είµαι συγκεκριµένος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Να κάνω δυο ανακοινώσεις προς το Σώµα:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Βαγίων Βοιωτίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες της πτέρυγες)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Ζάννειο Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου
Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες της πτέρυγες)

Παρακολουθείτε µια διαδικασία -την είπα σε όλους σας και θα
την πω και σε εσάς- όπου ένας Βουλευτής ρωτά και ένας Υπουρ-
γός απαντά για επίκαιρο θέµα και λέγεται επίκαιρη ερώτηση.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στον συνά-
δελφο κ. Αυλωνίτη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Στον καλό συνάδελφο κ. Αυλωνίτη, ο οποίος ξέρω ότι προσέρ-
χεται πάντα καλοπροαίρετα στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
έχει ειλικρινές ενδιαφέρον για την επίλυση των ζητηµάτων της
περιοχής του, θα ήθελα να απευθύνω το εξής σχόλιο: Είπατε, αν
δεν κάνω λάθος, ότι η κτηµατογράφηση στον Δήµο Κέρκυρας
κράτησε περίπου είκοσι χρόνια. Αυτό είπατε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό περίπου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Αυτό ξέρετε γιατί συµβαίνει; Συµβαίνει γιατί κά-
ποιες κυβερνήσεις, όπως η δική σας, ενέδωσαν σε πιέσεις για
συνεχείς και επαναλαµβανόµενες παρατάσεις.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ενώ η δική σας όχι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Όταν, λοιπόν, έρχεται ένας Βουλευτής της Αντι-
πολίτευσης, ένας σύλλογος, µια επαγγελµατική οµάδα και ζητάνε
συνεχώς παρατάσεις, προφανώς φτάνουµε σε πολυετείς καθυ-
στερήσεις. 

Έρχεστε, λοιπόν, εσείς σήµερα και καταγγέλλετε καθυστερή-
σεις και την προηγούµενη µελέτη. Σωστά το καταγγέλλετε και
λέτε: «Κράτησε είκοσι χρόνια. Είναι απαράδεκτο. Δεν είναι λογικό
και δεν είναι δείγµα µιας αποτελεσµατικής κυβέρνησης και ενός
κράτους µε θεσµική συνέχεια να παίρνει είκοσι χρόνια για να κτη-
µατογραφήσει µια περιοχή, έναν δήµο». 

Και έρχεστε σήµερα εσείς και λέτε τι; Λέτε: «Δεν µε ενδιαφέρει
αν σε όλη την υπόλοιπη χώρα υπάρχουν ακριβώς ίδιες προθε-
σµίες». Έχουµε και µαθητές από το Ηράκλειο, σήµερα, θα επα-
νέλθουµε και εκεί. Τρίµηνη προθεσµία για τη συλλογή δηλώσεων
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είναι παντού. Και εµείς δώσαµε, κατόπιν αιτηµάτων σας, άλλους
τρεις µήνες. 

Τι χρειάζεται να κάνουν οι πολίτες; Και, απορώ αν εσείς και ο
δικός σας κύκλος έχετε κάνει την οποιαδήποτε ενέργεια για τη
δήλωση στο Κτηµατολόγιο αυτούς τους τρεις µήνες ή τους επό-
µενους τρεις µήνες που έρχονται. 

Τι πρέπει να κάνει; Πρέπει να έχει απλά διαθέσιµο τον τίτλο κτή-
σης και µπορεί να συµπληρώσει δια ζώσης στο Γραφείο Κτηµατο-
γράφησης ή ηλεκτρονικά στο ktimatologio.gr µε ηλεκτρονική
δήλωση Κτηµατολογίου τη δήλωση που χρειάζεται για την ιδιοκτη-
σία του. Αν δεν έχει τίτλο κτήσης, τι χρειάζεται; Χρειάζεται το Ε9
του -που σίγουρα το έχει διαθέσιµο, διότι δηλώνει την περιουσία
του- και δύο ένορκες βεβαιώσεις τις οποίες, πλέον, µπορεί να βγά-
λει και ψηφιακά. Αν γι’ αυτές τις απλές ενέργειες κάποιος χρει-
άζεται πάνω από τρεις µήνες, να µας το πείτε για να το γνωρίζουµε. 

Εσείς αναφέρεστε στην όλη κατάσταση ως µπάχαλο. Εµείς βά-
ζουµε τάξη στο µπάχαλο, κύριε Αυλωνίτη. Βάζουµε τάξη σε αυτό
το µπάχαλο. Και το γεγονός ότι ψηφιοποιούµε τα αρχεία των Υπο-
θηκοφυλακείων και τα µεταφέρουµε, όσα χωρούν, στο Κεντρικό
Κτηµατολογικό Γραφείο Ιονίων Νήσων που βρίσκεται στον δήµο
Κέρκυρας, είναι τάξη στο µπάχαλο. Είναι για να µην γυρνάνε οι
δικηγόροι και οι πολίτες στα διάφορα Υποθηκοφυλακεία όλης
της Κέρκυρας, όπως το κάναµε και στην υπόλοιπη Ελλάδα. 

Και θέλω να ευχαριστήσω σε αυτό το σηµείο τον δήµαρχο Κέρ-
κυρας για τη βοήθεια που µας παρείχε για τη µεταφορά του αρ-
χείου από το Υποθηκοφυλακείο Επιλιµνίων στο Κεντρικό Κτη-
µατολογικό Γραφείο, το οποίο θα ήθελα να σας ενηµερώσω σή-
µερα ότι έχει και µεταφερθεί και τακτοποιηθεί, είναι πλέον δια-
θέσιµο για έρευνα από κάθε δικηγόρο στα κεντρικά γραφεία.

Το ίδιο έχει γίνει και στο Υποθηκοφυλακείο Λευκίµµης. Μίλησα
χθες εγώ προσωπικά µε την προϊσταµένη και µου είπε ότι βρίσκε-
ται σε πολύ κακή κατάσταση το έγχαρτο αρχείο, γι’ αυτό µε
ακούτε και επιµένω ξανά και ξανά στην ψηφιοποίηση και διαδι-
κασιών και αρχείων. Γι’ αυτό πιέζουµε τους συµβολαιογράφους
να εκδίδουν πλέον ένα ψηφιακό αντίγραφο ηλεκτρονικά υπογε-
γραµµένο για να µπορεί ο κάθε πολίτης τον τίτλο κτήσης του να
µην τον ψάχνει σε ένα χαρτί σε ένα Υποθηκοφυλακείο ή να εκδί-
δει ένα αντίγραφο σε χαρτί, το οποίο κάπου θα χαθεί, κάπου δεν
θα µπορεί να το βρίσκει, να το έχει διαθέσιµο ψηφιακά οποι-
αδήποτε στιγµή. 

Το ίδιο συµβαίνει λοιπόν και µε τη Λευκίµµη. Το Υποθηκοφυ-
λακείο του Όρους τοποθετείται προσωρινά στον χώρο του
πρώην Υποθηκοφυλακείου Επιλιµνίων, κάτι που αναφέρατε και
εσείς. Πάµε σε κατάργηση στις 8 Μαρτίου. Και όλα αυτά τα αρ-
χεία µαζί µε το κτηµατολογικό γραφείο θα ψηφιοποιηθούν για να
µπορούν να διαθέσιµα όχι µόνο από τους δικηγόρους της Κέρ-
κυρας, αλλά από τους δικηγόρους όλης της Ελλάδας, χωρίς να
χρειάζεται να µετακινείται κανείς. 

Άρα, λοιπόν, θα επανέλθω στη δευτερολογία µου. Το βασικό
που θέλω να σας πω, συνάδελφε, είναι ότι σε όλη αυτή τη µετά-
βαση κλεισίµατος Υποθηκοφυλακείων σε Κτηµατολόγια, η οποία
ούτως ή άλλως προβλέπεται στον δικό σας νόµο του 2018 και
τον οποίο εµείς ερχόµαστε και υλοποιούµε µε ταχύτητα και πρέ-
πει να συµβάλλετε σε αυτήν την ταχύτητα, όχι να την καθυστε-
ρείτε, θα µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε και πολίτες και δικη-
γόρους µε πολύ µεγαλύτερη αξιοπιστία.

Επανέρχοµαι στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συ-

νεννόησης: 
Η τρίτη µε αριθµό 755/23-2-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Έντονη ανησυχία των φοιτητών του Τµήµατος Αγροτικής Βιοτε-
χνολογίας και Οινολογίας µε έδρα τη Δράµα για την υποστελέ-
χωση του ακαδηµαϊκού προσωπικού».

Η τέταρτη µε αριθµό 762/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς

τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Να δοθεί άµεσα άδεια, µε εξασφαλισµένα όλα τα δικαιώµατα,
στην αναπληρώτρια εκπαιδευτικό µε δίδυµη επαπειλούµενη
κύηση, η οποία υπηρετεί στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαί-
δευσης Νοµού Ηρακλείου Κρήτης».

Η έβδοµη µε αριθµό 764/26-2-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Να επαναπροσληφθούν οι απολυµένοι εκπαιδευτικοί και συνδι-
καλιστές από τα Εκπαιδευτήρια Φρυγανιώτη στη Θεσσαλονίκη».

Επίσης, διαγράφεται και η έκτη µε αριθµό 750/22-2-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανασίου Ηλιόπου-
λου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε
θέµα: «Σοβαρή καταστρατήγηση στοιχειωδών κανόνων που αφο-
ρούν την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων στην Τράπεζα
Πειραιώς».

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν

είναι εντυπωσιακό να µιλάει σήµερα ο κ. Κυρανάκης επιρρίπτο-
ντας ευθύνη για τα είκοσι χρόνια που κρατάει η κτηµατογράφηση
στην Κέρκυρα στον ΣΥΡΙΖΑ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): …(Δεν ακούστηκε) 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εσείς αυτό είπατε,
«τι κάνατε εσείς στην περίοδο που κυβερνήσατε τη χώρα;». Τι να
σας πω; Ειλικρινά, εντυπωσιάζοµαι. 

Ήρθα εγώ ως Βουλευτής της Κέρκυρας να σας δώσω στοιχεία
να συγκρίνετε, για να αντιληφθείτε ότι αυτό που ενδιαφέρει τον
κόσµο και εµένα προσωπικά, το οποίο χαρακτήρισα ως εθνικής
σηµασίας, είναι να γίνει µε έναν τέτοιο τρόπο, έτσι ώστε να εξυ-
πηρετήσει το εθνικό συµφέρον και κυρίως να εξυπηρετήσει τους
πολίτες µιας περιοχής που έχουν δικαιώµατα και οι οποίοι είναι
περίπου σε αριθµό τριακόσιοι πενήντα χιλιάδες. Και έρχοµαι και
σας λέω ότι τις υπόλοιπες εξήντα µέρες ούτε να «ανασάνουν»
δεν µπορούν για να κτηµατογραφήσουν τα ακίνητά τους και µόνο
αν πάνε κάθε µέρα…

Και µάλιστα, πόσοι; Διαιρέστε το εξήντα µε καµµιά πενηνταριά
χιλιάδες ανθρώπους. Και µου λέτε ότι αυτό το οποίο θέλετε εσείς
να κάνετε είναι να τελειώσει όσο γίνεται πιο γρήγορα;  

Θα σας πω λοιπόν γιατί θέλετε να τελειώσει όσο γίνεται πιο
γρήγορα. Σε έγγραφό της η Κτηµατολόγιο Α.Ε. –ακούστε τι λέτε-
απαντάει σε αναφορά που σας έστειλα την επόµενη µέρα. Εγώ
σας είχα στείλει αναφορά στις 7 Φεβρουαρίου. Στις 8 Φεβρουα-
ρίου βγάζει µια απόφαση το Κτηµατολόγιο και λέει το εξής: Ως
εκ τούτου, η σύµβαση που έχει υπογράψει το δηµόσιο µε την
Κτηµατολόγιο Α.Ε. υπόκειται σε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα
που πρέπει να τηρείται και προϋπολογισµό. Η άνευ νοµίµου ερεί-
σµατος παράταση εκτέλεσης των εργασιών της σύµβασης ενδέ-
χεται να επιβαρύνει το οικονοµικό αντικείµενο αυτής και προ-
φανώς αντιβαίνει στους κανόνες δηµοσιονοµικής πολιτικής, αφού
η σύµβαση χρηµατοδοτείται από εθνικούς πόρους. Γι’ αυτό πα-
ρατείνουµε την προθεσµία υποβολής δηλώσεων για τους κατοί-
κους ηµεδαπής µέχρι τη 12η Απριλίου του 2024». 

Και ενώ είναι αρµοδιότητα της Κτηµατολόγιο Α.Ε., βγαίνετε
εσείς δήθεν ότι δίνετε παράταση και ο Βουλευτής σας στην Κέρ-
κυρα λέει ότι πετύχαµε µέγιστη νίκη και ευχαριστούµε πάρα πολύ
τον κ. Κυρανάκη. 

Με συγχωρείτε! Ο Δικηγορικός Σύλλογος σάς έχει στείλει δύο
φορές έγγραφα. Σας είπα προηγουµένως ότι το περιφερειακό
συµβούλιο ασχολήθηκε µε το θέµα και έρχεστε και µου λέτε ότι
εσείς σπάσατε την ταχύτητα του φωτός για το Κτηµατολόγιο;
Αυτός είναι ο σκοπός που κυβερνάτε τον τόπο; Ξέρετε τι µπά-
χαλο υπάρχει στα υποθηκοφυλακεία; Σας το είπα προηγουµέ-
νως. 

Στα υποθηκοφυλακεία Όρους, Επιλιµνίων, Λευκίµµης και πε-
ριοχής Μέσης είναι τα πάντα ανακατεµένα, ένα απίστευτο µπά-
χαλο, που για να βρεις τίτλο ή να πάρεις ένα χαρτί…

Στο Μέσης µία φορά την ηµέρα πηγαίνει εκεί ο υποθηκοφύλα-
κας. 
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Σοβαρά µιλάτε; Ξέρετε πόσα χρόνια είµαι δικηγόρος; Δεκαε-
τίες! Και µου λέτε εσείς ότι ξέρετε τα πάντα στην Κέρκυρα, όταν
οι ίδιοι οι φορείς σάς λένε ότι δεν είναι δυνατόν, εξ αντικειµένου
είναι αδύνατον να προχωρήσει αυτή η διαδικασία; Τι σας ζητάµε; 

Από ό,τι φαίνεται, από την απάντηση του Κτηµατολογίου πρέ-
πει να υπάρξει τροποποίηση της συµφωνίας της σύµβασης
έργου µεταξύ του δηµοσίου, να βρεθούν οι δηµοσιονοµικές δυ-
νατότητες και να δώσετε προφανώς κάποιο οικονοµικό αντάλλα-
γµα στην Κτηµατολόγιο Α.Ε., έτσι ώστε να παρατείνει τις ερ-
γασίες. 

Σας θυµίζω σήµερα ότι θα ξανάρθουµε µετά από τις 12 Απρι-
λίου και θα δείτε ότι θα έχετε εντελώς διαφορετικές δικαιολογίες
σε µία επίκαιρη ερώτησή µου και τότε θα λέτε ότι θα πρέπει να
το παρατείνουµε µέχρι 31 Δεκεµβρίου, όπως κάνατε στα Χανιά.

Πείτε µου, στα Χανιά τι συνέβη; Απαντήστε µου σας παρακαλώ.
Τι παράταση δώσατε;

Δεν θέλω να το πολιτικοποιήσω έντονα. Σας εκλιπαρώ λοιπόν
για δεύτερη φορά. Στις 13 Απριλίου του 2024 η κτηµατογράφηση
στην Κέρκυρα στους Παξούς και στα Διαπόντια νησιά δεν θα έχει
ολοκληρωθεί ούτε µία στο ένα δισεκατοµµύριο. Δεχτείτε το λοι-
πόν αυτό. Διότι δεν είναι θέµα να δρέψω δάφνες στην Κέρκυρα,
απλώς θέλω να σας µεταφέρω την τεράστια ανησυχία τόσων χι-
λιάδων ανθρώπων µε ακίνητα µεγάλης αξίας. 

Προσέξτε, έχετε σκεφτεί ότι εκεί υπήρχε Ιόνιος Αστικός Κώδι-
κας; Έχετε σκεφτεί ότι οι αντιρρήσεις επί των δασικών χαρτών,
που θα κρίνουν και την κυριότητα και τους τίτλους, έχει προχω-
ρήσει κατά ποσοστό 30% από την αρµόδια επιτροπή; Ξέρετε τι
ακριβώς σηµαίνει Ιόνιος Αστικός Κώδικας; Ξέρετε τι σηµαίνει
ακόµα και η οικονοµική επιβάρυνση των κατοίκων της περιοχής;
Όλα αυτά σκεφτείτε τα και αφήστε τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ στη διάρ-
κεια των µνηµονίων, που ψήφισε τον νόµο. Εσείς τι κάνετε τεσ-
σεράµισι χρόνια; Τεσσεράµισι χρόνια ήταν και ο ΣΥΡΙΖΑ. Τα
υπόλοιπα δεκαπέντε χρόνια τι έγινε; Που χάθηκαν; Στον αέρα
εξαφανίστηκαν; Δεν ήσαστε εσείς που κυβερνούσατε;

Αυτά, για να µην συγχυστούµε πάλι σήµερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας και να κλείσουµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, για να καταλάβετε την αντίφαση
του συναδέλφου, επαναλαµβάνω το εξής. Μας κατηγορείτε για
καθυστερήσεις σε προηγούµενες µελέτες και ζητάτε ξανά παρά-
ταση στην τωρινή µελέτη. Αυτές οι προθεσµίες ισχύουν για όλες
τις µελέτες όλης της χώρας. 

Και η στάση σας παραπληροφορεί τον πολίτη που θέλει να κα-
τοχυρώσει την περιουσία του και να δώσει αξία στη γη του. Δεν
χρειάζεται να πας στο υποθηκοφυλακείο, κύριε Αυλωνίτη. Είστε
και δικηγόρος! Ο τίτλος κτήσης είναι το συµβόλαιό του. Το αντί-
γραφο του συµβολαίου µπορεί να το πάρει και από τον συµβο-
λαιογράφο του, ο οποίος τηρεί βάσει νόµου το πρωτότυπο
αρχείο. Σωστά; Άρα, δεν χρειάζεται να πάει υποθηκοφυλακείο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν φτάνει αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Αλλά ακόµη και αν χρειάζεται να πάει, εµείς κά-
νουµε την εξής διευκόλυνση. Ψηφιοποιούµε το αρχείο τους. Και
εσείς βάζετε εµπόδια και σε αυτό.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εγώ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Εσείς!
Μας λέτε να τα καθυστερήσουµε όλα, να καθυστερήσουµε την

ψηφιοποίηση, να καθυστερήσουµε τις µεταφορές, να καθυστε-
ρήσουµε την τακτοποίηση αυτού του χάους -γιατί;- µέχρι να έρ-
θουν δικαστικές αποφάσεις, µέχρι να καταλάβουµε τι λέει ο

Αστικός Κώδικας Ιονίων Νήσων, µέχρι να βγουν οι επιτροπές των
δασικών χαρτών, µέχρι, µέχρι. Όχι, κύριε Αυλωνίτη, θα τηρηθούν
οι προθεσµίες.

Εγώ θέλω να πω λοιπόν στις Κερκυραίες και στους Κερκυραί-
ους, σε όσους πολίτες έχουν περιουσία σε αυτό τον όµορφο
τόπο, ότι δεν χρειάζεται να ανησυχούν. Να µπουν σήµερα στην
ιστοσελίδα maps.ktimatologio.gr, να δουν το υπόβαθρο, τα πο-
λύγωνα των ιδιοκτησιών έτσι όπως έχουν καταγραφεί προκαταρ-
κτικά από τον ανάδοχο κτηµατογράφησης. Προφανώς θα υπάρ-
χουν και πάρα πολλά λάθη. Να µπουν λοιπόν ηλεκτρονικά, να δη-
λώσουν ή να διορθώσουν. 

Δεν χρειάζεται να ταλαιπωρηθούν µε όλα αυτά τα οποία λέτε.
Χρειάζονται απλά τον τίτλο κτήσης. Αν δεν έχουν τίτλο κτήσης -
γιατί έχουµε πολλές περιπτώσεις χρησικτησίας στην Κέρκυρα-
χρειάζονται απλά τη δήλωση του Ε9 και δύο ένορκες βεβαιώσεις,
οι οποίες µπορούν πλέον να εκδοθούν ψηφιακά ή εναλλακτικά
κάποια άλλα έγγραφα, αν δεν υπάρχουν ούτε αυτά, όπως λογα-
ριασµοί ΔΕΚΟ. Είναι αναρτηµένα στην σελίδα ktimatologio.gr.
Αυτά είναι.

Μέσα, λοιπόν, στους επόµενους µήνες, θα µπορέσουµε, αν κι-
νητοποιήσετε και εσείς τον δικό σας κόσµο, να έχουµε αρκετές
δηλώσεις. Οι παρατάσεις θα κριθούν από το ποσοστό των δηλώ-
σεων. 

Προφανώς εµείς δεν θέλουµε να τιµωρήσουµε κανέναν πολίτη.
Και αυτό ισχύει για όλη την Ελλάδα. Δεν θέλει το κράτος να πάρει
την περιουσία κανενός. Θέλει µε όλους τους τρόπους να βοηθή-
σει να δηλώσει ο καθένας αυτό που του ανήκει και να µπορούµε
να συνεννοηθούµε ώστε και ο διπλανός µας, ο όµορός µας, ο γεί-
τονάς µας, να ξέρει ότι αυτά είναι τα όρια.

Η µετάβαση από τα υποθηκοφυλακεία στο Κτηµατολόγιο
αφορά τη µεγάλη διαφορά της κατά δήλωσης ιδιοκτησίας -που
είχαµε φτάσε σε ένα σηµείο να έχουµε κατά δήλωση έκταση ιδιο-
κτησιών στην Ελλάδα περίπου δύο φορές τη χώρα µας, σε νησιά
είχαµε έκταση η οποία υπερέβαινε την πραγµατική έκταση του
νησιού- από τον αντικειµενικό διαχωρισµό που αφορά τον χώρο,
αφορά τα τετραγωνικά, κάτι το οποίο δεν αµφισβητείται χαρτο-
γραφικά αν το δει κανείς. Αυτό είναι το Κτηµατολόγιο. Να µπο-
ρέσουµε να συνεννοηθούµε! 

Άρα, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, παρακαλώ κινητοποιήστε τον
κόσµο στην Κέρκυρα να µπει στο maps.ktimatologio.gr να δει πώς
έχει καταγραφεί η περιουσία του, να δει τα τετραγωνικά, να δει
την έκταση, την περίµετρο, τη χρήση γης και να διορθώσει και
να δηλώσει ό,τι χρειάζεται. Κι εµείς εδώ είµαστε και θα δεχτούµε
και εκπρόθεσµες δηλώσεις αν χρειαστεί, όπου χρειαστεί στην Ελ-
λάδα. Ούτως ή άλλως, ισχύει η προθεσµία του ν.5076 που ψηφί-
στηκε τον Δεκέµβριο. Έως τις 30 Νοεµβρίου του 2024 κλείνουν
µαζικά οι δηλώσεις σε όλη τη χώρα, ώστε το 2025 η Ελλάδα να
είναι η τελευταία χώρα στην Ευρώπη που έχει Κτηµατολόγιο.

Υπενθυµίζω ότι αυτή η µελέτη Κέρκυρας - Θεσπρωτίας είναι η
τελευταία σε όλη την Ελλάδα. Όλη η υπόλοιπη Ελλάδα έχει χαρ-
τογραφηθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι,

ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.40’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 4
Μαρτίου 2024 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

Σας εύχοµαι καλό Σαββατοκύριακο, πάντα µε υγεία!

11322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


